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Onsdagen den 27 Mars.
Kl. 10 f. m.

§ I-
Kammaren beviljade ledighet från riksdagsgöromålen åt Herr Anders 

Ericsson från och med den 9 till och med den 27 uti nästinstundande 
April månad.

§ 2.
Företogs ånyo till handläggning Riksdagens Kansli-deputerades Utlå

tande N:o 4, i fråga om tryckning af Riksdagens protokoll.
Kammaren biföll allt hvad Kansli-deputerade uti ifrågavarande Utlå

tande yttrat och hemställt.

§ 3.
Med anledning af det under nästföregående § antecknade beslut rö

rande tryckning af Riksdagens protokoll erinrade Herr Talmannen om 
angelägenheten deraf, att de Herrar ledamöter, hvilka ännu icke justerat 
sina till föregående protokoll hörande yttranden, måtte i god tid före den 
nu beslutade protokollstryckningens början företaga en sådan justering. 
Denna Herr Talmannens framställning föranledde yttranden af

Herr Jan Andersson: Jag anser att den ledamot, som icke inom 
eu tid af åtta eller fjorton dagar justerat sina yttranden, får underkasta 
sig, att' dessa ändock blifva till trycket befordrade; ty man lärer väl icke 
kunna blott för felande justering uppskjuta med tryckningen af proto
kollen.

Herr C. A. Larsson: Jag är af den åsigt, att de anföranden, som 
icke äro justerade, då tryckningen skall börjas, böra såsom justerade anses.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Jag anser, att en tid af
högst åtta dagar bör lemnas för justering af ledamöternes anföranden. 
Äro dessa då icke justerade, böra de ändock i befintligt skick tryckas.

Herr Sjöberg: Jag förmodar, att saken låter lätt sig ordnas, sedan,
såsom jag hoppas, förslaget till arbetsordning blifvit af Kammaren antaget. 
Då kan utan svårighet regleras såväl notariernes skyldighet att i skrift 
aflemna ledamöternes anföranden, som tiden, inom hvilken dessa anföran
den böra af ledamöterne justeras. Då denna fråga troligen förekommer 
sedan föredragningen af hufvudtitlarne är afslutad, torde det vara lämpli
gast att Kammaren till dess uppskjuter att fatta något beslut angående 
tiden för justering af anförandena i Kammaren.
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Vidare anfördes icke; och skulle med besluts fattande i detta ämne 
anstå, intilldess att den arbetsordning för Kammaren, som nu vore på 
bordet hvilande, förekomme till slutlig behandling och afgörande.

§ 4.
Fortsattes föredragningen åt Stats-Utskottets Utlåtande Nio 36, angå

ende regleringen af utgifterna under Riksstatens fjerde hufvudtitel, och 
började denna fortsättning med

Punkten 6, som bifölls.
Punkterna 7 och 8 biföllos;
Punkten 9.

Herr Fiss Olof Larsson: Af förevarande punkt framgår, att då 
detta anslag vid den på löneförhöjningar af alla slag så frikostiga 1856— 
1858 årens riksdag första gången beviljades, skedde det under förutsätt
ning, att en allmän reglering af aflöningcn för indelta arméens befäl skulle 
ske. Man har nu under loppet af tio år beviljat detta anslag, under för
hoppning att regleringen skulle komma till stånd; men vi befinna oss ännu 
på samma punkt som vid nämnde riksdag, och det är att befara, att, så 
länge ifrågavarande anslag beviljas, så länge få vi ock vänta på reglerin
gen. Jag yrkar fördenskull afslag å hvad Utskottet i denna punkt till
styrkt; och jag gör det så mycket heldre, som de skäl, hvilka första gån
gen lågo till grund för beviljandet af detta anslag, nemligen dyr tid och 
god penningetillgång, numera icke förefinnas, utan tillståndet är fullkom
ligt omvändt. Jag tror dessutom, att ett afslag å punkten är enda med
let att kunna framtvinga den så länge väntade regleringen.

Herr Bj er k ander: Det kan visserligen synas underligt att vilja 
motsätta sig detta anslag, som är afsedt för förbättring af vissa klent af- 
lönade tjenstemäns vilkor; men om man tager i betraktande, huru detta 
ärende blifvit vid föregående riksdagar behandladt, torde man deri finna 
skälig anledning lör en sådan åsigt.

Såsom bekant är beviljades detta anslag första gången vid 1856—1858 
årens riksdag. Vid påföljande riksdag uppfördes det å ordinarie stat. 
Äfven vid 1862—1863 årens riksdag beviljade Rikets Ständer samma an
slag, men beslöto derjemte en underdånig skrifvelse med anhållan om åvä
gabringande af en ny allmän lönereglering för indelta arméens befäl; 
hvarjemte temligen tydligt uttalades den mening, att det var sista gån
gen anslaget beviljades. Sedermera lemnades dock vid 1865—1866 årens 
riksdag enahanda anslag utan någon anmärkning; och det antyddes då, 
att det kunde dröja länge, innan den ifrågasatta löneregleringen kom me 
till stånd. Jag vet dock icke hvad skäl man då hade för ett sådant an
tagande. Nu begäres för femte gången detta anslag, och Stats-Utskottet 
har utan anmärkning tillstyrkt bifall dertill. Häraf torde man kunna 
draga den slutsats, att det icke är Regeringens mening, att indelta ar
méens befäl skall erhålla kontant aflöning. Arméens tillgångar äro af den 
betydenhet, att år 1860 utgjorde arrendebeloppet af utarrenderade bostäl
len 538,094 R:dr 21 öre; bostadsboställenas afkastning uppskattades till 
848,394 R:dr 43 öre; indelta räntor och kronotionde upptogos till 810,370
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R:dr 58 öre, ersättning för afträde! jord till 5,096 R:dr 7 öre, vakans- 
afgiffc till 19,940 Rall- och kontant statsanslag till 372,622 Rall: 10 öre; 
hvilken allt sairananlagdt utgör en summa af 2,594,517 Rall- 89 öre. 
Dessa medel, rätt använda, borde för ändamålet vara tillräckliga, helst i 
betraktande af det låga taxeringsvärdet å boställena. Härtill kommer yt
terligare den omständighet, att boställena år 1828 utarrenderades till myc
ket låga pris, och att, i män som dessa arrenden gått till ända, arrende- 
beloppen uppdrifvits till flera gånger den summa, som de nämnda år ut
gjorde. Detta har gjort, att ett betydligt öfverskott bildats, och detta 
öfverskott har år 1865 vid somliga regementen uppgått ända till 87 pro
cent af lönerna. Förhållandet är dock olika vid olika regementen, men i 
medeltal utgjorde nämnda öfverskott 53 procent. Således har i närva
rande stund indelta arméens befäl 53 procent utöfver lönerna enligt 1833 
års stat. Staten har dock under de tio sistförfluten åren fått ytterligare 
tillskjuta 1,000,000 Rall'. Detta tillskott anser jag numera vara obehöf- 
ligt; och jag tror, att man icke med någon säkerhet kan påräkna den 
föreslagna löneregleringens sättande i verket, med mindre man nu afslår 
det ifrågavarande anslaget,

Vid sistförfluten riksdag väckte jag motion derom, att arrendena för 
militieboställena skulle ingå till Statsverket, som skulle kontant utbetala 
befälets löner. Stats-Utskottet afstyrkte motionen, och den afslogs af de 
tre första Stånden; men i Bonde-Ståndet biel den nära nog enhälligt bi
fallen. Således bär jag i Bonde-Ståndets nämnda beslut ett godt stöd för 
mitt yrkande om afslag å den föredragna punkten.

Herr von Troll: Jag ber att få fästa uppmärksamheten på, att
detta anslag utgår till förbättring icke af indelta arméens befäls löner i 
allmänhet, utan endast till de sämst aflönade subalternofficerare och under
officerare. Jag vill dermed icke påstå, att denna löneförbättring icke till
kommer eu elier annan, som har inkomst af utarrenderade boställen; men 
de officerare och underofficerare, som komma i åtnjutande af detta anslag, 
äro hufvudsakligen sådane, som endast uppbära kontanta löner.

Herr Bjerkander bär sagt, att inkomsterna af de utarrenderade bo
ställena nu äro större än vid löneregleringens införande. Jag ber att i 
anledning deraf få anmärka, att de höjda arrendena tillfalla icke andra 
officerare än dem, som förut haft boställen på stat.

Jag anser det vara af stor vigt, att Kammaren icke afslår detta an
slag, som utgått under de tio sistförfluten åren; helst då, enligt hvad 
Kammarens ledamöter torde hafva sig bekant, Utskottet för försvars- 
väsenclets ordnande föreslagit alla boställens och indelta räntors indragning 
till Statsverket och aflöningens utgående i kontant form. Det torde såle
des icke kunna anses nyttigt, att under för handen varande omständigheter 
vidtaga eu dylik partiel förändring.

Det har blifvit sagdt, att Rikets Ständer riksdag efter riksdag hos 
Kong!. Magt anhållit om åvägabringande af eu lönereglering, utan att deraf 
något resultat försports. Jag ber dock att dervid fa anmärka, att, efter 
eu sådan framställning från Rikets Ständer, Kongl. Maj:t viol sistlidne 
riksdag ingick till Rikets Ständer med begäran om ett anslag föi åstad
kommande af eu uppskattning utaf arméens boställen, hvilken åtgärd an
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sågs nöclig för den ifrågasatta löneregleringen. Nämnda begäran afslogs 
dock. Dei af torde då framgå, att skulden icke bör läggas ensamt på 
Regeringen, att löneregleringen ännu icke blifvit påbörjad.

Då en fullständig omorganisation af arméen inom kort förestår, tror 
jag det vara högst obilligt mot det svagast aflönade befälet vid indelta 
arméen, att nu vidtaga en åtgärd, hvarigenom dem fråntages en inkomst, 
som de under tio års tid uppburit. Jag anhåller derföre om bifall till 
Utskottets förslag.

Iriere af Kammarens ledamöter hördes instämma häruti.

Herr A. A. Anderson: Vore det förhållandet, att de, som hafva
de klenaste lönerna, komme i åtnjutande af större delen af detta an
slag, skulle jag vara den förste att lemna min röst för Utskottets för
slag. Jag tror dock, att de, som hafva mycket förut, fått största delen af 
anslaget, och att de, som hafva minst, fått nästan intet. Jag har i af- 
gifven motion yrkat en omreglering af tjenstemännens löner i den syftning, 
att de, som äro sämst aflönade, skulle få den förhöjning, som kunde vara 
af behofvet påkallad. På det att emellertid den ifrågasatta löneregleringen 
må kunna komma till stånd, anser jag det vara nödvändigt att afslå detta 
anslag.

Herr Per Nilsson från Christianstads län: Ehuru jag i denna fråga 
delar de af Herr Bjerkander uttalade åsigt»-, anser jag dock icke lämpligt 
att afstå det begärda anslaget. Utskottet för försvarsväsendets ordnande 
har, enligt hvad jag tror mig veta, ett förslag angående en sådan löne
reglering, som under nio ars tid låtit vänta på sig. Hade detta icke varit 
förhållandet, skulle jag hafva motsatt mig anslagets beviljande; men då 
jag hoppas, att vi inom en icke alltför aflägsen framtid skola nå det åsyf
tade målet att få en mera rättvis lönefördelning, anhåller jag om bifall 
till Stats-Utskottets förslag i den nu föredragna punkten.

• ^jre^ve, P o s s e: Det torde inom detta hus villigt erkännas, att,
såvida det konstitutionela samhällsskicket skall till landets lycka och gagn 
utvecklas, det är nödvändigt att Regeringen behåller initiativet oförkränkt 
i sm hand. _ Försummas det, lemnas vi till spillo åt hvarjehanda förslag, 
mer eder mindre öfverlagda, ty de kunna icke från någon enskild komma 
så utredda som från Regeringen, som ensam disponerar alla derför nödiga 
material!»-. Hos Regeringen har jag dock med ledsnad sett en tendens 
att i allmänhet lemna initiativet obegagnadt; och hvad särskilt denna 
anneorganisationsfråga angår, tror jag att det varit nyttigt, om Regeringen 
redan .vid ..denna. riksdag låtit framlägga ett fullständigt förslag i ämnet. 
Jag föreställer mig,, att anledningen till denna underlåtenhet måste sökas 
re ni SOm s^a riksdagen förekom. Regeringen hade nemligen då 

ett fullständigt utarbetadt förslag och framlade för Rikets Ständer vissa 
delar deraf. Dessa delar behandlades ovänligt särdeles af två Stånd, hvilka 
lifligt uttryckte sitt missnöje med förslaget; men Riksdagen i dess helhet 
orkfarade, att den ansåg frågan böra af den nya Representationen be

handlas, och hemställde derföre, att Regeringen ville låta för kommande 
riksdag framlägga förslag i ämnet; dock icke något nytt förslag, ty derom
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var icke fråga. Regeringen borde då antingen vidhållit sitt gamla förslag 
och framlagt det för denna riksdag, eller ock vidtagit de modifikationer, 
som kunnat anses behöfliga. Då nu likväl frågan om arméens organisation 
icke blifvit af Regeringen utredd och för Kamrarne framlagd; då Repre
sentationen under många år afvaktat ett sådant förslag och då nu ifråga
varande anslag blifvit beviljadt endast såsom ett öfvergångsanslag, så för
undrar det mig ingalunda, att Representationen nu visar otålighet öfver 
frågans ställning och vill göra en indragning af anslaget för att derigenom 
hastigare framtvinga arméorganisationen. Jag kan dock icke dela denna 
åsigt, ty jag anser att det ifrågavarande anslaget är alldeles nödvändigt 
och att det innebär en orättvisa mot löntagarne att nu indraga anslaget. 
Jag anser indragningen så mycket mindre välbetänkt, som man kan hop
pas att inom eu icke aflägsen tid, vare sig genom egna eller Regeringens 
bemödanden, • få frågan om arméens organisation ordnad.

Det torde slutligen tillåtas mig upplysa, att inom Utskottets afdelning 
fanns en tablå, som visade anslagets fördelning emellan de särskilda rege
mentena, och deraf syntes klart, att fördelningen blifvit verkställd med 
afseende på beliofvet af löneförhöjning.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr Björck: Jag är icke benägen att nu göra inskränkningar i
detta anslag. Herr Grefve Posse har framhållit sammanhanget emellan 
denna fråga och den angående arméens organisation. Jag vill visserligen 
icke neka, att ett sådant sammanhang förefinnes, men jag tror dock att 
frågan om löneförbättring för indelta arméens befäl icke löses lättare ge
nom arméens organisation, om denna utföres efter de grunder Regeringen 
vid sista riksdagen framlade. Regeringens vid förra riksdagen afgifua för
slag afsåg nemligen icke någon förändring i afseende på sättet för indelta 
arméens aflöning; och från Regeringens sida kan jag icke finna någon 
afsigt att förändra indelta arméens aflöningsforhållanden. Ända sedan 
1856 har emellan Regeringen och en del af Representationen förts en strid 
angående indelta arméens aflöning. Representationen har yrkat att allt 
■skulle ställas på kontant aflöning, men Regeringen har icke velat derpå 
ingå. Vid en föregående riksdag begärde Regeringen ett anslag af 150,000 
R:dr, i afräkning å de 400,000 R:dr, som ansågos erforderliga för upp
skattning af indelta arméens boställen, men Rikets Ständer vägrade detta 
anslag, då de ansågo att boställena i stället borde till Statsverket indra- 
dragas. Man kan väl då icke påstå, att skulden dertill att någon löne
reglering icke kommit till stånd ligger hos Representationen.

Hvad nu det begärda anslaget beträffar, så lät Regeringen vid 1856 
års riksdag framlägga ett nytt löneförslag på grund af 1833 års löne
reglering, och för att kunna sätta detta förslag i verket begärdes 250,000 
R:dr. Rikets Ständer biföllo denna begäran endast så till vida, att de an
visade 100,000 Ralr att användas till löneförbättring åt de sämst aflönade 
subalternofficerarne vid indelta arméen. Detta belopp förslog icke för 
tillämpning af den uppgjorda nya staten, men genom de småningom ökade 
arrendeafgifterna för de utarenderade boställena har man vid flera rege
menten småningom kommit derhän, att något tillskott af nämnda belopp 
icke vidare erfordras. De flesta regementen hafva dock ännu icke hunnit
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så långt, att 1856 års stat vid dem kunnat tillämpas, men för somliga 
felas blott några få procent. Om ifrågavarande anslag ännu någon tid 
finge fortfara, skulle man komma derhän, att 1856 års stat sedermera kunde 
för hela indelta arméen blifva gällande, utan att anslaget vidare behöfdes. 
Då saken nu står på denna punkt och man snart nog kan hoppas på ett 
slut på denna långa tvist om grunderna för indelta arméens organisation 
och aflöning, torde det icke vara skäl att vägra detta anslag, helst förlust 
skulle drabba personer, som icke hafva någon ansvarighet för hvad som 
skett eller kunnat taga del i denna strid samt dessutom äro i den ställ
ning, att de icke kunnat åtgöra annat i saken än höja sin klagan i tid- 
ningarne.

Det kunde vara ännu mycket mera att säga i denna sak, men jag 
tror det icke vara behöflig^ att vidare orda i denna fråga, som icke för 
tillfället egen något väsendtligt sammanhang med frågan om försvarsver
kets ordnande. Jag tror det icke nu vara lämpligt att undandraga ett 
anslag, som i sjelfva verket grundas på en kompromiss emellan Regeringen 
och Representationen, intill dess arméens förändrade organisation kommit 
till stånd. Jag har dock alltid varit af den mening och har jemväl förut 
sagt att detta anslag skulle komma att utgöra ett hinder för nämnda or
ganisation, och det har äfven visat sig vara fallet.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr A. von Pfoschwitz: Äfven jag tillstyrker bibehållande af 
ifrågavarande anslag.

En talare har sagt, att han skulle hafva förordat förslaget derom, så 
vida medlen blifvit använda till förbättring i de svagt aflönade officerarnes 
vilkor, men att, då så icke vore förhållandet, han yrkade afslag derå. 
Denna uppfattning grundar sig dock på ett misstag. Numera hafva under- 
officerarne fått i lön 300 R:clr, underlöjtnanter ne 500 R:dr och löjtnan- 
terne 800 R:dr; och detta lärer väl icke kunna anses vara för mycket.

Det har äfven blifvit yttradt, att de stora tillgångarne af boställena 
icke tagits med i beräkningen. Så har likväl skett; och vid det regemente 
jag tillhör hafva löjtnanterne fått 8 å 11 R:dr; men vid andra regemen
ten vida mera.

Herr O. B. Olsson: Lika med flere föregående talare tror jag, att,
så länge man beviljar detta anslag å 100,000 R:dr, den ifrågasatta löne
regleringen icke kommer till stånd; och bästa beviset ligger deri, att, ehuru 
denna åtgärd så länge varit fordrad, likväl ingenting blifvit gjordt. Jag 
har uti Arméförvaltningen förskaffat mig uppgift på de arrendebelopp, 
som af några boställen utgå; och ber att upplysningsvis få nämna, att 
ryttmästarebostället Sandby, uppskattadt till 1,908 Rall', gifver i arrende 
3,500 Rall-; sergeantsbostället Hoby, uppskattadt till 285 Rall', gifver i 
arrende 1,100 Rall'; öfverstelöjtnantsbostället Johnshult, uppskattadt till 
2,097 Rall-, gifver i arrende 6,000 Rall-; sergeant sbostället Allerum, upp
skattadt till 250 Rall- 50 öre, gifver i arrende 1,200 Rall'; sergeants- 
bostället Skabb, uppskattadt till 208 Rall- 50 öre, gifver i arrende 1,200 
Rall'; sergeantsbostället Bodarp, uppskattadt till 115 R:dr 50 öre, gifver
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i arrende 500 R:dr; och kaptensbostället Araslöf, uppskattadt till 414 
R:dr, gifver i arrende 1,800 R:dr.

Häraf synes att de indelningshafvare, som innehafva dylika boställen, 
hvilka lemna vida högre arrenden än uppskattningsbeloppen, åtnjuta 
större lön, än om den nya regleringen komme till stånd. Det kan visser
ligen synes orätt, om Riksdagen skulle afslå de begärda 100,000 riks
dalerna, helst de, som derpå blefve lidande, icke äro orsak till att regle
ringen ännu icke blifvit satt i verket. Men då alla andra samhällsklasser 
nu få spara och göra indragningar i sina lefnadsbehof, synes det mig 
icke obilligt, att älven desse tjensteman få vidkännas något afdrag. Jäg 
yrkar derföre afslag å Kongl. Maj:ts Proposition.

Herr John Ericson: Jag har begärt ordet i anledning al en ta
lares missuppfattning i afseende på detta anslags tillkomst och natur. 
Under den tid då Grefve Gyldenstolpe var krigsminister, uppgjordes ett 
förslag till ny lönestat för indelta arméen. Detta förslag framlades lör 
Rikets Ständer, men blef icke antaget. Deremot beviljades ett anslag af 
100,000 R:dr tills vidare, och till dess en allmän reglering af arméens 
tillgångar kunde verkställas. Dessa 100,000 R:dr, som lemnades för att i 
någon mån utjemna den orättvisa, som måste vara en följd af indel
ningsverkets natur, fördelas på de regementen, der lönerna med tillägg af 
regementets egna tillgångar, icke uppgå till normalstaten.

Antingen det är Riksdagens eller Regeringens lel att löneregleringen 
ännu icke kommit till stånd, lemnar jag derhän, men säkert är att lön- 
tagarne häri icke hafva någon del; och då vore det väl hårdt, om de 
skulle få vidkännas en indragning af en del utaf deras löner.

Jag tillstyrker bifall till Utskottets förslag.

Herr C. A. Larsson: Vore förhållandet sådant att anslaget för
delades äfven bland dem som hafva stora löner, vore det allt skäl att 
afslå detta anslag. Då man likväl vet, att subalternofficerarne, som förut 
hade 250 R:dr i lön, genom detta anslag kommit i den belägenhet, att 
de kunna hålla sig en hel uniform, tror jag att man icke bör beröfva 
dem denna löneförhöjning. Jag yrkar derföre bifall till Utskottets förslag.

Herr Hedlund: Här har talats om Regeringens initiativ. Detta är
ett ämne af stort intresse, men jag vill dock icke vidare derpå inlåta mig 
än att nämna, att det synes mig vara rigtigt handladt af Regeringen att icke 
vid denna riksdag hafva tagit initiativet i fråga om arméens organisation. 
Förklaringen dertill ligger i det bemötande, som Kongl. Maj:ts Proposition 
i ämnet rönte vid förra Riksdagen. Det finnes dock äfven en annan för
klaringsgrund, den nemligen att reformen i detta afseende förutsätter en 
ny princip. Den nya tiden bär i sitt sköte, att en hvar medborgare skall 
i farans stund känna sig manad att uppträda till fosterlandets försvar. 
Denna princip måste utgå från nationen, icke från Regeringen, som deri
genom endast skulle utsätta sig för misstanken att vilja pålägga en ny 
börda. Det är äfven nyttigt att folket lär sig att tänka sjelf; och det är 
rätt godt att nationen för med sig Regeringen så till vida, att stora fram
tidstankar göra sig gällande hos nationen.

Den 27 Mars, t. in.
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Jag har förut uttalat och upprepar äfven vid detta tillfälle, att jag 
anser den princip, som här är i fråga, utgöra en kamp emellan den gamla 
och den nya tidens åsigter. I Sverige måste det komma derhän, att 
det lokala försvaret blir det rådande. Hvarje provins måste hafva sitt 
försvar så ordnadt, att den kan uthärda ett fiendtligt anfall, till dess central
styrkan hinner komma till hjelp.

Hvad det ifrågavarande anslaget angår, så tror jag det vara för re
formens framgång nyttigt, om det beviljas. Inom militärståndet gäller i 
viss mån detsamma som inom kyrkan. De egendomar, som äro åt dem 
anslagna, anses såsom ståndets egendomar. Jag är öfvertygad att refor
men i afseende på boställenas indragning skulle blifva ganska svår att 
åvägabringa, om icke dessa egendomar visat sig otillräckliga. Jag tror att 
Representationen, genom att lemna dessa 100,000 R:dr, lår en ökad magt 
i denna fråga; och långt ifrån att förqväfva reformen skall beviljandet af 
detta belopp snarare befrämja den. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr de Maré: Kong!. Maj:t har uti dess Proposition föreslagit, att 
detta anslag måtte allt framgent och till oförändradt belopp utgå, och 
Stats-Utskottet har tillstyrkt hvad Kongl. Maj:t sålunda föreslagit. Jag 
kan deremot icke ingå på att uppföra detta anslag såsom ständigt, men å 
andra sidan kan jag icke finna annat, än att det bör beviljas att utgå under år 
1868, då, såsom Utskottet säger, det vore mot rättvisa och billighet stridande, 
om arméens sämst aflönade subalternofficerare och underofficerare nu skulle 
beröfvas den ringa löneförbättring, som genom detta anslag varit dem be
redd. Då jag sålunda förordar anslagets beviljande för år 1868, vågar 
jag till Kammaren hemställa, huruvida det icke vore skäl att, med anmä
lan om ett sådant beslut, i en underdånig skrifvelse anhålla om åtgärders 
vidtagande för genomförandet af en sådan allmän reglering af aflöningen 
för indelta arméens befäl, som kan göra ifrågavarande anslag för fram
tiden obehöfligt.

Häruti förklarade Herrar Hedengren och Lars Daniel Andersson sig 
instämma.

Herr Hierta: Efter den utredning, frågan erhållit genom Herr 
Björcks anförande, kunde det vara öfverflödigt att yttra sig om detta an
slag. Jag anser dock, att ganska ömmande skäl finnas för att, på sätt 
Herr de Maré föreslagit, bevilja anslaget för år 1868.

I anledning af Herr Grefve Posses anmärkning derom, att Regeringen 
icke tagit initiativet i afseende på arméens organisation, får jag, i likhet 
med Herr Hedlund, tillkännagifva, att jag anser, att man bör vara Rege
ringen tacksam, för det den i detta fall handlat så som den gjort. Rege
ringen fick för flera riksdagar sedan påstötning om uppgörande af en 
organisationsplan. Regeringen nedsatte härför eu kommitté. Valet af 
ledamöterne deri var kanske icke sådant att det tillfredsställde det all
männa tänkesättet. Då kommittéen var färdig med sitt förslag, kunde 
Regeringen icke gerna kassera det, utan framlade det derföre för Repre
sentationen; men grunden, hvarpå förslaget hvilade, öfverensstämde icke 
med allmänna opinionen i landet. Denna opinion fick vid sista riksdagen
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ett starkt uttryck och, såsom bekant är, var det blott med ett par rösters 
öfvervigt, som Borgare-Ståndet förenade sig i Ridderskapet och Adelns 
samt Preste-Ståndets beslut att hos Kongl. Maj:t begära samma förslags 
framläggande vid innevarande riksdag. Regeringen insåg dock, att försla
get icke understöddes af allmänna tänkesättet, och då kan man väl icke 
klandra utan bör snarare hålla Regeringen räkning för, att den icke ånyo 
framlade förslaget, utan ville rådfråga folket om reformen och ville låta 
den komma nedifrån. I denna fråga har vid Regeringens sida stått en 
magt i Staten, och det är indelningsverket och krigsbefälet. Den tro har 
sedan långa tider utbildat sig, att indelningsverket vore den förträffligaste 
inrättning, som kunde finnas, och den, som vågat draga detta i tvif
velsmål, har blifvit ansedd såsom en kättare.

Jag har trott mig böra framställa detta, då rättvisan fordrar, att man 
håller Regeringen räkning för, att den fäster afseende vid det allmänna 
tänkesättet.

Herr Liss Olof Larsson: Det tyckes just icke vara mycket hopp 
om att få afslag å hvad Utskottet tillstyrkt i denna punkt, och det torde 
således synas vara öfverflödigt att fortfarande yrka derpå, men jag kan ej 
annat än till besvarande upptaga några här fällda yttranden till försvar 
för Utskottets tillstyrkande. Det bär blifvit sagdt, att det vore orätt att 
afstå detta derföre, att det just är det lägre befälet, som får del deraf; 
men om jag icke, såsom en talare, vill påstå, att det är de, som förut äro 
bäst aflönade, hvilka få sig detta anslag tilldeladt, utan om jag ock med- 
gifver, att de mest behöfvande komma deraf i åtnjutande, så vågar jag 
dock påstå, att äfven det högre och bäst aflönade befälet deraf får en 
icke ringa, om icke direkt dock indirekt nytta, ty genom detta anslag 
hafva de kommit ur eu stor förlägenhet. Det var förut det lägre befälet, 
som mest påyrkade lönereglering, och det ansåg sig dertill befogadt, enär
de högre och rikligare aflönade officerarne ansågos böra afstå något till
dem, men sedan ifrågavarande anslag blef beviljadt, har deras rop tystnat, 
och nu sitta de högre officerarne med sina stora löner, långt tryggare än 
förut, och derföre har det ej blifvit så brådtom med regleringen.

Man har också sagt, att det icke ginge an att nu borttaga denna 
tillökning, då de, som åtnjutit den, blifvit vane dervid. Det är beklag
ligt att denna öfvergått till princip, ty alla löneförhöjningar, som till- 
kommo vid 1856—1858 årens riksdag, hafva troget bibehållits, ehuru alla 
de skäl, som då vållade förhöjningen, numera icke förefinnas, utan förhål
landet är alldeles motsatt emot hvad det då var. Då denna löneförhöjning 
dessutom icke är vederbörande tillförsäkrad i deras tjenstefullmagter, så
tror jag icke, att vi göra dem så särdeles stor, om ens någon orättvisa,
om vi borttaga förhöjningen.

Likaledes har man sagt, att man bör fortfarande bevilja anslaget och 
hoppas på reglering, men då vi nu lefvat på en förhoppning i 10 år utan 
att veta, om vi stå regleringen ett steg närmare, så bör man icke så 
mycket förundra sig öfver, om någon Kammarens ledamot anser, att man 
nu bör upphöra med anslagets beviljande. Jag fortfar att yrka afslag å 
punkten.
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Herr Jan Andersson: På den afdelning af Stats-Utskottet, som 
börjat behandlingen af denna fråga, var jag åt samma åsigt, som näst
föregående talare uttalat, nemligen att man borde afslå ifrågavarande an
slag, men efter de upplysningar vi på afdelningen erhöllo, kom jag till en 
annan mening, särdeles med kännedom derom, att medlen städse kommit 
och komma hufvudsakligast de mest behöfvande af underbefälet till godo. 
Jag hade äfven i förstone trott, att man borde aflåta eu underdånig skrif
velse till Kongl. Maj:t för påskyndande af den väntade organisationen; 
men man anmärkte häremot, att den nya Representationen nog skulle 
bättre och kraftigare än den gamla genomdrifva verkställigheten af denna 
organisation, och detta hade till följd, att något förslag till en dylik skrif
velse icke kom i fråga.

Med anledning af hvad jag sålunda anfört, vill jag bifalla anslaget.

Herr A. von Proschwitz: Man har sagt, att tiderna förändrat
sig, och att löntagarne till följd deraf böra inskränka sina lefnadsbehof. 
Detta är godt och väl, men någon måtta härutinnan bör dock förefinnas. 
En underlöjtnants vid indelta arméen lön eller inkomster belöpa sig till 
omkring 500 Rall- om året. Detta är väl icke mycket. Vi kunna erinra 
oss från gårdagens sammanträde, att, då det var fråga om anslag till af
löning åt en vaktmästare i Arméförvaltningen till belopp af 500 R:dr, 
och hvilken Utskottet tillstyrkt, Kammaren enhälligt beviljade samma 
lönebelopp. Härvid måste man dock iakttaga, att man fordrar mera hos 
en underlöjtnant än hos en vaktmästare i allmänhet, både i afseende på 
bildning och öfriga egenskaper. Uniformen för den förre kostar icke hel
ler så obetydligt.

Man har talat om, att mängden af befälet, som får del af detta an
slag, skall sitta vid “feta boställen11. Detta är likvisst icke händelsen, 
ty indelningshafvare få icke åtnjuta någon del af ifrågavarande anslag. 
Sjelf har jag efter 30 tjensteår och 46 lefnadsår kommit i åtnjutande af 
ett boställe, som är ett af de bättre, samt en kontant lön, hvilka tillsam
mans gifva mig eu inkomst af 2,000 R:dr. Aldrig har .jag fått någon 
utdelning af det anslag, som här är i fråga, men jag påyrkar likväl, att 
nämnda anslag måtte fortfarande utgå.

Herr Peter Andersson: Ehuru jag knappt tror, att någon leda
mot af Kammaren vill mer än jag påyrka eller förorda sparsamhet i 
alla rigtningar af statsförvaltningen, tvekar jag dock att afslå det ifråga
varande anslaget. I likhet med Herr de Maré skulle jag vilja godkänna 
Utskottets förslag, nemligen på sådana vilkor, att dessa 100,000 R:dr 
skola komma att utgå för år 1868, men icke ovilkorligen för framtiden.

Herr A. Andersson: Med anledning af de upplysningar, ord
föranden i Stats-Utskottet, Herr Grefve Posse, med ledning af en för 
honom tillgänglig tablå, lemnat derom, att här ifrågavarande 100,000 
R:dr endast tillfallit det lägre befälet, och med föranledande jemväl af en 
annan talares uppgift, att så tillgår i allmänhet, vill jag, ehuru dessa 
uppgifna förhållanden ej fullständigt öfverensstämma med hvad som sker
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i min hemort, afstå från att påyrka afslag till punkten, helst jag icke vill 
beröfva det lägre befälet dess skäliga utkomst.

Herr vice Talmannen Mannerskantz: Jag har begärt ordet,
hufvudsakligen för att fästa Kammarens uppmärksamhet på olämpligheten 
af sednare delen utaf Herr de Marés amendement i frågan, och hvilken 
af ser en underdånig skrifvelse med anhållan om åtgärders vidtagande för 
genomförande af en allmän reglering af aflöningen för indelta arméens 
befäl. Då ett särskild! Utskott blifvit nedsatt just för att uppgöra, bland 
annat, äfven förslag till en sådan lönereglering, bör man icke gå detta 
Utskotts blifvande beslut i förväg. Jag anser derföre, att förslaget i denna 
sednare del bör förfalla.

Herr Nils Larson: I anledning af hvad man yttrat om den före
stående reorganisationen af försvarsverket och det samband, som skulle före
finnas emellan denna och nu förevarande fråga, vill jag säga, att detta 
samband, om något sådant ens finnes, är ringa och af ingen betydenhet. 
Möjligen skulle detta kunna ligga i föreställningen derom, att man, genom 
ett afslag till det nu ifrågavarande anslaget, skulle kunna framtvinga den 
ifrågasatta reorganisationen; men för att komma dertill, är detta ej rätta 
vägen att beträda, ty derigenom, eller genom afslaget, skulle man åstad
komma en ganska svår orättvisa emot tjenstémän, som icke hafva något 
att säga i fråga om nämnda reorganisation och som icke heller bidragit 
att fördröja den.

Låtom oss derföre taga i betraktande den fråga, oss nu föreligger, i 
och för sig sjelf. Jag medgifver sanningsenligheten af hvad några före
gående talare anmärkt, att, då anslaget till löneförbättringar vid indelta 
arméen vid 1856—1858 årens riksdag beviljades, detta var ett dyrtid sti Hägg, 
som ej förmodades komma att fortfarande utgå; men så var ock händelsen 
med åtskilliga andra då, såsom dyrtid stillägg, beviljade anslag. Samtliga dessa 
anslag utgingo då, till följd af den Riksdagens beslut, på extra stat, men 
en del af dessa öfverfiyttades sedermera och utgå nu på ordinarie stat. 
Vid jemförelse alltså emellan de embets- och tjensteman, som sålunda 
fingo sina dyrtidsanslag förändrade till ordinarie, och nu ifrågavarande 
tjensteman, skulle det vara obilligt mot desse sednare, att detta anslag 
till dem, derföre att det icke utgår från ordinarie stat, nu skulle upphöra. 
Sannt är det visserligen hvad som äfven blifvit anmärkt, att man före
ställt sig, det man genom eu rigtig uppskattning af boställena och dessas 
inkomster skulle kunna förskaffa tillgångar, fullt tillräckliga för ifrågava
rande aflöning; men en dylik uppskattning har ännu icke kunnat ske, 
och orsaken dertill är, att behöfliga medel icke beviljats. Ingen kan väl 
påstå, att de tjenstemän, som skulle få åtnjuta ifrågavarande anslag, äro 
orsaken till dröjsmålet. I likhet med Herr de Maré önskar jag, att 
detta nu ifrågavarande anslag icke må uppföras på ordinarie stat, 
utan att detsamma må för år 1868 utgå med 100,000 R:dr; men jag kan 
för ingen del biträda Herr de Marés förslag derom, att i sammanhang 
härmed man må besluta en underdånig skrifvelse om lönereglering för 
arméen. Yi hafva tillsatt ett särskilt Utskott, som arbetar på ett ge
nomgripande förslag rörande vårt försvarsväsende, och det är gifvet, att,
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om i anledning af detta Utskotts väntade förslag någon skrifvelse till 
Kong! Maj:t kommer att aflåtas, denna skrifvelse då tvifvelsutan kommer 
att innefatta livad Herr de Maré med sitt förslag åsyftat; hvadan och då 
det är olämpligt att nu gå detta Utskott i förväg, jag, såsom sagdt är, 
icke kan instämma uti Herr de Marés sistnämnda hemställan.

Herr Sven Nilsson: Här synes frågan endast gälla en förbättring 
af de sämst aflönade subalternofficerarnes och underofåcerarnes lönevilkor, 
och dä är afslag icke på sitt ställe. Litet hvar veta vi, att anslaget här 
icke kan anses öfverflödigt, utan tvärtom är af behofvet högeligen påkal
lad!, äfven om en del af desse tjensteman skulle innehafva b o ställslägen
heter. Hvad som egentligen föranledde mig att uppträda var ett yttrande, 
här framstäldt, att man borde aflåta eu underdånig skrifvelse i ämnet. * 
Jag har velat göra Kammaren uppmärksam på, att det Utskott, som 
blifvit tillsatt för behandling af militära frågor i allmänhet, kommer att 
föreslå en underdånig skrifvelse, omfattande, bland annat, det förslag här 
blifvit framstäldt såsom syftemål jemväl för eu underdånig skrifvelse, och 
då det icke gerna passar att aflåta tvenne särskilda underdåniga skrifvelse!’ om 
samma sak, samt då man icke heller bör sönderbryta frågan om militär
väsendet och dess organisation utan behandla den i ett sammanhang, så 
motsätter äfven jag mig den ifrågasatta underdåniga skrifvelsen.

Herr Statsrådet Thulstrup: Man har klandrat indelta arméens
aflöningssätt, att åtgärder icke blifvit vidtagna till ändring deri, att Re
geringens afsigt deremot varit att fortfarande fördröja eu omreglering af 
denna vigtiga angelägenhet, att Regeringen ej framställt någon plan för 
försvarsväsendets ordnande i dess helhet in. in.

Med afseende härå får jag nämna, att de brister, som verkligen vid
låda vårt försvarsväsende, ingalunda varit för Regeringen obekanta. Fram
farna riksdagar med deras förhandlingar torde kunna .upplysa, huruvida 
icke f. d. chefer för vårt Landtförsvars-departement fästat nödig upp
märksamhet vid dessa brister och hvad de åtgjort och föreslagit till deras 
afhjelpande. I ändamål, att allt hvad som angiuge försvarsväsendet och 
förbättringar deri skulle kunna på en gång blifva utarbetadt samt eu full
ständig försvarsplan derefter kunna framläggas, tillsattes år 1861 en 
kommitté, hvilken efter 4 års verksamhet, eller år 1865, afiemnade sitt 
betänkande. _ Kort derpå framlade departements-ehefen inför Kongl. Maj:t 
ett utkast till eu sådan försvarsplan, omfattande försvarsväsendets alla 
delar, hvilken äfven vid nästförflutna riksdag blef Rikets Ständer delgif- 
ven. Meningen hade varit, att detta temligen- fullständiga utkast till för
svarsplan skolat vidare i detalj utarbetas för att i sammanhang framstäl
las, och jag vet äfven, att departements-ehefen härmed varit sysselsatt; 
men af flera skäl har detta omfattande arbete ej till denna riksdag kunnat 
medhinnas.

De politiska förhållandenas utveckling den sednare tiden hafva emel
lertid gifvifc Kongl. Maj.-t anledning till utbrytning af vissa frågor, för att 
derom vid denna riksdag göra framställning, såsom dem om arméens be
väpning, om dess öfning, om officersbildningen m. m. Hvad nu beträffar

ett
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ett fullständigt förslag till eu ny lönereglering, så är detta icke så lätt 
utarbeta^, som mången måhanda föreställer sig. Kastar man en blick 
på den del af komnntterades betänkande, som afhandlar denna fråga, skall 
W h Pläi fl1?na bekräftelse. For ett fullständigt utförande af detta ar
bete har det for departements-chefen varit behörigt att från flera myndig
heter inhemta upplysningar, och jag tror mig veta, att icke alla svaren å 
dessa remisser ännu inkommit. Med afseende å påståendet, att Regerin
gen skulle hafva för afsigt att undanskjuta och fördröja all fråga om 
legning åt armeens löner, åberopar jag hvad som nyss blifvit sagdt och 

1 dessutom, då jag har till hands Författningssamlingen för år 1833 
uppiasa någre rader utur ingressen till det cirkulär, Kongl. Makt under 
den, - Februari samma år utfärdat, angående lönereglering vid indelta 
” , V frik" '8'-'" **s t"1” Kitt» sednast försLlade StS!
SmmvSli !-u fAli ' i I ®afmanhang med Vår nådiga Proposition om 
Stats\ ci hets tillstånd och behof, öfverlemna ett uppgjordt förslag till löne
reglering för indelta armeen, samma förslag, såsom grundande sig på
™ ! f11 H mde “^räntornas upphörande och ingående till stats
kassan samt embete- och tjenstemännens aflönande i stället med kontanta 
penningar, icke antagit men deremot, till en nödig befunnen löneförbätt- 
nng beviljat ett kontant anslag.“ Häraf upplyses, att Regeringen ej varit
kT ava®abrm§a en genomgripande omorganisation af aflöningssättet 
oi indelta armeen då den redan för omkring 40 år sedan derom gjort

dema bifall ^ “ IV011gL Maj:tS förslag dä icke blifvit af Stän

gs rjH,I!d ■I1U . IjeträfFar Herr de Marés förslag till underdånig skrifvelse, 
sa delar jag i detta afseende den af Herr vice Talmannen uttalade åsigt
bifallls ^ 1 °fngt’ att md Utskottet tillstyrkt måtte af Kammaren

^|err F r i c Ersson från Gefleborgs län: Jag kan ej annat föreställa
nig an att i afseende på fördelningen af detta anslag det tillgår alldeles olika
J , ka ?^e!’ På,e“ del staUen tllJ och med det högsta och på andra
stall, n det lagstil^ befälet kommer i åtnjutande deraf, då så olika åsigter om

ero, ,b alf w v , Hvad mig beträffar- bär jag kännedom
derom, att det lägre befälet, d. v. s. subaltern- och underofficerare äro
val i behof af den förhöjning i lönevilkoren, som anslaget för dem kan 
medföra, och jag bifaller deriöre utan tvekan att det må utgå för år 1868.

vpt«„Herr/er Nil^f01! ?än 1MaIraöbus län: Utskottet har ganskasam- 
2™ Sesn°mSätti statsreSlenngen och nedsatt anslagen på de flesta 
stallen till så låga. belopp som man kunnat komma; men man har icke

p-andf derban eller till den ytterlighet, att man derigenom skulle 
e igt inverka på styrelsesättet i ett eller annat afseende eller ådaga

lägga orättvisa. En talare har sagt, att anslaget, som nu är i fråga, 
•skulle anvandas orätt eller for mycket till det högre befälets fromma, 
bådana trosartiklar bor man ej framhålla, då man icke har fakta för sina 
påståenden. Jag har här i min hand en handling, upprättad år 1865 om 
fördelningen af anslagen de olika regementena emellan, men hvilken hand-
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ling jag, i anseende till dess vidlyftighet icke vill uppläsa. Deraf synes 
likväl, att just de regementen, som fått största andelen af anslagen, äro 
de, der beiälet ej har boställen utan kontanta löner, och ibland dessa 
har hufvudsakligen det lägre befälet, ända till kaptensgraden, kommit i 
åtnjutande af anslaget. Jag vill derföre bifalla Utskottets förslag, men 
motsätta mig den underdåniga skrifvelse, hvarom här är fråga, ty den 
skulle nu skämma bort saken och hör derföre sparas till ett annat 
tillfälle.

Herr K inman son: Jag skulle icke hafva förlängt denna diskus
sion, om det ej vore nödigt göra en erinran med anledning af hvad eu 
föregående talare yttrat derom, att man borde begära, det Kong! Maj:t 
ville vidtaga sådana förfoganden, att den ifrågasatta löneregleringen vid 
arméen snart komme till stånd. Rikets Ständer hafva nemligen redan 
förut afiåtit en underdånig skrifvelse i enahanda syfte. De 100,000 R:dr, 
som till löneförbättring åt arméens befäl först beviljades vid 1856—1858 
årens riksdag, medgåfvos fortfarande af Ständerna under 1863 års riks
dag, hvarvid i den underdåniga skrifvelse, som derom afläts till Kongl.
Maj:t, blef tillagd den uttryckta önskan: ------- att den af så väl Eders
Kongl. Maj:t som Rikets Ständer nödig ansedda löneregleringen för indelta 
arméens befäl måtte blifva bragt till verkställighet, så att anvisande af 
ytterligare anslag för ifrågavarande ändamål icke må blifva erforderligt. “

Det visar sig således, att Riksförsamlingen redan gjort en sådan fram
ställning, som nu påyrkats, och någon förnyelse deraf kan icke vara
lämplig.

Vidare har blifvit ifrågasatt, huruvida de anslagna medlens fördelning 
försiggår på ett rättvist sätt. För upplysning i detta fall vill jag hän
visa till Rikets Ständers vid sistlidna riksdag i ämnet aftåtna skrifvelse, 
deruti, sedan anslaget ånyo för ändamålet beviljats, det blifvit af Rikets 
Ständer sjelfva förutsatt och antaget, att medlens fördelning skulle ske 
“i enlighet med hittills följda grunder11. Dessa, grunder för fördelningen 
hafva sålunda redan blifvit af Riksförsamlingen pröfvade och gillade.

Man har nu velat bevilja anslaget ej tills vidare, utan endast för år 
1868, men denna inskränkning är obehöflig och utan ändamål; hvadan 
jag för min del bifaller Utskottets förslag.

Öfverläggningen förklarades vara slutad. Herr Talmannen framställde 
proposition på bifall till Utskottets hemställan. Denna proposition, likasom 
dernäst framställda propositioner dels på utslag till Utskottets hemställan 
och dels på bifall till det af Herr de Maré gjorda yrkande, besvarades 
med blandade ja och nej, hvarjemte votering begärdes. Med anledning 
häraf och då olika meningar förspordes, huruvida afslag till Utskottets 
hemställan eller bifall till Herr de Marés förslag borde uppställas såsom 
kontraproposition, samt jemväl härom äskades omröstning, blef nu uppsatt, 
justerad och anslagen först denna voteringsproposition:

Den, som till kontraproposition i hufvudvoteringen öfver nionde punk
ten af Stats-Utskottets Utlåtande Nio 36 antager deras mening, som
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yrka, att det i nämnda punkt till löneförbättringar vid indelta arméen 
tillstyrkta anslag måtte afslås.

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nei’ ställes kontrapropositionen på bifall till det förslag, som 

af Herr G. de Maré under öfverläggningen framställts derom att det ifrå
gasatta löneförbättringsanslaget måtte beviljas endast för år 1868.

penna votering utvisade 57 ja emot 114 nej; i följd hvaraf Herr 
de Mares förslag var antaget till kontraproposition i hufvudvoteringen 
för hvars anställande derefter uppsattes, justerades och anslogs en så°ly- 
elände voteringsproposition: J

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i nionde punkten af 
dess Utlåtande N:<> 86, angående regleringen af utgifterna under Riks- 
statens fjerde hufvudtitel,

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 

endast for år 1868 beviljat det i nämnda punkt omförmälda löneförbät- 
tringsanslag.

Omröstningen, i grundlagsenlig ordning verkställd, utföll med 65 ia 
emot 101 nej, hvadan Kammaren beslutat att endast för år 1868 bevilja 
det i ^ denna punkt omförmälda löneförbättringsanslag.

Q Slutligen blek det särskilda förslag, som Herr de Maré framställt, om 
aflåtande till Kongl. Maj:t af en underdånig skrifvelse i ämnet, utaf Kam
maren afslaget.

Punkten 10 bifölls.
Punkten 11.
Härvid yttrade:

Herr Jöns Pehrsson: Straxt vid Riksdagens början kom man
till visshet derom, att finanserna stodo på klena fotter, men man insåg 
att nödvändigheten kräfde anskaffandet af tidsenliga geväi’, och jag för 
mm del har trott och äfven motionerat derom, att de medel, som dels 
funnes odisponerade från föregående år och dels af sista Riksdagen voro 
reservationsvis anslagna för innevarande års utgifter till vapenöfningar, 
skulle för förstnämnda ändamål användas. Nu finner jag, att Stats-Ut
skottet afstyrkt denna min motion, ehuru jag tror att den väl varit värd 
någon uppmärksamhet, men då tiden för detta år torde vara något väl 
långt framskriden för att vidtaga några förändringar i detta hänseende, 
så kan dock icke detta skäl åberopas för inställande af påtänkta öfnings- 
läger under nästa år, 1868; och jag anser en dylik åtgärd så mycket 
mer nödvändig, som tillgångarne äro knappa, och vi behöfva spara så 
mycket möjligt är. Ingen blir heller derigenom lidande genom några 
indragna löner eller dylikt, ty det är endast meningen att använda de 
besparade utgifterna för vapenöfningarne. Det är dock icke meningen att 
helt och hållet inställa dessa, utan jag antager blott att man tillser huru



484 Den 27 Mars, f. m.

vida de icke i någon män kunna inskränkas. I tabellen finnes t. ex. ut- 
fördt för regementsmöten en post af något öfver 435,000 R:dr årligen vid 
både infanteriet och kavalleriet, men jag anser ingen fara uppstå om 
dessa möten inskränktes till hvartannat år, då i öfrigt befälsmöten, kor- 
poralsskolor, och exercissqvadronsmöten kunde årligen hållas och så myc
ket flitigare öfvas. Minst trodde jag att någon förhöjning i detta an
slag skulle vara af nöden. Jag har beräknat, att, om regementsmötena 
hållas blott hvartannat år, en årlig besparing för Staten uppstår af om
kring 217,500 R:dr, och detta gör icke så litet på t. ex. 10 år, utan blir 
en ganska vacker summa, isynnerhet om de enligt min åsigt onyttiga 
stor- eller lustlägren dertill indragas. — Jag skulle visserligen kunna yrka 
allt detta, men jag inskränker mig till det påstående, att det hittills be
viljade anslaget för arméens vapenöfningar å 825,000 R:dr icke må för
höjas, emedan jag anser det vara tillräckligt för åstadkommande af en 
verkligt god öfning, i fäll man vill undvika all lyx med paraderingar, 
handgrepp och mer eller mindre nödvändiga manövreringar, och lägga vigt 
på det hufvudsakligaste af all krigarebildning, nemligen utbildandet af 
soldaternes skjutfärdighet. Jag vill fästa Eder uppmärksamhet derpå, mine 
Herrar! att, viljen I verkligen spara Statens medel, så hafveri I nu ett 
tillfälle att visa prof derpå, och jag är öfvertygad derom att vårt folk 
med tacksamhet skall emottaga hvarje smula, som från Statens rikt för
sedda bord kan falla det till godo.

Herr Östman: Det är visserligen lätt sagdt, att man afslår hvad
af Utskottet blifvit tillstyrkt, men man bör visa den försigtigheten att 
först tillse, huru vida skäl finnas för ett dylikt yrkande. Om sfi betrakta 
den närvarande politiska s ällningen inom Europa, så visa sig hotande 
moln öfver allt; inom hvarje land pågå de mest fullständiga rustningal-, 
och derför bjuder klokheten att äfven vi måste göra oss rustade och hafva 
allt i ordning att emottaga fienden, i fäll han skulle hota vår sjelfständig
het. Det är visserligen godt och väl att spara Statens medel, men då det 
gäller vårt försvarsväsende, då frågan kan beröra vår frihet och vårt obe
roende, då får ingen njugghet visas, då måste allt annat vika för plig- 
ten att värna fosterlandet. — Jag yrkar bifall till Utskottets hemställan.

Herr Rönblad: Stats-Utskottet har bemödat sig att iakttaga all
sparsamhet, och detta är nog i och för sig förtjenstfull t, men enligt mitt 
förmenande kan man någon gång gå för långt i sin sparsamhetsifver, och 
ett dylikt fall synes mig nu hafva inträffat. Det torde icke vara någon 
obekant, att vår Svenska indelta armés vapenöfningar äro betydligt in
skränkta mot dem i andra länder, och att af denna anledning våra kri
gares utbildning icke är sådan den borde vara, och då vi nu se huru 
alla andra länder anstränga sig för att fullkomna sitt krigsväsende, så 
tror jag det ej vara nyttigt för oss ätt blifva stillastående och alltför 
långt efter dem. Visserligen är det sannt, att vi nu hafva ett förslag till 
ombildning af hela vårt krigsväsende, men detta är dock endast ett för
slag, och man vet icke huru och på hvad sätt eller när detsamma kan 
varda antaget och satt i verket. Under tiden kan mycket af vigt för 
vårt land inträffa, som kan sätta oss i största förlägenhet, i fall vi ej söka
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att göra hvad vi kunna för upphjelpande af vårt försvarsväsende. Vid 
sådant förhållande har jag ock föreställt mig, att Kongl. Maj:ts framställ
ning om något ölcadt anslag för vår armés vapenöfningar icke borde af- 
slås, ty äfven om vi taga i beräkning våra inskränkta tillgångar, så få vi 
icke tveka att göra uppoffringar, då det gäller vårt vara eller icke vara 
såsom ett sjelfständigt folk. Om vi tänka oss vår armé och vår beväring, 
båda med ringa och ofullständig öfning och krigarebildning, till följd af 
Representationens sparsamhet att härför anslå medel, om, säger jag, vi 
tänka oss våra stridskrafter förda mot en fiende med öfning och vana vid 
krigets yrken; hvad öde skulle väl då de våra få, och hvilket ansvar skulle 
icke då drabba dem, som härtill i en eller annan mån varit skulden? 
Om vi icke kunna göra allt, så är det ändock vår skyldighet att göra 
något och sä mycket vi kunna, hvadan jag yrkar återremiss af denna 
punkt i den syftning jag nu haft äran antyda.

Herr Carl Ifvarsson: Jag behöfver naturligtvis icke säga, att jag 
gillar Utskottets hemställan, då jag sjelf deltagit i beslutet härom, men 
jag har begärt ordet för att fästa Herr Jöns Pehrssons uppmärksamhet 
derpå, att Utskottet icke tillstyrkt något nytt anslag för vapenöfningarne, ty i 
sådant fall skulle han möjligtvis hafva rätt i sitt yrkande, utan har Ut
skottet endast hemställt att för inrättande af underbefälsskolor vid infan
teriet samt för skarpskyttemöten måtte anslås ett belopp af 40,916 R:dr 
48 öre. Då man har all anledning antaga, att en fullkomlig förändring 
af beväpningen inom kort kommer att i vår armé införas, och då, just 
med hänsyn till de nya vapnen, vapenöfningen på det gamla hittills gäl
lande sättet sannolikt icke kommer att befinnas ändamålsenlig, så har 
man icke ansett vapenöfningarne erfordra nya anslag, men väl deremot 
frågorna om inrättande af skolor för bildande af underbefäl vid infanteriet 
samt om skarpskyttemöten förtjena det afseende, att anslag dertill bevil
jats. Då man vidare har allt skäl förmoda, att under år 1868 någon ny 
plan uppgöres för öfningarne på det sätt de nya gevären fordra, 
så finnes ingen anledning att neka anslagen för detta år, ty det är ju en 
klar sak, att befäl och underbefäl först behöfva öfning, innan de i sin 
ordning kunna undervisa andra. Af denna anledning anser jag rigtigast 
vara, att höja anslaget i den syftning Utskottet angifvit, och då vi för 
närvarande hafva beträdt en ny bana för vårt försvarsverk, så blir en 
både förändrad och förökad öfning deraf en nödvändig följd, företrädesvis 
med afseende på de årliga skarpskyttemötena. Huru man än i öfrigt vill 
utöfva sparsamhet, tror jag dock att man bör vakta sig att gå för långt 
härutinnan, då frågan gäller att försvara vårt land, ty i detta fall kan 
man ingenting uträtta, i fäll anslagen göras allt för små och otillräckliga.

Herr A. von Proscliwitz: Jag kan för min del alldeles icke till
styrka någon förminskning i de föreslagna öfningstiderna, ty hafva vi icke 
råd att öfva vår armé, då är det icke heller skäl att anskaffa några nya 
tidsenliga vapen åt densamma. Hafva vi icke råd att öfva vår armé, då 
är det bättre att förminska densamma, ty man uträttar mycket mera 
med en mindre men väl öfvad trupp, än med en större styrka, som i 
anseende till bristande öfning icke kan användas då behof deraf göres.
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Hvad den talare angår, som yrkade afslag å Utskottets hemställan och på 
samma gång förordade större skjutfärdighet hos arméen, så vill jag fästa 
hans uppmärksamhet derpå, att anslaget till skarpskyttemötena just är 
afsedt att befordra eu dylik skjutfärdighet, och derför tror jag att han 
motsagt sig sjelf, då han framställt yrkandet om afslag. Jag vill förena 
mig med den talare, som yrkade återremiss, för att erhålla anslagets för
höjande, ty det är visserligen godt och väl att säga, det anslag icke böra 
beviljas för öfningsmöten, men man skall i farans stund, enligt min tanke, 
taga sig ganska illa ut, ifall dylika möten förut icke blifvit flitigt hållna. 
Nog är den theoretiska delen af krigsbildningen högst nödvändig, derom 
kan icke tu tal uppstå, men nog är den praktiska öfningen hufvudsaken, 
och saknar manskapet denna, då är fara värdt, att trupp och befäl föga 
kunna uträtta, huru god viljan och huru fast föresatsen att offra allt för 
fäderneslandet än må kunna vara, när det slutligen gäller och man be
finner sig midt inne i stridens fruktansvärda allvar. Jag yrkar, såsom 
nämnclt är, återremiss å denna punkt.

Ilerr Jan Andersson: Lika med Herr Jöns Pehrsson är äfven jag 
stor vän af sparsamhet, men tilltror mig dock icke att kunna neka bifall 
till detta anslag, helst man uti landsorten hyser liflig:!, önskningar för 
skarpskyttemöteus hållande, som genom detta anslag skulle befordras. 
Deremot måste jag motsätta mig fordran på återremiss, hvilken alldeles 
icke skulle kunna skaffa framgång åt den mening, som ligger till grund 
för denna fordran, och i öfrigt blott skulle tjena till att förlänga riks
dagen.

Herr Staaff:

Herr Jöns Pehrsson: Till bemötande af de talare, som påstå det 
jag icke vill hafva några öfningar, får jag erinra, det jag aldrig fordrat en 
slik orimlighet, men att jag antydde, att öfningarne borde vara verkliga 
öfningar, och icke afsedda för paradlyx, m. m. Ännu hafva vi ju icke 
några nya vapen, hvarmed öfningarne kunna fortgå, och först år 1869, då 
gevär till något betydligare antal blifvit förskaffade, kunna öfningarne 
möjligen utsträckas och antaga något större omfång än hittills, men under 
år 1868 torde det gamla anslaget utan fara kunna bibehållas, och jag vill 
tro, att om till och med de 130,000 R:dr, som äro beräknade för ett 
storläger detta år, i stället skulle användas för att fylla någon lucka i 
våra statsutgifter på något annat håll, så kan någon skada svårligen upp
stå derigenom, att ett öfningsläger uppskötes till ett annat år. Jag är i 
min hemort omgifven af soldater, livilka jag hört förklara, det de aldrig 
glömma sitt yrke, sedan de eu gång rigtigt inhemtat detsamma, och der
före tror jag, att jag har afl anledning att framhärda i denna min åsigt, 
likasom jag ock allvarligt påyrkar, att öfningarne i korporalskolan och i 
skjutskolan må fortsättas med långt större ifver och grundlighet än hit
tills, ty intill nu hafva öfningarne, eldigt min åsigt, mer afsett paraderin- 
gar än verklig krigstjenst. Det nu redan gällande anslaget af 825,000 
R:dr anser jag fullkomligt tillräckligt för det ändamål, som nu åsyftas,
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hvarföre jag fortfarande yrkar, att den nu föredragna punkten måtte åt 
Kammaren afslås.

Herr Murén: Jag hade aldrig kunnat tro, att den så mycket fram
hållna sparsamhetsprincipen äfven här skulle gorå, sig gällande, ty jag 
trodde, att Svenska folkets representanter skulle erkänna, det vi hafva råd 
att försvara oss och att vi ega tillgångar nog att lemna våra försvarare 
den öfning och de vapen, som äro af nöden i en tid, då våldet ensamt 
synes stifta lag här i verlden. Ingenting kan vara obarmhertigare än att 
vilja lemna vår lilla stående armé utan öfning, och om öfning någonstädes 
be’höfves, så är det just här i förevarande fall. Hvar och en vet, att man 
vid bedrifvande af de borgerliga yrkena besparar folk och kostnader genom 
att lemna grundlig öfning åt och bereda skicklighet hos arbetarne, och 
huru mycket iller då hos våra krigare, ty här gäller det icke några dags
verken mer eller mindre, här gäller det tusentals menniskolif, . här gäller 
det slutligen den dyra fosterjordens väl eller ve, det älskade fäderneslan
dets vara eller icke vara. Jag tror att den, som gjort till sitt mål att 
endast och allenast predika hushållning, han åvägabringar i detta fall en
dast en förfärlig misshushållning, om han ej vill lemna vår armé så myc
ken öfning den behöfver, och jag vågar påstå, att vi hafva råd härtill. 
Han skulle begå samma misshushållning som den, hvilken, af illa beräk
nad sparsamhet, ej ville uppresa någon hägnad kring sina åkerfält mot 
kreaturen, eller icke ville deltaga i utrotande af de vilda djur, sona hota 
att förstöra hans hjordar, och af sparsamhet ej ville lägga tak på sina 
husbyggnader. Om vi rätt betänka saken, så tror jag icke att vi skulle 
kunna stå till svars, om vi nu vägra anslag till öfningar, som Regeringen 
anser nyttiga och nödvändiga, hvilket hvar och en äfven kan forsta, då vi 
se huru öfriga länder i vår verldsdel göra storartade ansträngningar, för 
att sätta försvarsväsendet i utmärktaste skick. Om derföre ansträngningar 
någonstädes äro af behofvet påkallade, så är det hos oss, en liten nation 
med stora vidlyftiga gränser mot en opålitlig granne, hvars afsigt^ icke 
alltid äro af det vänligaste slaget. Jag kan för mm del icke gilla Ut
skottets sparsamhet och icke heller det skäl, som derför ligger till grund, 
ty hafva vi icke råd att bereda vår armé nödig öfning, då hafva vi icke 
heller råd att anskaffa goda gevär, då jag deremot anser oss ega tillgån
gar till båda delarne; ocli då jag nu påyrkar återremiss af punkten för 
bifall till Kongl. Maj:ts Proposition i ämnet, får jag tillika anhålla, att 
Utskottet måtte dertill bereda medel, samt om den Kongl. Propositionen 
af Utskottet afstyrkes, detta utslag åtminstone måtte grundas på bättre 
skäl än de, som nu blifvit för detta ändamål framlagda.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Den vigtiga fråga, som nu är
föremål för Kammarens öfverläggning, tiar äfven här rönt en Mig och 
förtjent uppmärksamhet. Ehuru icke militär till yrket har jag dock lika 
litet som någon annan kunnat undgå att finna vigten och betydelsen åt 
den utbildning för våra krigare, som här är i fråga, och lika med flere 
andra talare anser jag denna utbildning vara det enda vilkoret, att icke 
alla de ansträngningar och kostnader, som på vårt försvarsverk nedläggas, 
fruktlöst förspillas. I enlighet med deras åsigt, som hylla nödvändigheten
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af att utsträcka arméens vapenöfningar, skulle äfven iag gerna tillstyrk» 
återremiss, . fall det icke vore rf vigt att eu dylik åtgärd eSt “ 
samt som mojljgt travandes oek inskränkes till endast de mest vigtiga fall 
samt såframt slutligen icke det statsråds-protokoll, som åtföljer den Kong/
lSfe\ftfcllfdig delning för fattandet af ett beslut i ämnet.' 

Uti detta protokoll igenfinner man nemligen följande yttrande:
j,torye truppsamlingar eller ötningsläger äro för arméens krigs bildning 

att betrakta såsom tillampmngsskolor, der de olika vapenslagen under ge
mensamma ofnmgar lära kanna bvarandras stridssätt och rätt uppfatta sin 
egen användbarhet under olika förhållanden; der eu nyttig tädan upp- 
kommer, hvilken eggar till högre utveckling och nya företag; der högre 
befälhafvare och staber vanjas att leda större trupprörelser och använda 
dika vapen till samverkan och ömsesidigt understöd, och hvarigenom för 
t f noggrann kännedom om den trakt, der öfningarne ega rum af
So onf °+r ‘T1’ '““S lytt» för förtLete»rf-
trakt t 0rande Vld ett moJhgen blifvande fiendtligt anfall å samma

Nyttan af större läger är ock inom Europas alla arméer erkänd, och 
eke minst inom dem, som ega största krigsvagn. Att den erfarenhet 
f,Igea lemnat icke jafvat nyttan af lägeröfningar under fred, synes deraf, 

åt sådana ofnmgar i största utsträckning blifvit anställda omedelbart efter 
slutade krig och inom armeer, som derunder vunnit lysande segrar “ 
sim. JU8ti rf öfningsläger, som Kongl. Maj:t nu begärt an-
SsTri r b lfVlt af Utskottet a%rkt> och det oaktadt den öfning, 

öfning d}Äf • aSer 1 V1SS män deu viStigaste utaf all militäril:
ZTl Sf fa|g;fVet f’ Vld sadant förhållande, ingen annan utväg gif
ven I, f i a Vnfaga regementsmötena, ehuru nödvändiga äfven de
Xar brlfst l S* dessa ersattas af öfningarne i ett större läger. Jag 
vågar hemställa till dem, som understöd! åsigten om nödvändigheten af
mnktenfTte88 a§6H häJland1e‘ hur™da de icke heldre än att påyrka 
laude ^“tterande, sku le vilja förena sig i anhållan om framstäl-
Sning pr°pOSltl0n pä blfa11 tdl Kongl Maj:ts i ämnet gjorda fram-

c-örarSf1',- A,hlgre“: Dem bland talarne, hvilka klandrat Utskottets åt- 
“FrÄ™ i ma fIäsSa’ Vl11 Jag ennra om följande ställe i Utlåtandet: 
att erhaik X™8- °“ frDfem förändrade organisation må komma
l l-™1 ’ ‘T- lcke kan med någon grad af sannolikhet förutses, torde
hörn afte “försvaret tillsvidare i främsta rummet

<ra afse anskaffandet af tidsenliga vapen, emedan tillgången på sådana
arméena organisatl£nen aJ? “å blifva, utgör ett hufvudsakligt vilkor för

“ r- mm dei Vil1 J'ag taga fasta på detta yttrande 
icke blott hvad angår nu förevarande ämne, utan äfven då frågan fram-
vtetradtk0TtTerä ^»anslag för anskaffande af gevär. Det har blifvit 
nåståendpX- 0 Drlgar w™ foregä anskaffandet af vapen, och kan detta 
fckeäsåd«tn hgi6n hafYa riffaShet’ men man bör likväl so till, att 
bilin ie ansfag gifvas till vapenöfningar, att icke något återstår till
dess! behof månV D u Ymi Utskottets skyldighet att tillse, det båda 
dessa behof må kunna fyllas, och jag tror, att Utskottet, genom den medel
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väg det inslagit, på ett lyckligt sätt löst frågan, hvarföre jag yrkar bifall 
till Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Björck: Kongl. Maj:ts ifrågavarande framställning utgör helt 
enkelt ett frångående af den plan för indelta arméens vapenöfningar, hvil
ken år 1856 förelädes Rikets Ständer och då vann deras bifall samt se
dermera allt hitintills blifvit följd. Nu kan det väl sägas, att denna plan 
icke längre är bindande, emedan åtskilliga förändringar deruti sedermera 
blifvit vidtagna. Sedan nemligen berörda plan blifvit vid 1856 års riks
dag antagen till efterrättelse, vidtogs påföljande riksdag den förändring 
rörande sjelfva anslaget för vapenöfningarne, att detsamma, som, enligt 
hvad jag vill minnas, uppgick till 625,000 eller 650,000 R:dr, förändrades från 
förslagsanslag till bestämdt anslag, hvarpå vid en följande riksdag samma 
anslag höjdes till 825,000 R:dr, med hvilket belopp det ännu utgår, utan 
att några synnerliga skäl för en sådan förhöjning framlades eller den
samma just mötte något särdeles motstånd från Representationens sida. 
Man kan således icke gerna med fog påstå, att Representationen vägrat 
anslag för dessa vapenöfningar, utan har densamma tvärtom gått Regerin
gen till mötes och beviljat hvad som, efter Regeringens egna beräkningar, 
borde vara för ändamålet tillräckligt. Emellertid förklarade Regeringen 
vid 1856 års riksdag att, om den framlagda planen följdes, tillräcklig öf
ning i vapnens bruk komme att beredas arméen. Nu framlagda förslag 
upptager rörande de större mötena i det närmaste samma bestämmelser 
som den vid 1856 års riksdag Ständerna förelagda plan, hvarom jag nyss 
talat, men dertill kommer, att Regeringen ifrågasätter andra tillökningar i 
vapenöfningarne, utan att dessförinnan den förra planen blifvit underkastad 
sådan granskning, att man tydligen kan finna, att den icke längre mot
svarar sitt ändamål. Regeringen föreslår nu, att vapenöfningsanslaget bör 
vara så beräknadt, att till rekrytmöten må, utan inskränkning i den be
stämda regementsmötestiden, kunna beordras en för rekrytbildningens fort
gång och befrämjande erforderlig styrka, hvilken icke kan beräknas till 
mindre än 10 procent af ett regementes eller korps’ nummerstyrka. Den 
hittills följda planen hvilar på en under flera år fortsatt, mera långsam 
utbildning af soldatens vapenfärdighet, hvaremot det nu framlagda försla
get tyckes hafva för ändamål att mera hastigt meddela denna öfning, men 
utan en fullständig utredning af frågan, som kan öfvertyga enhvar om det 
ena eller andra systemets företräden, synes det mig icke vara lämpligt att 
öfvergifva den plan, som nu under 10 år blifvit följd. Må vara, att denna 
plan grundar sig på något misstag, och jag befarar nästan att så är för
hållandet, så fordras likväl att, om man skall gå ifrån densamma, Rege
ringen framlägger trängande anledningar, ty annars skulle det se ut, som 
om yttre orsaker dertill bidragit; men i så fall hade vida kraftigare åt
gärder bort vidtagas, än att allenast begära förhöjdt anslag för arméens 
öfning under år 1868. Det nya förslaget innefattar väl äfven åtskilligt 
annat, såsom inrättandet af underbefälsskolor, tre olika afdelningar m. m. 
Det goda ändamålet med dylika skolor bär också blifvit insedt, hvarföre 
äfven Utskottet tillstyrkt det för inrättandet af dylika skolor, äfvensom 
för skarpskyttemöten af Regeringen äskade anslag, men rörande förslaget 
i öfriga delar har Utskottet ansett utredning vara behöflig. Det har vis-
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serligen blifvit sagdt, och jag vill icke heller förneka, att ju möjligen för
slaget äfven i öfriga hänseenden skulle medföra verkliga fördelar, men jag 
håller mig strängt vid den af mig redan uttalade åsigt, att, intilldess Re
geringen framlägger giltiga skäl, som bevisa att den hittills följda och af 
Regeringen lifligt förordade planen för arméens vapenöfningar icke längre är 
tjenlig, icke något i saken bör åtgöras, minst sådant, som står i strid med 
sjelfva planen för indelta arméens organisation. Motsvarar icke längre 
indelta arméen sitt ändamål, så må ett annat system för ordnandet af vårt 
försvarsväsende uppgöras, men icke går det an att på den grund, hvarpå 
indelta arméens organisation hvilar, bygga ett nytt förslag, som fordrar för 
indelta arméen lika lång årlig öfningstid som för garnisons-regementen. 
Enligt min åsigt har Utskottet billigtvis uppfyllt allt hvad nu kan begäras, 
då detsamma tillstyrkt anslag för inrättande af underbefälsskolor samt för 
skarpskyttemöten, hvarföre jag föreställer mig att man nu kan stadna vid 
hvad Utskottet åtgjort; och anhåller jag derföre om bifall till Utskottets 
hemställan i denna punkt.

Herr Me din: Det är icke för att klandra Utskottets åtgörande i 
denna sak, som jag begärt ordet, utan vill jag tvärtom förorda det slut, 
hvartill Utskottet i saken kommit, emedan jag hyser den åsigt, att man 
bör spara så mycket som möjligt, för att bereda medel till inköp af ge
vär, samt att, sedan förut vapen anskaffats, tiden är inne att tänka på en 
mera utsträckt öfning för indelta arméen, helst det till en början lärer 
komma att falla sig svårt nog för soldaten att handtera det nya geväret, 
innan han ännu känner rigtigt till detsamma.

Herr Grefve Pos se: Jag ber Kammaren vara förvissad derom, att 
jag, liksom hvarje god fosterlandsvän, hyser den öfvertygelse, att vi böra 
och kunna försvara vår sjelfständighet, samt att såsom ett vilkor härför 
äfven framstår, att vår armé må ega tillräcklig öfning; men, då jag inom 
Utskottet bidragit till det slut, hvartill Utskottet i saken kommit, anser 
jag mig tillika böra tillkännagifva, att detta skett uteslutande med afse
ende på de stora anslagsanspråken under denna hufvudtitel, och derjemte 
våra nuvarande små tillgångar. Utskottet har nu försökt att gå en medel
väg, i det Utskottet, ehuru det icke ansett sig kunna förorda bifall till 
Kongl. Maj:ts Proposition i dess helhet angående nu förevarande ämne, 
tillstyrkt tillräckligt anslag för inrättande af underbefälsskolor samt för 
skarpskyttemöten. Man får icke uppfatta frågan så, som anginge den ett 
anslag till arméens vapenöfning af allenast nu ifrågasatta 40,916 R:dr 48 
öre, utan bör man komma ihåg, att detta utgör eu tillökning i det för 
samma ändamål nu utgående anslag af 825,000 R:dr. Detta är en icke 
obetydlig summa, och val vore, om man i alla andra rigtningar kunde lika 
väl tillgodose landets behof. Ofantligt gerna skulle jag hafva biträdt 
deras åsigt, som påyrka bifall till hela det af Kongl. Maj:t för arméens 
vapenöfningar begärda anslag, men jag befarar, att ett sådant yrkande 
möjligen skulle kunna föra frågan på den punkt, att man ginge öfver till 
en annan ytterlighet och icke beviljade något alls. Det är derföre klo
kast att bifalla punkten, sådan den nu är, och kan jag för ingen del in
stämma med dem, som påyrkat frågans återremitterande till Utskottet.

Häruti instämde Herr Peter Andersson.
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Herr Rid cl er stad: Det vill nästan synas, som hyste Kammaren
den tanken, att vi icke blott nu för ögonblicket lefva i den djupaste fred, 
utan att allt framgent så skall förblifva. Händelserna i Europa det sista 
året äro emellertid just icke af beskaffenhet att ingifva alltför trygg visshet 
härom. Det skulle leda mig alltför långt från ämnet att nu ingå i bevis 
härför eller söka utröna, hvarpå det närvarande fredstillståndet ytterst 
beror, men jag kan icke underlåta att erinra Kammarens Herrar ledamö
ter om en artikel, som under rubriken “Rysslands tidehvarf11 för den 14 
innevarande månad stod att läsa i en af vårt lands mest sjelfständiga och 
mest spridda tidningar, och hvilken artikel gick ut på att visa, att, sedan 
Ryssland väl fulländat sina förstoringsplaner i Orienten, det icke kan dröja 
länge innan det kommer att vända sig emot Yestern och trycka sin stäm
pel på densamma, hvarvid det först torde gälla oss såsom närmaste granne. 
Jag hoppas visserligen och tror, att Kammaren hvarken vill höra omtalas 
eller erkänna ett sådant Rysslands tidehvarf, men saken bör i allt fäll 
mana oss till eftertanke.

Hvad nu angår sjelfva saken, så är det väl sannt att skjutkonsten 
utgör eu vigtig del af försvaret och således bör uppöfvas hos arméen, men 
den är icke ensam allt. Under alla krig röra sig trupperna i stora mas
sor, och är det derföre en bland de väsendtligaste fordringarne på arméens 
befäl, att de förstå leda dessa truppmassor, men huru skall väl befälet 
kunna vinna denna skicklighet, om det icke beredes tillfälle att un
der fredstid förvärfva sig en sådan öfning. Härpå beror dock mycket, 
vapnens framgång, ja! till och med våra söners lif. Jag tror derföre, att 
man icke kan anse do penningar bortkastade, som uppoffras på dylika 
öfningar. Kasta vi en blick på öfriga stater i Europa, så se vi nog hvad 
det betyder att hafva sin armé så öfvad. Gerna skulle jag hafva bifallit 
hvad Kongl. Maj:t för ifrågavarande ändamål begärt; men i betraktande 
dels deraf att, sedan Utskottet beredt ett ärende, man bör till Utskottet 
hysa det förtroende, att det så fullgjort sitt uppdrag, att man med godt 
samvete, åtminstone i de vanligaste fall, kan godkänna hvad af Utskottet 
tillstyrkes, dels den närvarande svåra ekonomiska ställningen i landet, dels 
ock slutligen det förhållande att inom år och dag Riksdagen åter sam
manträder, till hvilken tid saken utan olägenhet bör kunna uppskjutas, 
anser jag mig böra förorda bifall till hvad Utskottet under förevarande 
elfte punkt hemställt och tillstyrkt.

Herr Hessle: Jag vill allenast tillkännagifva, det jag instämmer
med dem som yrkat, att punkten måtte varda till Utskottet återremitterad.

Herr Jonas Andersson: Sedan jag begärde ordet, hafva Herrar 
Björck och Grefve Posse fullständigt redogjort för de motiver, som legat 
till grund för Utskottets beslut, hvilket utgör en medelväg å ena sidan 
emellan dem, som icke vilja bevilja något, och å andra sidan åter deras 
antal, som önska bifall till hvad Regeringen för ändamålet begärt. För 
min del anser jag det vara nödigt att i någon mån lämpa sig efter de 
närvarande förhållandena och se till, att vi komma målet så nära som 
möjligt utan att likväl öfverskrida detsamma. Derest Utskottet föreslagit 
att något anslag för ifrågavarande ändamål alls icke borde lemnas, så hade
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detsamma möjligen gifvit laga anledning till klander, men icke nu, då Ut
skottet för inrättande åt underbefälsskolor samt skarpskyttemöten —• eller 
just de ändamål jag för min del anser såsom de vigtigaste — tillstyrkt lämp
liga och tillräckliga anslag. Jag hemställer derföre till dem, livilka påyr
kat återremiss, huruvida de icke skulle vilja afstå från detta deras yr
kande, viss som jag är att, om detta yrkande bifalles, annat resultat der
med icke. vinnes än en omgång af frågan, innan den slutligen afgöres, 
samt möjligen ökade riksdagskostnader, helst jag tror mig hafva anledning 
antaga, att högst få bland Kammarens ledamöter vilja gå längre än Ut
skottet föreslagit.

Herr Key: Jag bär begärt ordet hufvudsakligen allenast för att 
bestrida, den tydning, som här tyckts vilja göra sig gällande, att de, som 
påyrka iakttagande af .sparsamhet äfven i nu förevarande fall, icke skulle 
lika lifligt och varmt intressera sig för fosterlandets försvar som trots nå
gon annan. . I detta afseende vågar jag hysa den fästa tro, att ingen me
ningsskiljaktighet hem ega rum. Deremot anser jag det icke vara alldeles 
obefogad!, om man skulle, vid beviljandet af fordrade anslag för försvars- 
väsendet, hysa vissa betänkligheter, dels med afseende på den närvarande 
svåra penningekonjunkturen i landet, dels ock i fråga om medlens ända
målsenliga användande. Det är icke första gången Regeringen framkom
mer med dylika framställningar, och hvarje gång har man fått höra såsom 
skäl, att hvad som finnes i krigsmateriel är detsamma som intet, samt att 
hvad. som med förut beviljade anslag anskaffats icke duger. Man bör 
derföre i en period sådan som denna, och då dessutom hela vårt militär
väsen kommer att omorganiseras, intilldess att detta skett, vara synner
lig011 varsam att icke bevilja större anslag än som oundgängligen erfordras. 
Särskild! vill jag vända mig till den värde representanten från Gefle, med 
anledning af hans yttrande om huruledes ifrågavarande vapenöfningar 
kunna förliknas vid hägnader mot de vilda djuren, för att upplysa honom 
derom att åtminstone hemma i min ort uppför man visserligen hägnader, 
men icke mot de vilda djuren utan emot egna och andras husdjur. Dy
lika hägnadsåtgärder hafva visat sig äfven i Representationen behöfiiga 
mot månget alltför närgånget anspråk på anslag. Emellertid och då det 
synes mig, som Utskottet, hvilket särskild! accentuerat vigten af att de 
bland manskapet utsedde skarpskyttar företrädesvis erhålla tillräcklig skjut- 
färdighet, och för detta ändamål äfvensom för inrättande af underbefäls- 
skolor anvisat nödiga medel, genom detta sitt åtgörande lyckats finna en 
medelväg för frågans lösning, anser jag mig böra yrka bifall till Utskottets 
hemställan i förevarande punkt.

Herr Fredricson förenade sig med sistnämnde talare.

Herr Murén: Jag är uppkallad af Herr Björcks svar på min önskan 
om högre anslag till de här ifrågavarande vapenöfningarne. Herr Björcks 
anmärkning att Regeringens förslag vore ett frångående af den hittills 
följda planen, finner jag alldeles icke innebära något giltigt skäl emot det 
begärda anslagets beviljande. Den plan som hittills följts kan hafva varit 
god för hittillsvarande förhållanden, men förhållandena kunna nu vara 
förändrade i detta afseende. Jag finner icke detta det minsta underligare,
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än att de förändrats med hänseende till de gevär arméen hittills begagnat, 
h vilka nu är o otj enliga. Herr Björck säger, att den mest öfverhängande 
fara skulle vara för handen, för att man skulle företaga dessa utsträckta 
vapenöfningar. Jag skulle tro att det då är för sent; de böra helt säkert 
ske förr. En annan talare har sagt, att man hör hafva förtroende för 
Stats-Utskottet. Jag får bekänna att jag i denna fråga har större för
troende till Regeringen. Jag har begärt återremiss, men i anledning af 
den utredning frågan under diskussionen erhållit, yrkar jag nu bifall till 
Kong}. Maj:ts Proposition.

Herr John Ericson; För min del hyser jag under närvarande 
omständigheter betänklighet vid att odeladt bifalla den Kongl. Propositio
nen och det af tvenne skäl, dels derföre att under närvarande förhållanden, 
då man har svårighet att fä budgeten att gå ihop, det föreslagna ansla
get enligt mitt förmenande, icke är af den trängande vigt att man der
med bör öka utgiftssumman, och dels derför att jag, ehuru väl vetande 
att öfning för vår armé är nödig, dock icke anser allt vunnet genom att 
utsträcka öfningstiden, utan måste härvid äfven tagas i betraktande det 
sätt hvarpå öfningarne ledas och bedrifvas, och detta sker i min tanke 
icke ändamålsenligt. Vi hafva ännu i vår armé för mycket af fordna tiders 
föreställningssätt, då man ansåg att soldaten endast var eu maskin, och 
vi hafva icke tillräckligt följt med vår tid och dess stridssätt, som nödvän
digt fordrar ätt soldaten är en intelligent och sjelfständigt tänkande va
relse. Jag klandrar särskildt den allt för långt drifna handgevärsexercisen 
och kan som stöd för min åsigt i detta fall anföra, att en generalordres 
anbefaller att blott, observera mine Herrar, blott en tredjedel af mötestiden 
får användas till handgevärsexercis och dermed likartade öfningar. Man 
anför till handgevärsexercisens försvar, att den skulle stadga soldaten i 
ledet, vänja honom vid ordning och skärpa lystringen och uppmärksam
heten på befälets befallningar och vara en god gymnastik. För detta än
damål finnes ett mycket lämpligare medel i bajonettfäktningen, då sol
daten får kontraläkta dels med och dels utan kommando, och förser man 
för detta ändamål bajonettens spets med en boll, så att han utan skada 
kan träffa motståndaren. Denna öfning skärper soldatens intelligens och 
gör honom uppmärksam; då handgevärsexercisen deremot skadar honom, 
enär den gör honom till ett dödt redskap. Så länge alltså öfningarne äro 
af sådant slag som för närvarande, vill jag för min del icke utsträcka tiden 
för desamma. Jag har under förlidne sommar haft tillfälle se en stor del 
Bajerska, Österrikiska och Preussiska trupper, och ingenstädes finner man 
sådan stelhet och sådant pedanteri som bos oss. Vid mina samtal härom 
med officerarne fick jag alltid till sval-, att de hade löre sina sednaste krig 
varit i samma fördömelse, men efter krigen funnit att man måste totalt 
bryta med de gamla föreställningssätten och rätta sig efter nutidens förhål
landen, som af soldaten fordrar helt andra egenskaper än förr.

Hvad åter öfningsläger vidkommer, sfi äro dessa enligt min tanke både 
nyttiga och nödiga; det högre befälet får härigenom en högst behöflig 
öfning att fora större truppmassor, och beiäl och manskap blifva i tillfälle 
se, huru de olika vapnen samverka med hvarandra; men då man har svårt 
att nu öka utgifterna, tror jag, att de, såsom hittills, kunna slås tillsam
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mans med regementsmötena. Jag vet väl, att jag kan mötas med den 
erinring, att arméens högste befälhafvare är den, som har sig förbehållet 
att anbefalla huru öfningarne skola bedrifvas, men jag svarar härtill att 
det är icke allenast min rättighet som representant, utan det är min pligt 
att tillse och vara öfvertygad om att de medel jag voterar blifva ända
målsenligt använda, och jag yrkar således afslag på Kongl. Maj:ts Propo
sition i denna del. Deremot förordar jag bifall till det af Utskottet till
styrkta anslaget af 40,916 R:dr 48 öre om året till skolor för bildande 
af underbefäl samt för skarpskyttemöten. Jag tillstyrker bifall till Stats
utskottets förslag.

o ,

Herr Ake Andersson: Jag är förekommen af Herr Key och yrkar 
bifall till Utskottets Utlåtande.

Öfverläggningen var slutad; och Utskottets under förevarande punkt 
gjorda hemställan bifölls.

Punkten 12.
Följande ledamöter begärde ordet:

Herr A. von Proschwitz: Jag finner det ganska besynnerligt, att 
man anser den värfvade soldaten hafva större behof af föda än den in
delta. Enligt den antagna spisordningen för den värfvade arméen erhåller 
den, utom hvad som bestås till hufvud målen, ärter, gryn, fläsk, kött, dess
utom äfven någonting till frukost, nemligen kaffe och socker. Det vore
skäl att den indelta soldaten ock en gång fick äta sig mätt. Under
marscher skall truppen för 37 öre per man födas af qvartergifvarne. Som 
denna betalning är otillräcklig, få qvartergifvarne följaktligen derigenom 
vidkännas en betydlig tunga. Af dessa skäl yrkar jag återremiss. Samma 
förhållande som med den indelta soldaten är det med beväringen. Ut
skottet säger att man icke försport någon klagan. Detta yttrande för
undrar mig ganska mycket. Jag har deremot hört ganska mycken klagan 
öfver den otillräckliga provianteringen. Under önskan af bifall till Kongl. 
Maj:ts Proposition upprepar jag mitt yrkande af återremiss.

Herr John Ericson: Med anledning af den här förevarande frå
gan torde Herrarne tillåta mig att få lemna en närmare redogörelse af 
den indelta arméns nu gällande provianteringsstat, för att visa hvarmed 
den indelta soldaten nu måste åtnöjas. Han erhåller sålunda: den ena 
dagen bröd, 2 skålpund, hvilket är tillräckligt; färskt kött 75 ort, men 
som detta icke beräknas benfritt, kan det icke tagas till högre än 50 ort, 
d. v. s. i vigt motsvarande en vanlig biffstek. Korngryn till soppa 16 
kubiktum. Detta räcker icke till tre mål om dagen, knappt till två. 
Dertill komma 13 ort sill, hvilket är lika med yt sill. Andra dagen be
stås bröd liksom förra dagen, 63 ort salt fläsk och 16 kubiktum hvita 
ärter, och då man fördelar detta på tvenne mål, finna Herrarne att hvarje 
mål endast kommer att utgöras af 32 ort kött och soppa på 8'/, jumfru 
ärter, och ingen af Kammarens ledamöter torde vanligen nöja sig med så 
litet för egen del. På denna matordning kan en karl icke lefva en längre 
tid. Vi hafva nu för tiden regements- och rekrytmöte i 62 dygn. Under
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dessa Öfningar måste en ordentlig karl för sitt uppehälle tillsätta 12—18 
Rall-, och detta just under de två år då han gör sin rekrytbildning och 
väl behöfver sina tillgångar för att sätta upp sitt lilla bo. I åtskilliga 
orter uppgöras derföre ock kontrakt med rotehållarne om särskildt till
skott, i andra orter sker det deremot icke. Till den värfvade arméen be
stås i allmänhet tillräcklig föda, t. ex. en dag till frukost: kabeljo och 
gröna ärter, middag 75 ort rimmadt kött med 32 kubiktum pota
tis och 7 kubiktum ärter till soppa, förutom något hvetemjöl och mejram 
för att göra maten aptitlig; afton: 5 ort smör och 85 ort korngryn till 
gröt samt dessutom samma brödportion som vid indelta arméen.

Som Herrarne finna, är provianteringsstaten ganska olika. De obehag 
och olägenheter, som af denna olikhet uppkomma, äro ganska stora. Man 
kommer tillsammans i tjenstgöring med en värfvad trupp, t. ex på en 
fästning med artilleri. En jemförelse af den olika utspisningen måste då 
ovilkorligen uppstå hos den indelta soldaten och deraf följande reflexioner, 
hvarföre han skall vara underkastad en så omotiverad förknappning. Icke 
eu utan mångfaldiga gånger har jag jemte mina kamrater under mötena 
understöd! manskapet. Det af Kongl. Maj:t äskade anslaget kan emeller
tid under närvarande omständigheter måhända icke utan svårighet bevil
jas. Jag tillstyrker derföre återremiss och föreslår som en medelväg, att 
åt den indelta soldaten under mötestiden måtte beredas ett frukostmål. 
Som en ledning för kostnaden häraf vill jag nämna, att, om det t. ex. be
stås 2 ort kaffe och 3 ort socker, så får soldaten en portion starkt och
godt kaffe och kostnaden härför uppgår till mellan 3% och 4 öre dag
ligen, alltså omkring 30,000 R:dr årligen. Det är onaturligt och ohelso
sam! för soldaten att om morgonen utgå fastande; också har vid de till
fällen, då ett frukostmål kunnat bestås såsom t. ex. vid öfningsläger, sjukpro
centen visat sig mindre bland manskapet. Jag yrkar af dessa skäl åter
remiss till Stats-Utskottet i den syftning jag här framställt, dock vill jag 
härmed ingalunda hafva sagt, att soldatens utspisning skulle, om mitt nu 
framställda förslag antages, vara tillräcklig, utan förbehåller mig att då 
tiderna blifva bättre få förorda en provianteringsstat som kan motsvara 
behofvet.

Herr Kjellson: Jag instämmer med den föregående talaren och 
yrkar för min del återremiss. Utskottet säger i sitt Betänkande, att nå
got missnöje icke försports med den närvarande provianteringsstaten. 
Detta bevisar ingenting. Vid generalmönstringarne tillfrågas soldaten om 
han fått sin rätt. Derpå måste han naturligtvis svara ja, då han fått hvad 
Staten består honom. Men nu är detta för knappt. Jag upprepar der
före mitt yrkande af återremiss.

Herr Hedenberg: Jag tror icke någon skall kunna neka sitt er
kännande, att vår nuvarande proviantstat icke är fullt tillräcklig. Eu måltid 
fattas. Ingen lärer väl vilja bestrida, att manskapet under sina kommen- 
deringar bör erhålla tillräcklig föda. Besparingar äro visst nyttiga, men 
här tror jag att sparsamheten är illa använd. Jag yrkar återremiss.
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Herr Bergström: För min del förenar jag mig med de talare, som 
yrka återremiss. Stats-Utskottet förmenar, att någon allmännare missbe
låtenhet med indelta arméens nu gällande provianteringsstat icke försports. 
Detta är ett misstag. Rikets Ständers sist församlade Revisorer hafva 
gjort framställning om behofvet af förbättring i denna utspisningsstat; 
Armeeförvaltningens intendents-departement har förmält sig dela Revi- 
sorernes åsigt. I denna Kammare höjas klagomål öfver den otillräckliga 
utspisningen åt indelta arméen. Denna del af vår armé bör billigtvis 
icke i afseende på kosthåll vara sämre lottad än de värfvade trupperna, 
helst den i andra afseende icke är synnerligen väl lottad. Så t. ex. till
bringar Norra Skånska infanteri-regementets rekrytkompani årligen 42 
dagar under vapenöfning utan cantonnering och servis. Följden deraf 
har ock någon gång blifvit, att manskapet (det skall sägas på detta rum) 
fått ohyra. Huru vill man under sådana förhållanden försöka införa all
män värnpligt ? De värnpligtige kunna ju ej undfå bättre kosthåll, än de 
indelta stamtrupperna. Jag förnyar mitt yrkande om återremiss.

... ?err *^ke Andersson: Jag tror mig vara eu af dem, som städse 
vifja iakttaga sparsamhet med Statens medel, men jag vill ock vara spar- 
sam på, rätta stället. ^ Denna grundsats synes mig Stats-Utskottet icke 
hafva här efterföljt. Kongl. Maj:t har föreslagit eu förbättring i provian- 
tenngsstaten för såväl värfvade som indelta arméen. Utskottet har af- 
slagit denna nådiga framställning hvad det angår den indelta och till
styrkt hvad Kongl. Maj:t i sådant afseende äskat för den värfvade arméen. 
Dessa varfvade regementen hade likväl redan tillförene bättre utspisning 
^n. j^rtta trupperna ännu åtnjuta. Att soldaten under nuvarande 
prisförhållanden skall kunna lefva på 44 öre om dagen är ju icke tänkbart; 
och dock är det han, som i främsta rummet skall anlitas, om det en gång 
gäller att försvara fädernejorden. Jag vill derföre icke, att han skall 
vara satt på half svältkur under sin öfningstid, utan bör han efter min 
öfvertygelse vara fullt berättigad att erhålla samma förmån af bättre föda, 
som genom Stats-Utskottets välvilja kommit den värfvade soldaten eller 
kavalleristen till del.

Jag behöfver icke vara vidlyftigare, då Herr Bergström fullständigt 
utredt frågan; och jag inskränker mig derföre att lika med honom yrka 
återremiss.

Herr de Hare: Om i föregående punkt, eller den som angick ut
sträckning af indelta arméens vapenöfningar, någon tvekan kunde göra sig 
gällande, huruvida under nuvarande politiska förhållanden det gånge an att 
icke till fullo bevilja hvad Kongl. Maj:t i sådant hänseende äskat, kan, åt
minstone icke hos mig, något tvifvel uppstå om lämpligheteten, att i det fall, 
hvarom nu ar fråga, med afslag å Kongl. Maj:ts derom gjorda framställning, 
lemna bifall till Utskottets förslag. Den närvarande tiden synes icke vara 
den lätta att anvisa ett ytterligare anslag af 80,000 R:dr för att förbättra 
utspisningen åt indelta arméen, då man, mig veterligen, icke någonsin er
farit, att någon soldat tagit skada af det kosthåll, han hittills erhållit 
genom Kronans försorg. För min del vågar jag påstå, att ögonblicket

icke
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icke, är väl valdt för Staten att nu gifva en dylik extra förplägning åt 
arméen.

Mall säger, att det skulle vara en sådan orättvisa, att den indelta 
arméen icke tilldelades samma kosthåll som den värfVade. Med anled
ning häraf vill jag dock fästa uppmärksamheten uppå, att den indelta sol
daten icke behöfver begagna sig af den klenare föda, som Staten består, 
för längre tid än under de fjorton dagar eller tvenne veckor, som de år
liga mötena vara, men att den värfvade soldaten deremot är nödd och 
tvungen att underkasta sig denna utspisning hela året. För (ifrigt lärer 
förhållandet vara, att kosten verkligen är tillräcklig, om utspisuingen vill 
ordnas. Af personer, som längre tid besörjt provianteringen vid arméen 
har jag hört, att under dera är, då utspisningen icke var dyrare men 
bättre ordnad, någon klagan från soldatens sida icke förnummits. Då 
sedermera utspisningen litet mera mångfaldig men på samma gång klenare, 
s;t och ehuru priset var detsamma om icke högre, visade sig soldaten 
icke belåten. Om denna uppgift är enlig med verkliga förhållandet 
hvithet jag icke har någon anledning att betvifla —- lärer någon tillökning 
i utspisningskostnaden icke vara nödvändig för att vinna det mål, för 
hvithet man nu vill lemna bort öfver 86,000 R:dr.

För mig är det klart, att, om möjligen någon tillökning i soldatpor
tionerna kan vara af hehofvet påkallad i vissa orter, rust- och rotehållarne 
i sådant fall göra eu ringa uppoffring för att förse soldaten, då han be- 
gifver sig till mötet, med matsäck eller några riksdaler till hjelp heldre, 
än att Riksdagen skall pålägga dem särskild beskattning för detta ända
mål, och en beskattning derjemte, som här af Kongl. Maj:t bl hvit föresla
gen, eller 86.000 R:dr.

Ehuru jag således icke kan till en dylik åtgärd lemna mitt bifall, 
kan jag dock icke förneka, att Stats-Utskottet har skal för sig, då det 
tillstyrker en mindre tillökning af 4,500 Rall' för tillämpning af värfvade 
arméens provianteringsstat vid indelta arméens garnisonsförstärknings- 
oeh gränseposterings-kommenderingar a Carlstén och vid Grisslehamn. 
Det är icke svårt att inse, hvarföre icke enahanda förbättring i provian- 
teringsstateii ansetts böra ega rum vid kommeuderingar äfven på andra 
ställen. Orsaken är helt enkelt den, att den indelta soldaten på Lång
holmen och öfriga platser bär tillfälle att bereda sig någon särskild för
tjenst och således kan förskaffa sig den förbättring i utspisningen, som 
kan synas nödvändig. Af dessa skål och bland dem det väsendtliga, att 
ögonblicket icke synes mig vara val valdt att ådraga Statsverket eu så 
betydligt förhöjd kostnad för indelta arméens proviantering, som nu ifråga
komma, anhåller jag om bifall till Stats-Utskottets förslag.

Häruti instämde Herr Frcdricson.

Herr Liss O lof Larsson: Jemte det jag instämmer med den siste 
talaren, ber jag att få tillägga några ord.

Man säger, att det kosthåll, som Staten består den indelta arméen, skall 
vara för knappt tilltaget. Samma utspisuingsstat gäller för allmänna bevä
ringsmanskapet; och då jag sjelf exercerat beväring tvenne är, har jag nå
gon reda på förhållandet. Jag fann då, att den föda vi erhöllo icke var så
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ringa. Hvad vi klagade öfver var, att den var af för dålig beskaffenhet; 
och om rättelse i detta hänseende bereddes, tror jag icke, att någon rim
lig anledning skulle finnas till klagomål.

Emellertid påstår man nu, att kosthållet icke är tillräckligt, men att 
Staten icke har råd att göra det rundligare. Om detta vore förhållandet, 
kan jag icke undgå att finna det ganska underligt, att Staten har råd att 
bestå bränvin åt soldaterne, då de äro samlade till vapenöfningar. För
menar man, att kosthållet är för ringa, hvarföre anlitar man icke då den 
utvägen att förvandla bränvinsrationerna till föda. Detta vore en så mycket 
lämpligare åtgärd, som bränvinet i min tanke icke är nyttigt för krigaren.

Man anser det också icke vara rätt, att den indelta arméen skall 
vara sämre provianterad än den värfvade. Dervid bör dock tagas i be
traktande, att den indelta soldaten åtnjuter en icke så ringa lön för sin 
tjenstgöring under mötena, och om man delar beloppet på de 14 dagar 
eller tvenne veckor om året som dert ill åtgå, tror jag, att han kan lefva gan
ska bra. Nu är frågan om förhöjning i provianteringsstaten och att i 
den tillägga en viss qvantitet kaffe och socker äfvensom en större utdel
ning af bränvin. Jag beklagar, att ett sådant förslag framkommit. Rege
ringen har dock i sin Proposition om Statsverkets tillstånd och behof till denna 
Riksdag förklarat, att dessa artiklar icke äro egentliga nödvändighetsvaror, 
men man tyckes vara på väg att göra dem dertill, om man skulle före
skrifva något sådant. Särskildt för min ort vore det i hög grad olämp
ligt, om ett dylikt förslag vunne framgång. Vi äro icke i den lyckliga 
belägenhet att vi blifvit vana att få kaffe och socker, och jag för min 
del skulle med ledsnad , se, om våra soldater från mötena återförde ett 
sådant bruk till våra fattiga bygder, der vi nätt och jemnt hafva bröd 
för dagen. Jag tror för (ifrigt, att man bör undvika att infora sådant 
öfverflöd bland allmogen i allmänhet. Minnet från förflutna lysande dagar 
säger oss, att den Svenske krigaren under våra stora Carlar och Gustafver 
vetat att uppfylla sin pligt med mannamod och ära, utan att sporras der
till af bränvin eller läska munnen med kaffe och socker.

Jag yrkar bifall till hvad Stats-Utskottet föreslagit.

Herr Grefve Posse: Oaktadt inom den landsbygd, jag har den äran 
representera, jag kan vitsorda, att åtminstone ingen allmännare klagan 
låtit sig förspörja i afseende å den utspisning, som der förlagda ganska 
talrika trupper åtnjuta, vill jag dock icke förneka, att på andra orter 
soldatportionerna kunna vara mindre motsvarande behofvet. Jag tror lik
väl, för min del, icke, att detta behof är af så trängande beskaffenhet, 
att det ovilkorligen nu skall afhjelpas. Under en följd af år har indelta 
arméen bespisats med de rationel-, som för närvarande bestås, och jag- 
anser, att dermed kali fortfara ännu ett år, utan att våda händer. Tid
punkten synes mig nemligen vara illa vald att just nu höja proviante- 
ringsan slaget för indelta arméen, och jag anhåller fördenskull, att Stats
utskottets framställning i denna del må godkännas.

Herr Björck: På sätt Stats-Utskottets Utlåtande i denna del äfven 
gifven vid handen, har Utskottet med all möjlig varsamhet och försigtig
het behandlat denna fråga. Utskottet bär icke tillåtit sig något eget
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omdöme, utan har Utskottet sökt förskaffa sig sådana upplysningar, 
som de, hvilka borde känna förhållandet i grund och botten, möj
ligen kunde lemna. Utskottet har nemligen föreställt sig, att, om det
vore förhållandet, att nuvarande utspisningsstat för indelta arméen _
hvilken äfven gäller för beviiringen — vore för ringa, i vårt land, der 
ordet är fritt och pressen fri, det icke gerna kunde våra möjligt, att 
klagomålen icke skulle kommit fram till allmän kännedom och följaktligen 
icke heller blifvit obekanta hvarken för Riksdagen eller dess Stats-Utskott, 
Utskottet har af denna omständighet dragit den slutsats, att det' missnöje, 
som från vissa orter af hörte, torde härröra från andra omständigheter än 
dem, som skulle förefinnas i proviantens otillräcklighet; och man har trott, 
att sådana klagomål närmast föranledts af födoämnenas beskaffenhet. 
Men Utskottet har i sammanhang härmed äfven måst taga i betraktande, 
huru denna fråga kommit under Representationens behandling. Det visar 
sig då, att, oaktadt samma utspisningsstat varit gällande från år 1858, 
Regeringen icke tillkänna gifvit. att något missnöje vore rådande hos den 
indelta soldaten eller att provianteringen varit otillräcklig, utan bär hela 
frågan blifvit väckt af en Statsrevision, som tagit sig befattning med att 
framlägga åtskilliga förslag i olika rigtuingar och deribland detta; och 
det är helt naturligt att icke mycket afseende kunnat lästas ä ett för
slagsmakeri, som sökt sig sådan väg. Visserligen har det förut händt att 
i framställningar från Regeringen åberopats förslag från någon Statsrevi
sion, men de hafva fallit hos Ständerna och icke tillvunnit sig mycken 
uppmärksamhet.

Det har icke kunnat undgå Utskottet, att den fråga som nu står 
på dagordningen är af nu nämnda beskaffenhet; den är byggd uteslu
tande på Statsrevisorernes framställning. Och enär alltså ett sådant
missförhållande som det ifrågavarande — om det allmänt egt rum _
också borde vara allmänt kändt, har Utskottet slutit till, att det icke 
förefuunits, och att Revisorernes framställning i denna del icke förtjeuade 
afseende. Visserligen kan det icke förnekas, att provianterings-kostnaden 
för den indelta arméen är lägre än för den värfvade, men om härvid 
tages i betraktande, att provianteringsstaten är något olika till qvaliteten; 
så saknas anledning att derför anse indelta arméens underhåll otillräckligt. 
Ett större ombyte i matordningen kan vara nödigare under en längre tid 
än under en kortare, och derför kan lätt hända -- hvad Utskottet äfven 
antydt — att det kan vara mera billigt, att vid garnisonstjenstgöring 
eller vid längre kommen deringar i öfrigt indelta arméen tilldelas samma 
kosthåll, som de värfvade trupperna åtnjuta. Det är också klart, att de 
få ämnen, som ingå i soldatportionerna måste vara dyrare i staden än på 
landet; och då Regeringen bär antager, att priset skulle vara detsamma, 
tror jag att ett misstag egor rum. Åtminstone kan jag icke finna annat, 
än att det bör vara billigare att föda en trupp på landsbygden än i garni
sonsstäderna och i synnerhet i de större, såsom Stockholm och Göteborg.

Men utom dessa skäl förekommer — ehuru Utskottet icke bestämdt 
uttalat det — att den indelta arméens aflöning är så ställd, att soldaten 
kan förse sig med hvad han må behöfva utöfver hvad Kronan består.

Visserligen- kan man säga, att, om Kronan åtagit sig att förse soldaten 
med föda, bör den göra det fullständigt, men jag vill härvid erinra, att,



500 Din 2i Mars, I". in.

hvad garnisonsregementena beträffar, kosthållningen först helt nyligen 
blifvit ställd sådan, som den är för närvarande. För icke lång tid till
baka var den ordnad på annat sätt. Den garnisonerande soldaten hade 
en viss lön och i öfrigt penningar att sjelf förskaffa sig inåt. Dessa pen
ningar ingingo i all aflöning, och huru han hushållade med dem angick 
ingen annan. Emellertid visade det sig, att han misshushållade; och det 
var just derföre, att han använde mera till bränvin och andra onyttiga 
ändamål än till inåt, som officerarne vid dessa regementen vidtogo den 
åtgärden att anordna mat-inrättningar, derifrån soldaten hade att hemta sin 
föda; och under eu ganska lång tid besörjdes dessa matanstalter helt och 
hållet af manskapets egen aflöning. Emellertid väckte företaget uppmärk
samhet. Regeringen beviljade småningom bidrag af extra medel eller 
andra tillgångar och hvad Regeringen kunde plocka till, men slutligen 
kom man derhän, som man nu befinner sig. att hushållningen för rege
mentena bestrides uteslutande på Statens bekostnad. Då uppkörde det 
vanna nit, som förut visade sig deri, att regementsbefälet vakade öfver 
uppköpen och föranstaltade om allt, som rörde manskapets förplägning. 
Numera tillgår det på annat sätt. En större mängd speciela kostnader 
hafva tillkommit —- för belysning, kontroll in. in. dylikt — som var öfver
flödigt, då matinrättningarne sköttes för regementenas egen räkning.

Om man nu jemför detta förhållande med det, som egen rum vid 
indelta arméen, blir frågan, om utspisningen för denna verkligen är så 
illa ställd, att ett tillskott till dess förbättrande lian behöfvas af icke 
mindre än 86,000 Rall’. I det hänseendet fäster jag särskild vigt vid, 
hvad personer, som äro från landet och således känna förhållandena der, 
försäkra, eller att rekryteringen för indelta arméen'går lätt för sig och 
att i allmänhet anställningar der sökas med begärlighet. Det lär väl icke 
kunna antagas, att detta skulle vara fallet, om klagomålen öfver Kronans 
njugghet emot deri indelta soldaten i afseende å utspisningen vore fullt 
befogade.

Jag tror således icke, att för närvarande tillräckliga anledningar före
finnas att biträda Kongl. Maj:ts förslag. Frågan bör för öfrigt icke ute
slutande grundas på en jemförelse emellan provianteringen på land och 
i stad, utan bör äfven hänsyn tagas till den indelta soldatens ställning 
i allmänhet; och intilldess det skett samt eu fullständig utredning i så
dant hänseende från Regeringen kommit Riksdagen till hända, anser jag 
för min del, att man med godt samvete kan låta bero vid Utskottets för
slag, hvartill jag tillstyrker bifall.

Herr Per Nilsson från Malmöhus flin: Jag vill visserligen icke 
bestrida, att utspisningsstaten för deri indelta -arméen kunde vara något 
rundligare tilltagen; men icke tror jag ändå, att man derföre hör bevilja 
en så stor anslagstillökmng, som Kong!. Maj:t äskat för ändamålet. Man 
hör besinna, att det dock är en icke så ringa skilnad mellan den värfvade 
soldaten och den indelta. Den förre är dagligen i tjenstgöring; den sed
nare blott under några veckor årligen, nren harr har dock lön för hela 
året. Den, som icke har torp sig anslaget utan får kontant lön (såsom 
i Skåne) åtnjuter vanligen 100 Rall- i gage*. Han bör således alltid vara 
beredd, att, då han skall begifva sig till mötet, uppoffra något af sin flin
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i fall han icke skulle vara nöjd med Kronans kaka. Och skulle händelse
vis någon af en eller annan orsak befinna sig i mindre lämpliga omstän
digheter, plägar rotehållare a icke vara sä hårdhjertad, att han icke förser 
honom med litet drickspenningar. Derföre hafva icke heller några all
männare klagomål afhörts från den indelta soldatens sida, utan tyckes 
han godt berga sig med det gage han hittills erhållit.

Jag kan således icke finna lämpligt att nu besluta eu förhöjning i 
anslaget till indelta arméens vapenöfning^1 med icke mindre än 86,324 
R:dr 60 öre Runt. Då sparsamheten med Statens medel i alla andra 
rigtningar är dagens lösen, hör flen äfven vara det här.

Af dessa skäl kan jag icke annat än förorda antagandet af Stats
utskottets förslag.

Herr Ilo den gren: Da jag förslå gången läste Kongl. Maj:ts Propo
sition i förevarande ärende, kände jag eu inre glädje deröfver, att Propo
sitionen blifvit framlagd, och jag ansåg mig manad att biträda densamma; 
men då jag hörde, att farhågor uttalades mot bifall till Propositionen med 
afseende på kostnaden, eller att 86,321 Rall' 60 öre skulle åtgå för ifråga
satta förhöjningen, trodde jag, att frågan icke hade utsigt att vinna Kam
marens bifall. Jag vill i förbigående nämna, att denna summa icke kom
mer att utgå utan i förening med beslut om utsträckande af tiden för 
indelta arméens och allmänna beväringsmanskapets vapenöfningar. I an
nat fall kommer anslaget att endast utgöra 73,500 R:dr med det lilla 
tillägg, som kunde erfordras åt skarpskyttarne under deras sammandrag
ning till öfningar. 'Om man emellertid skulle anse det äskade anslaget för 
högt, tror jag likväl icke, att någon skall bestrida, att det framställda 
medelförslaget bör vinna gehör. Man må betänka, att våra soldater, en
ligt nu gällande författning, icke få mer än två mål om dagen. Då dessa 
soldater ii.ro i sina hem och egna sig åt ganska styft arbete, som likväl 
icke kan betraktas vara större än det i krigstjenst, hafva de behof af 
flera mål om dagen.

Jag tror mig med rätta kunna påstå, att den, som har till uppgift 
att med uppoffring af hvad familjelifvet har behagligt, ja, af sjelfva lifvet, 
försvara våra hus och hem, bör af Staten erhålla nödtorftig bergning, 
under den tid han användes i Statens tjenst. Man har anfört såsom skäl 
för utslag eller nedsättning af det begärda anslaget, att den Svenska sol
daten ej klagat öfver knapp proviantering, men jag her Herrarne taga i 
betraktande, att den Svenska soldaten tål mycket, innan lian klagar. 
Man kan icke gerna begära, att han under sin tjenstgöring till en del 
skall lefva på hullet. Såsom princip kan det ej erkännas vara rigtigt 
att uppställa den grundsatsen, att soldaten skall till större eller mindre 
del sjelf bekosta sitt underhåll, clå han är i tjenstår. Med kännedom om 
den lilla utspisningsstaten underlåter han nog icke att till mötena med
taga något af sina egna lifsförnödenheter eller något penningar, så vidt 
han derpå har någon tillgång, och i motsatt fall drager han ej i betän
kande att hos sina vänner och bekanta låna sig fram. Efter min upp
fattning är det mer än obilligt att begära, att den Svenska soldaten skall 
åt arbetsför^ensten i hemmet taga något för att lefva af vid mötena; ty 
hvar och eu måste väl erkänna, att hvad han genom sitt arbete sparat
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in erfordras till lifsuppehälle för hustru och barn under hans frånvaro. 
Får soldaten icke på detta sätt använda sin lilla behållning, inträffar den 
sorgliga omständigheten, att hustrun och barnen, mot soldatens vilja, i 
händelse hans tillgångar åro knappa och familjen talrik, antingen falla 
rotehållnrne till last eller måste lida nöd. Dessa rotehållare hafva, utan 
afseende härpå, nog många och stura utgifter ändå för vårt försvarsverk, 
och säkert är, att de äro ganska tryckande. Jag vädjar till hvarje man 
med hjerta i denna Kammare, om icke Stats-Utskottets Utlåtande i denna 
del hör återremitteras i syftning att förskaffa våra soldater ett litet 
frukostmål under vapenöfning.']me. .lag öfverlemnar till Stats-Utskottet att 
derför bestämma Indika födoämnen, som anses lämpligast, men fordrar, 
att den Svenska indelta soldaten skall hafva, lika väl som den värfvade, 
sitt enkla frukostmål.

Jag yrkar återremiss.
Flere ledamöter hördes instämma häruti.

Herr Me din: Ingen kan gerna säga annat, än att soldaten vid
indelta arméen i afseende å utspisningsstaten är sämre lottad än den vid 
värfvade arméen. Sjelf har jag varit i tillfälle att se, att den indelta 
soldaten är sämre provianterad än skäligt är.

Att ej någon allmännare klagan från soldaternes sida försports bevi
sar ej motsatsen. Under den tid, då regementena sjelfva besörjde sin 
proviantering, var soldaternes underhåll bättre än nu är förhållandet. 
Sjelf har jag haft bestyr med provianteringen åt Kronobergs regemente i 
27 år efter den gamla provianterings-utspisningsstaten och i 3 år efter den 
nya. Efter den förra staten fick soldaten en mera passande föda, då det 
bestods honom salt kött och fläsk samt sill. Nu åter skall soldaten hafva 
färskt kött, hvilket sällan kan tillredas så smakligt, att icke soldaten 
tycker mer om det salta. Enligt nu gällande utspisningsstat blir hans 
underhåll så knappt, att lian icke får frukost, utan endast två mål om 
dagen, middag och qvällsvard, hvilket synes något hårdt och obilligt, då 
lian tidigt om morgonen skall vara uppe i tjenstgöring. Man kan rimli
gen ej fordra, att lian ej skall få njuta någon föda förrän middagen. Jag 
anser derföre, att hans underhåll bör så mycket förbättras, att han kan 
erhålla något till frukost. Det bemedlingsförslag, som i sådant syfte här 
blifvit framstäldt, synes mig förtjena afseende, hvarför jag förenar mig 
med dem som yrkat återremiss. Dock vill jag ej att anslaget till utspis
ningsstaten för indelta arméen skall höjas till det betydliga belopp, som 
Kong!. Maj:t äskat. Stats-Utskottet förtjenar all tacksamhet för alla de 
besparingar det sökt åstadkomma i Statens utgifter, men i denna ömtåliga 
fråga vill jag ej gå för långt i sparsamhet, utan lika med dem, som be
gärt återremiss, bevilja något anslag till ett förmiddagsmål åt soldaten. 
Hvad födoämne, som dertill hör bestås honom, kan vara likgiltigt. Här 
har föreslagits kaffe och socker, men jag tror att soldaten skulle vara 
mera nöjd, om han till frukost finge eu bit salt fläsk med bröd eller åt
minstone eu hit sill; något hvarvid han är mera van än vid kaffe. Efter 
den nya provianteringsstaten finner man, att provianteringen fäller sig
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billigare emot förr. Soldatens portionsskilling uppgår blott till 54 öre 
och det inses lätt, att derför ej mycken föda kan erhållas.

Jag förnyar min anhållan om återremiss.

Herr Statsrådet Thulstrup: Det kan visserligen icke nekas, att
det anslag som, i ändamål att vinna en förbättrad utspisningsstat för 
indelta arméen, blifvit begärdt, uppgår till ett icke obetydligt belopp; 
men jag hemställer till enhvar, om Kong!. Maj:ts förslag i detta hänse
ende i någon mån kan anses obilligt. Må man blott besinna, att hvar
ken den indelta infanteristen, som under mötestiden är i rörelse från 
klockan 5 om morgonen, eller kavalleristen, som måste vara uppe i tidi
gaste otta för att derefter rykta, vattna, rida och exercera — erhåller 
någonting till lits förr än klockan 12. Om detta är alltför knappt för de 
äldre, som deltaga i regementsmötena, Indika fortfara 20 dagar, huru 
mycket otillräckligare måste det icke då vara för de yngre, vid sådan 
förknappning alldeles ovane, som genomgå kavalleriets exercis-sqvadroner, 
Indika fortfara INI dygn.

Då man strängt fordrar, att soldaten skall uppfylla sin pligt och 
utan ringaste gensägelse underkasta sig de ansträngningar, som med hans 
icke så afundsvärda yrke äro förenade, bör man ock gifva honom hvad 
för hans uppehälle fullt erfordras. Detta torde väl vara det minsta, det 
billigaste och det mest behjertansvarda, som kan fordras. Hans anspråk 
äro i alla fäll icke öfverdrifna.

Vid de underhandlingar, som emellan Arméförvaltningens intendents- 
departement och vederbörande regementschefer egt rum i afseende på den 
indelta arméens nu gällande utspisningsstat, hafva desse chefer enhälligt 
vitsordat otillräckligheten af denna stat och behofvet af dess snara för
bättring. Det är äfven bekant, att, sedan Rikets Ständers år 1861 för
samlade Revisorer, i afseende på mathållningen vid garnisonsregementena 
i hufvudstaden, erinrat, att födoämnena voro till qvantiteten otillräckliga, 
och Kong], Maj:t vid 1862—1863 årens riksdag framlagt förslag till ny 
utspisningsstat, innehållande 3 mål om dagen, för samtliga garnisonerande 
värfvade regementen, denna framställning i så måtto af Rikets Ständer 
bifölls, att mathållningsanslaget med 120,000 R:dr förhöjdes.

För åstadkommande af den för indelta arméen nu ifrågaställda för
bättrade utspisningsstaten erfordras en anslagsförhöjning af 86,324 R:dr 
60 öre. Häraf har Stats-Utskottet ej ansett sig kunna tillstyrka mer än 
4,500 R:dr. Såsom skäl för afstyrkande! af de återstående 81,824 R:dr 
60 öre anföres, att, så vidt Utskottet varit i tillfälle inhemta, “någon all
männare missbelåtenhet med indelta arméens nu gällande provianterings- 
stat icke försports11. Vid genomläsandet häraf framställer sig den frågan, 
huruvida Utskottet verkligen menat och betänkt hvad dessa ord innebära. 
Vi känna alla hurudan den Svenska soldaten är. Under den ansträn
gande tjenstgöring, som honom alltmera ålägges för att någorlunda bibrin
gas den utbildning i yrket, hvilken nutidens krigstjenst fordrar, anser han 
som en pligt att utan knot och efter bästa förmåga fullgöra hvad honom 
ålägges. Ingen lärer väl vilja bestrida, att soldaten under sådant förhål
lande bör förses med ett mot hans arbete svarande ordentligt underhåll. 
Om nu, detta oaktadt, provianten skulle befinnas klen och otillräcklig,



och mall dä säger honom, att “Kronan ej mera består-, sä veta vi, att 
luai aiven dä ailser S(J111 en pligt att utan knot finna sig deri — all han 
iliad tystnad och undergifvenhet underkasta!- sig den försakelse, som häraf 
bin en följd. Men hungrens röst tystas dock icke. Inser man nu, att 
ett missnöje å soldatens sida under sådant förhållande kan vara fullt be
rättigad!., hemställer jag, huruvida det är rätt, om det är Staten värdigt 
och om det ar försigtigt att sätta hans pligtkänsla på ett sådant prof. °

På grand af det nu anförda lår jag anhålla, att Kammaren beha
gade, med afslag å Utskottets framställning I»fidla Komik Majds i ämne! 
anat na Proposition.

... J1?1,1' P* b\ OIs8ol,: *01' 111111 del godkänner jag det resultat, hvar- 
tdl utskottet kommit. I likhet med hvad flere talare anfört, tiar jag ej 
bort någon, klagan åt den indelta soldaten eller kavalleristen öfver otill- 
i äcklig prov lan tering. Man bör ihågkomma, att soldaterne, åtminstone de 
i Uiiine, hafva lön ända till 100 R:dr, och då tjenstgöringen vanligen icke 
otvei stiger eu månad årligen, bör denna lön kunna lemna bidrag till för
bättring i. hans underhåll under regementsmötena, om han skulle finna 
detsamma i någon mån otillräckligt.

Pf soldaten sällan eller aldrig åtgår till något möte, utan att vara 
torsedd med någon kassa, och då marketentare der vanligen linnes, kunna. 
såsom eu föregående talare befarat, soldaterne icke behöfva sakna sina 
nodvandiga behof.

Utt annat förhållande är det med soldater vid de värfva de regemen- 
lemt" milka icke hafva någon annan lön än den lilla besparing, som de 
kunna gorå på passevolansen. Om de ej erhålla tillräcklig föda, kunde 
det med skäl anses obilligt, enär de svårligen kunna vara i tillfälle att 
åt egna medel bereda sig någon förbättring i underhållet. Jag kan såle
des . ej annat än tillstyrka bifall till hvad Utskottet i denna punkt före
slagit,

Herr Orre: Jag eger visserligen ingen sakkännedom, hvarpå jag kan 
gi anda mitt omdöme i denna fråga, men i min egenskap af landstats- 
tjensteinan har jag mer än en gång åtföljt trupper på deras marscher, 
dervid jag ej' kunnat undgå finna att deras underhåll varit otillräckligt. 
Het har nemligen icke beståtts soldaten mera än två mål om dagen, hvil- 
. påtagligen är för litet, då han kanske klockan 3—4 om morgonen 
företagit marschen och först klockan 10—11 på aftonen kommit fram till 
sitt qvarter. Jag hemställer till en hvar, om en sådan mathållning för en 
tågande trupp kan anses tillräcklig. Man har här sagt, att soldaten icke 
bär klagat deröfver, men. jag. åtminstone har erfarenhet om motsatsen, 
i 11 ej« <lvartervärdarnes välvilja och gästfrihet mellankomma, så att sol
daten fått något mer till lits än hvad Kronan bestått, så hade soldaterne 
ej kunnat berga sig utan att göra enskilda uppoffringar. Detta har jag 
ansett vara min pligt .att upplysa, och jag tillåter mig, på grund af hvad 
jag nu haft äran anföra, att förena .mig med dem, som vilja hafva denna 
punkt återremitterad i syfte att erhålla en förbättrad utspisningsstat åt 
den indelta arméen.
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Herr A. von Proschwitz: I eu föregående punkt ville man ej
bevilja anslag, derföre 'att något sådant icke af Kongl. Maj:t blifvit be- 
gärdt; i denna punkt åter, der Kongl. Maj:t gjort nådig framställning om 
ett anslag, är man tveksam, om något behof deraf i verkligheten förefin
nes. Inom denna Kammare hafva många erkänt ett sådant behof, och att 
eu förbättring i soldatens underhåll är behöflig kan äfven jag försäkra. 
Här har af någon blifvit erinradt om provianteringens besörjande vid 
värfvade regementen medelst passevolans och om nyttan deraf för att 
slippa de före passevolans))s tillkomst vanliga klagomålen öfver otillräck
ligt underhåll. Nu' åter talas om, att soldateme sjelfve må bestå hvad 
som kan brista i deras underhåll. Följden af ett sådant system blir väl 
ändock, att rotehållarne i sista hand få betala hvad soldaterne för sitt 
underhåll vid mötena måste utgifva. Portionsskillingen 58 öre — har 
man sagt — gäller ej så mycket i Stockholm, som på landet, men jag får 
dervid erinra, att samma pris är beräknadt för samma artiklar i Stock
holm som i landsorterna. Jag för min del tillstyrker bifall till hvad Kongl. 
Maj:t i detta ämne föreslagit, eller att ett anslag af 86,324 II:dr måtte 
beviljas till förbättring af indelta arméens utspisningsstat.

Herr Nils Andersson: Denna fråga är af eu behjertansvärd be
skaffenhet och fortjenar att väl påaktas. Med den kännedom jag har om 
indelta arméens utspisning enligt nu gällande stat, kan jag vitsorda be- 
hofvet af någon förbättring deruti. Vill man räkna på mannamod och 
kraft hos soldaten vid försvaret af Konung och fosterland, må man icke 
sätta honom på svältkur. För att fatta mig kort ber jag att få instämma 
med Herr John Ericson.

Herr Sven Nilsson: Jag instämmer med Herr Hedengren. De
invändningar, som här gjorts emot förhöjning uti ifrågavarande anslag, 
har han till fullo vederlagt. Dock vill jag taga fästa på ett yttrande en 
talare haft. att man icke hört, det soldaterne tagit skada till lif eller 
helsa i följd af otillräcklig föda, och ett annat, att behofvet ej nu erfordrade 
någon förbättring. Jag lemnar derhän huru härmed kan förhålla sig, men 
drager man konseqvensen af nämnda sats, så skulle soldaterne få vänta på 
bättre utspisning under öfningstiderna, till dess sig visat att de tagit skada 
till helsa. Sådant kan icke vara Staten värdigt. Behofvet af förbättring 
är erkändt, och tiden är längesedan inne att låta den indelta soldaten få 
lika tillräcklig utspisning som den värfvade.

Jag förenar mig med dem som begärt återremiss.

Herr Jan Andersson: Jag inskränker mig till att helt enkelt
tillstyrka bifall till Utskottets Utlåtande i denna punkt.

Ofverläggningen förklarades vara slutad. Herr Talmannens proposi
tioner dels på bifall till Utskottets förslag och dels på förslagets återför
visande till Utskottet besvarades med ja och nej, jemte det att begäran 
framställdes om votering, för hvars anställande uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande voteringsproposition:
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Deii, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i tolfte punkten af 
Utskottets Utlåtande N:o 36, angående regleringen af utgifterna under 
Riksstatens fjerde hufvudtitel,

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nej, har Kammaren beslutat återförvisa nämnda punkt till 

Utskottets förnyade handläggning.
De voteringssedel’, som afgifvits vid denna, i vanlig ordning anställda 

omröstning, utvisade att 60 ledamöter röstat ja samt 74 nej; hvadan Kam
maren beslutat återförvisa förenämnda punkt till Utskottets förnyade hand
läggning.

Sammanträdet afslöts kl. % 4 e. m., för att fortsättas

Kl. 6 e. m.

§ 5.
Justerades protokollsutdrag, angående de af Kammaren under gårdagen 

fattade beslut, som angingo regleringen af utgifterna under Riksstatens tre 
första hufvudtitlar.

§ 6.
Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets Utlåtande N:o 36, an

gående regleringen af utgifterna under Riksstatens fjerde hufvudtitel.
Härvid förekommo:
13—17 punkterna.
Biföllos.
18 punkten, mom. a bifölls.
Mom. 1).

Herr Bergström: Då Kammaren förut på dagen beslutat åter
remittera den under punkten 12 afhandlade frågan om förbättrad utspis- 
ningsstat för indelta arméen, hemställer jag, huruvida icke, i öfverensstäm
melse med nämnda beslut, jemväl Kongl. Maj:ts Proposition om anslags- 
förhöjning för tillämpning af förbättrad provianteringsstat vid Wermlands 
fältjägareregemente borde till Stats-Utskottet återförvisas.

Herr Carl Ifvarsson: För min del får jag yrka bifall till den före
dragna punkten. Jag tror, att man endast i undantagsfall bör återförvisa 
frågor till Utskotten; och i afseende å den förevarande finner jag så myc
ket mindre anledning dertill, som Första Kammaren, efter hvad kändt är, 
redan bifallit Utskottets Betänkande.

Herr A. von Proschwitz: Det skulle, efter min tanke, vara en
synnerlig orättvisa, om Riksdagen, sedan den beslutat sig för att bereda 
den indelta arméen en bättre utspisning, skulle sätta Wermlands fältjägare 
på svältkur. Jag förenar mig derföre i yrkandet om äterremiss af denna 
punkt, och det så mycket heldre, som den kärntrupp, hvarom här är fråga, 
visserligen är förtjent att på allt möjligt sätt omhuldas.
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Herr Witt: Man må tänka livad man vill i sjelfva saken, så måste 
det likväl vara en nödvändig konseqvens af Kammarens vid punkten 12 af 
detta Betänkande fattade beslut om återremiss, att äfven denna föreva
rande punkt återremitteras. Jag får således yrka på proposition derå.

Flere ledamöter hördes instämma.
Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen framställde proposition 

på bifall till Utskottets hemställan. Härtill svarades med öfvervägande 
nej, under det att den dernäst framställda propositionen på återremiss 
allmänt besvarades med ja, och hade Kammaren alltså, enligt Herr Tal
mannens förklarande, till Utskottet återförvisat ifrågavarande moment.

19—21 punkterna.
Biföllos.
22 punkten.
Lades till handlingarne.
23 punkten.
Bifölls.
24 punkten.
Härvid yttrade

Herr Bergman: Då jag väckte den motion, som föranledt ifråga
varande Utlåtande från Stats-Utskottet, skedde det i lifligt medvetande af 
en stor brist, som förefinnes i Gotlands Nationalbevärings organisation, och 
af de stora olägenheter, som derigenom kunna i farans stund uppstå för 
öns försvar. Yi veta alla - hvad som och under förmiddagens diskussion 
i en annan fråga erkändes — att det i allmänhet är af särdeles stor vigt, 
att ett dugligt, genom längre tids tjenstgöring öfvadt och bepröfvad t, med 
sina skyldigheter förtroget underbefäl finnes att tillgå. Särdeles måste 
detta vara förhållandet på Gotland, der eu skicklig ledning af mindre 
truppafdelningar, till följd af lokala förhållanden, torde blifva isynnerhet 
af nöden.

I motionen har jag nu sökt framställa grunddragen af den för Got
lands nationalbeväring stadgade organisation, på samma gång jag föreslagit 
medlen till afhjelpande af den för närvarande mest i ögonen fallande brist, 
som vidlåder densamma. Jag har i detta afseende tagit mig friheten fram
ställa tvenne alternativer, det ena mera vidsträckt och innefattande ett 
yrkande af anslag till belopp af 19,034 Rall till en allmän förhöjning af 
underbefälets arfvoden så väl vid infanteriet som artilleriet, äfvensom till 
fyllande af den lucka, som i det nödiga antalet underbefäl" nu förefinnes, 
samt derjemte ett annat och inskränktare, för den händelse att tillgån- 
garne för närvarande icke skulle medgifva nyssberörda anslag, afsedt al
ternativ, gående ut på ett anslag af 2,450 R:dr, för att fylla nämnda 
lucka, eller bristen på underbefäl vid sju af nationalbeväringens trettio 
kompanier.

Stats-Utskottet har nu med eu välvilja, för hvilken jag känner mig 
tacksam, så till vida gått den i motionen gjorda hemställan till mötes, 
att Utskottet föreslagit Riksdagen aflåtandet af en underdånig skrifvelse 
till Kong!. Maj:t, med anhållan om utredning, huruvida den ifrågaställda 
förhöjningen i anslaget till Gotlands nationalbeväring är, i dess helhet



eller till någon del, påkalla*!, samt om afgifvande af nådig framställning 
härom till mist sammanträdande Riksdag. Jag anhåller med anledning 
häråt, a tf Kammarens beslut i frågan måtte delas i tvenne moment, 
motsvarande de afling framställda tvenne alternativer. Hvad angår första 
alternativet eller det begärda anslaget af 19,034 Rida, så förklarar jag mig 
Höjd med btskottets Betänkande och yrkar alltså bifall till den deri gjorda 
.hemställan. ^ 1 fråga åter om det andra alternativet, eller det lilla ansla
get åt 2,450 Rall', vågar jag anhålla, att Kammaren lille bevilja detta 
anslag, att från och med nästa år eller 1867 års början uppföras på Got
lands nationalbevärings stat.

Såsom skäl liärlör får jag i korthet erinra, att uågou vidare utred
ning' åt denna fråga, än som bär genast kan lemuas, icke synes kunna 
vara åt nöden, enär fråga icke är om någon förändring eller förböjning af 
de vid beväriugens öfriga kompanier för underbefäl stadgade arfvoden. 
!.)en begärda summans belopp är nemligen uträknadt efter 1860 års stat 
för nationalbevä,ringen, och det iir ett faktum, som ej torde vara i behof 
åt någon vidare utredning, att i samma stat sju kompanier rakt åt glöm
des bort och blefve i mistning af erforderligt underbefäl, under det öfriga 
23 kompanier ega nödigt antal deraf. Jag nät nämna, att. denna glömska 
genast väckte ett ofantligt uppseende på ön, och bar väckt icke mindre 
uppseende, att man under 6 års tid icke vidtagit den ringaste åtgärd till 
misstagets rättande, oaktadt officiel framställning till vederbörande i ämnet 
egt rum sednast den 28 Juli 1865.

Det är emellertid lätt att inse, hvilket menligt inflytande på truppens 
öfningar deraf uppstår, att ej mindre än sju kompanier få åtnöja sig med 
endast extra, för det ringa arfvodet åt 30 Rall-för året antagna sergeanter 
och furirer. Naturligtvis lär befälet ej att känna truppen, och truppen ej 
att känna befälet. Och vid inträffande krig skola olägenheterna mång
dubblas, och det skulle då inträffa, att de sju kompanierna finge gå emot 
fienden utan öfvadt, pålitligt underbefäl.

Men, invänder man, är detta sanning? Hvila dessa uppgå!ter pa verk
liga förhållanden? Jag bär här i min hand eu halfofiiciel berättelse, för
fattad af stabschefen vid beväringen. Lönestaten finnes der upptagen; 
cell det visar sig af bestämda siffror, att förhållandet är sådant, som jag 
uppgitvit, hvilket jemväl torde kunna vitsordas af den man, som jemte mig 
är representant från Gotland.

Rn annan invändning, som jag förutser, är den, att eu fullständig 
reorganisation åt vårt krigsväsende förestår, och att det förthy icke skulle 
vara skål att plåstra och lappa med ifrågavarande del af försvaret. Jag 
önskar denna reorganisation all möjlig framgång; men det torde likväl 
kora erinras, att man hittills ej kommit längre, än till förslagen, och att 
det. torde dröja åratal, innan man antagit någon bestämd plan, till hvilken 
Gotlands nationalbeväring då får ansluta sig.

Hå, såsom jag haft äran nämna, 2,450 Rall* utgjorde behoftet för
ty lian de åt bristen på underbefäl, gjordes redan för tvenne år sedan fram
ställning till ena Statsmagten om ett behöflig! anslag. Någon påföljd för
anleddes ej af denna framställning. Nu bär saken blifvit bragt inför äfven 
den andra Statsmagten. Skulle samma likgiltighet hår visa sig, så gifte* 
det ingen högre instans. Gotlands befolkning får då sitta på sin aflägsna
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ö och grubbla derpå, huruvida försvaret af densamma för moderlandet har 
så underordnad vigt, att man får åtnöja sig med en organisation, till eu 
del endast på papperet. Men är det ej så, är det allvar med detta för
svar, så må man ej längre tillåta sådana luckor, som ofvan blifvit påvisade. 
Jag anhåller, på grund åt hvad jag halt äran andraga, att Kammarens 
beslut måtte delas i två moment; samt att Kammaren måtte, med bifall 
till det törsta momentet, eller Utskottets hemställan om en underdånig 
skrifvelse, besluta ett anslag af 2,450 Kali' att från och med nästa år 
utgå till arfvoden åt 7 sergeanter och 14 timra- vid Gotlands national
beväring.

Herr Per Nilsson- från Malmöhus län: Stats-Utskottet har, efter 
min tanke, ej kurmat gå längre i välvilja emot motionen, än att förorda 
eu skrifvelse till Kongl. Magt med anhållan om ärendets fullständiga ut
redning; och det vill tyckas, som om motionären bort vara belåten att 
sålunda på eu gång lä frågan i dess helhet pröfvad, och — der så tarf- 1 
vas — samtliga påvisade olägenheter afhulpna. Jag kan ej inse annat, 
än att härmed är gjordt allt, hvad som lämpligen kan göras, och får der
före yrka bifall till Utlåtandet i denna punkt.

Herr Östman: Hvarje fosterlandsvän måste lifligt önska, att ön 
Gotland sättes i ett fullkomligt försvarbart skick, så att den i alla hän
delser bevaras åt moderlandet; och hvar och eu inser ock nogsamt, att 
öns försvarsväsende för det närvarande är behäftadt med stora brister. 
Hen störa vigten åt dessa bristers afhjelpande kan ej förnekas, ty om 
Gotland skulle af eu fiende besättas, så vore fastlandet i och med det
samma ständigt hotadt. Likväl — med erkännande af allt. detta — tror 
jag, att Utskottets förslag innefattar den lämpligaste åtgärd, som för när
varande kan vidtagas, helst då vi just nu genom tillsättande af ett sär
skild! Utskott söka åvägabringa eu fullständig omorganisation af hela vårt 
försvarsväsende, dervid Gotland naturligtvis ej kommer att glömmas. Med 
hänsyn härtill kunde det väl synas, som om eu särskild framställning till 
Kongl. Maj:t rörande Gotland för det närvarande vore öfverflödig — då 
öns försvarsväsende ju kommer att föranleda en ytterligare framställning 
i sammanhang med iörsvars-Utskottets organisationsplan; — men på det 
ingen anledning må finnas att beskylla Representationen för likgiltighet 
vid eu så vigtig sak, så anser jag mig böra tillstyrka bifall till Utskottets 
Betänkande.

Herr (Jarl Hvar sson: Då med afseende å det i motionen fram
ställda yrkande om anslag ai 19,034 R:dr till upphjelpande af underbefälets 
vid Gotlands nationalbeväring löner, motionären förklarat sig nöjd med 
den hemställan Stats-Utskottet uti förevarande punkt till Riksdagen afgif- 
vit, och jag ej heller hört någon annan motsätta sig den föreslagna skrif- 
velsen, så lärer i den delen något vidare yttrande icke erfordras.

Beträffande åter det andra alternativet, eller det af motionären gjorda 
påstående om ett mindre anslag af 2,450 Rall- till arfvoden åt 7 sergeanter 
och 14 fnrirer vid beväringen, så möter härvid den betänklighet, att det 
omöjligen kan tillkomma Riksdagen att i första hand bedöma, huruvida
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den brist, motionären velat uppvisa, tillkommit af misstag eller ej, samt 
om verkligt behof af det begärda anslaget alltså förefinnes. Det ser vis
serligen besynnerligt ut, om sju af nationalbeväringens trettio kompanier 
skulle vara i saknad al underbefäl, men orsaken härtill är, som sagdt, ej 
lätt att utreda. Då Riksdagen emellertid medelst den föreslagna skrif- 
velsen fäst Kongl. Maj:ts uppmärksamhet på ämnet, så kommer denna 
brist, derest den förefinnes — hvilket jag ingalunda vill betvifla — säker
ligen att föranleda en framställning af Kongl. Maj:t till nästa Riksdag; och 
enda skilnaden blir således den, att saken får anstå ett år. Jag instäm
mer med Herr Peter Nilsson, deri att Riksdagen ej bör gå längre än 
Utskottet föreslagit, utan att den dymedelst utsätter sig för ett möjligt 
misstag. Riksdagen bör, efter min åsigt, vakta sig att ingå i sådana sa
ker, som undersökningen af huru mycket underbefäl, som bör finnas på 
nationalbeväringen: fråga, som helt och hållet fäller inom Kongl. Maj:ts
bepröfvande, hvadan derpå ock måste bero, huruvida Riksdagen för det 
föreslagna ändamålet skall anvisa medel eller icke.

Herr Kol modin: Jag är fullt tillfredsställd med det resultat, hvar
till Stats-Utskottet kommit i fråga om första alternativet i Herr Bergmans 
motion; men rörande det sednare alternativet, eller att 2,450 Rall’ genast 
skulle beviljas till aflöning åt 7 sergeanter och 14 furirer, förenar jag mig 
med Herr Bergman och önskar bifall till motionen i den delen.

Vid riksdagens början hade jag sjelf för afsigt att väcka motion om 
anslag för denna så behöfliga tillökning af underbefäl vid Gotlands na
tionalbeväring; men då jag såg ett mera omfattande förslag i min lands
mans hand, var jag nöjd med att låta min motion inkomma såsom ett 
alternativ i den af honom framlagda. Jag var nemligen angelägen att 
denna mindre summa skulle just under denna form begäras; ty min tanke 
var, att, om, enligt den grundliga sparsamhet som vid denna riksdag pro
klamerades från alla håll, det större anslaget skulle blifva afslaget, så skulle 
det mindre deremot bifallas. Nu har Stats-Utskottet, snart sagdt, gjort 
tvärtom, och Utskottet har ansett det mindre anslaget vara eu sådan 
småsak, att deråt föga eller ingen uppmärksamhet lemnats. Men, mine 
Herrar! det är dock ingen småsak. Tjuguen underbefälsplatser vid Got
ländska beväringen äro i närvarande stund obesatta. Då för några år 
sedan nationalbeväringen erhöll en förändrad organisation och indelades 
på 30 kompanier i stället för 23, erhöllo alla kompanierna officerare, men 
när man kom till underbefälet, blefvo 7 kompanier i saknad af sådant. 
Man åberopar, att staten för beväringen är helt nyligen uppgjord; men 
för underbefälet på dessa 7 kompanier finnes ingen stat uppgjord, ehuru 
sådant är alldeles oundgängligt. Nu antagas visserligen s. k. extra-ser- 
geanter mot en årlig aflöning af 30 R:dr, men då man anser underbefälet 
i allmänhet vara svagt aflönadt med 100 å 150 R:dr, kan man icke undra 
på, att hvarje förståndig menniska undandrager sig att blifva extra-ser- 
geant, och när man nödgas dertill, åtminstone lemnar befattningen så snart 
konventionen sådant medgifver.

Det har blifvit sagdt här, att, om man aflåter den af Utskottet till
styrkta underdåniga skrifvelsen, det blott dröjer ett år, innan det nu an
märkta förhållandet blifvit rättadt; men jag tror verkligen, att det misstag,
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hvarom bär är fråga, bör så fort som möjligt afhjelpas. Det kan eljest 
ganska lätt bända, att Kongl. Maj:t icke till pröfning företager denna sär
skilda fråga, förrän i sammanhang med den allmänna reorganisation af för
svarsverket, hvartill planen nu uppgöres af vårt skickliga Förs vars-Utskott; 
men för denna stora reforms genomförande torde många år komma att 
åtgå. Man påstår vidare sig icke kunna bedöma de särskilda förhållan
den, hvilka ligga till grund för motionärens framställning i denna del; 
men ingen sak gifves väl, som iir enklare än denna att bedöma. National- 
beväringen består af 30 kompanier, medan det finnes underbefäl blott för 
23. Jag frågar då, om det finnes någon inom denna Kammare, som an
ser sig icke kunna bedöma behofvet för de 7 andra kompanierna att 
äfven erhålla sådant befäl?

bni ledamot åt Försvars-Utskottet meddelade mig häromdagen, att den 
honnörspost, som går härnere emellan Riddarholmskyrkan och Riksdags
huset, kostar Staten årligen 3,600 R:dr. Nu vill jag visst icke föreslå 
någonting så vådligt, som att indraga t. ex. honnörsposten på Carl XIII:s 
torg, hvarigenom man skulle kunna använda den erhållna besparingen till 
aflöning af underbefäl vid 7 kompanier på Gotlands nationalbeväring och 
ändock hafva i behåll omkring 1,200 Rall- för något annat samhällsnyttigt 
ändamål; men jag påstår, att ett land, som har råd att hålla så dyra 
poster, äfven förmår tillgodose ett så trängande behof, som det af mig nu 
påpekade.

Gotländingarne inom Kammaren hafva nu kämpat till sista man, ty 
vi äro icke flere än två, och jag är öfvertygad att beväringen skall i fa
rans stund göra detsamma; men då måste den också ega ett underbefäl, 
under hvars ledning den kan i fredstid öfva sig och i krigstid mota 
fienden.

Jag instämmer i det af Herr Bergman nyss framställda yrkandet.

Herr Bergström: Mig förefaller det som Gotländingarne icke 
sakna fog för sin klagan, att Gotland städse blifvit af moderlandet stjuf- 
moderligt behandladt. En slik behandling sträcker sig långt tillbaka i 
tiderna och har vållat öns isolering och afsöndring från Svenska väldet. 
Redan under medeltiden kom den under Danskarnes välde och förblef un
der sekler skiljd från Sverige. Under innevarande århundrade har denna 
Östersjöns ^ perla varit i vår arffiendes hand. Det kan nu vara på tiden 
att emot Gotland öfva rättvisa. Gotlands innebyggare hafva, för att sjelfve 
kunna mot fiender värja och försvara sin fäderneö, åtagit sig den allmänna 
värnepligten i en utsträckning, som högst betydligt öfverstiger måttet af 
hvad i detta afseende åligger innevånarne å fastlandet. Man har icke 
förnekat, att vid sednast uppgjorda indelningen af' Gotlands nationalbevä- 
rings infanteri / kompaniei kommit att sakna nödigt underbefäl, nemligen 
7 sergeanter och 14 furirer. Det är derföre eu enkel gärd af rättvisa 
och billighet att anslå de arfvoden, tillsammans 2,450 R:dr, hvilka, enligt 
hvad den värde motionären utredt, erfordras för aflöning af det'under
befäl, som är nödvändigt för öfning af ifrågavarande 7 kompanier. Ett 
ytterligare skäl att bifalla motionärens nu modifierade förslag, att Kam
maren ville dels omedelbart anslå omiörmälda 2,450 R:dr, dels ock besluta 
eu sådan skrifvelse som Stats-Utskottet föreslagit, hvad anginge skilnaden.
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emellan 19,034 R:dr och 2,450 11:dr eller 16,584 R:dr, hemtar jag derifrån, 
att Första Kammaren, enligt hvad jag af tidningar ne erfarit, i allo afsla- 
git Stats-Utskottets hemställan om aflåtande till Kongl. Magt af under
dånig skrifvelse i ämnet. Således, om än denna Kammare beslutar aflå
tande af sådan skrifvelse som Betänkandet innehåller, föranleder ett slikt 
beslut icke någon åtgärd af Riksdagen, enär, enligt min åsigt, vid Kam- 
rarnes mot hvarandra stridande beslut all fråga om skrifvelsen måste 
komma att förfalla. Enda utvägen att fqr denna riksdag hålla frågan uppe 
är således, att denna Kammare anslår de af motionären äskade arfvoden 
för infanteri-underbefälet 2,450 R:dr. Derigenom föranledes en sådan fort
satt behandling af frågan, som i 65 § Riksdagsordningen är föreskrifveri. 
På grund af hvad jag sålunda anfört yrkar jag bifall till hvad motionären 
under diskussionen föreslagit.

Innan jag afstår från ordet, vill jag uttrycka min förundran deröfver, 
huru ett sådant misstag, som motionären och Stats-Utskottet an ty dt, kun
nat förelöpa vid organisationen af Gotländska nationalbeväringens infanteri. 
Då Kammaren är så lycklig att hafva bär närvarande eu Konungens råd
gifvare, som under Kammarens öfver läggningar om fjerde hufvudtiteln före- 
trädt Herr Krigsministern och välvilligt tillhandagått med upplysningar i 
ämnet; vågar jag utbedja mig, att denne Konungens rådgifvare ville yttra 
sig rörande denna fråga.

Herr Befäl er: Sedan Gotländingarne nu kämpat till sista man vill 
äfven jag ställa mig i deras led, och då de begärt ett så ringa anslag, 
vore det obilligt att vägra det, och förenar jag mig derföre i det af Her
rar Bergman och Kolmodin framställda yrkande.

Herr Statsrådet Thulstrup: Jag är ledsen att icke kunna upp
fylla den till mig framställda begäran, emedan jag icke för ögonblicket 
lian påminna mig de närmare förhållanden, som vid behandlingen af den 
nu omnämnda framställningen förekommo; men vill gerna vid ett annat 
tillfälle derom lemna de önskade upplysningarne.

Herr von Troll: Jag vet att till fullo uppskatta den värme och
fosterlandskärlek, som ligga till grund för motionärens i hans motion 
gjorda framställning, och för de yttranden, som nyss blifvit afgifna af ho
nom och hans medbroder från Gotland, men jag ber att få fästa båda 
dessa Herrars och den ledamots, som med dem instämt, uppmärksamhet 
å vådan af ett sådant prejudikat, som att Representationen skulle tillskapa 
nya löner. Jag vet, att motionärens anmärkning rörande dessa underbefäls 
platser är rigtig, och jag beklagar att förhållandet är sådant som här 
blifvit påpekadt, men det är likväl eu ganska stor fara, om Representatio
nen, utan att Regeringen dertill gifvit anledning, tager initiativ i en fråga, 
hvilken afser tillskapande af nya löner eller arfvoden, låt äfven vara att 
dessa äro af behofvet verkligen påkallade.

Jag ber för öfrig! få erinra desse Herrar, att frågan om Gotlands 
försvar utgjort föremål för särskilda öfverläggnmgar inom det så kallade 
Försvars-Utskottet, och att, då detta Utskott inkommer med sitt Betän

kande,



kande, eu särskild paragraf kommer att föreslå eu underdånig skrifvelse 
med begäran, att, om den plan, Utskottet uppgjort för landets försvars- 
väsende i allmänhet, icke i alla afseenden skulle befinnas tillämplig för 
Gotland, Kongl. Majrt ville framlägga en plan till den organisation, som 
bäst lämpar sig för denna ös egendomliga förhållanden. Vill man då på 
samma gång vidröra den nu anmärkta frågan, kan ju detta ske, om så 
finnes lämpligt, och tror jag, att på sådant sätt Gotlands försvar skall 
blifva bättre ordnadt, än om man nu företager sig att lappa på den gamla 
institutionen genom att bevilja anslag åt 7 sergeanter och 14 furirer.

Jag upprepar än en gång, att jag delar motionärens känslor och full
komligt inser det af honom påpekade behofvet i nu förevarande fall, men 
min åsigt är att uti eu sak, sådan som denna, Riksdagen icke bör taga 
initiativet.

Herr John Ericson: Vid första påseende af Utskottets förslag i
denna punkt var jag verkligen benägen att bifalla detsamma för att vinna 
den utredning, som åsyftades med den underdåniga skrifvelsen. Men frå
gan har sedermera inträdt i ett annat stadium derigenom, att Första Kam
maren afslagit den underdåniga skrifvelsen, hvarföre någon sådan icke kom
mer att aflåta». Vid detta förhållande och då flen’ Bergman i sin motion 
anfört verkliga fakta, som ådagalägga, att det nu yrkade anslaget har fullt 
fog för sig, hemställer jag, om det icke kunde vara lämpligt, att Andra 
Kammaren, för att få den anmärkta olägenheten afhjelpa beviljade ett 
anslag af 2,450 R:dr i den syftning, motionären yrkat.

Man har talat om Försvars-Utskottet, och det är rigtigt att frå
gan om Gotlands försvar inom Utskottet blifvit behandlad och äfven 
skall erhålla sin plats i det Betänkande, som Utskottet skall afgifva. Men 
Utskottets förslag till försvarsverkets ordnande såväl på fastlandet som på 
Gotland blir vill denna riksdag endast ett önskningsmål, så att, om Ut
skottets förslag vinner Riksdagens godkännande, Riksdagens beslut en
dast kommer att innehålla en underdånig anhållan, det Kongl. Maj:t 
ville på de af Riksdagen gillade grunder, verkställa eu utredning åt ämnet 
för att vid 1869 års riksdag framläggas för Representationen. Men då 
motionären andragit verkligen behjertansvärda skäl till stöd för sitt yr
kande, torde ett uppskof af frågan, för att låta den bero på ett förslag, 
som ännu icke inkommit och än mindre blifvit pröfvadt, icke vara lämp
ligt. I närvarande stund anser jag det således vara rigtigast att biträda 
motionärens mening, på det Stats-Utskottet måtte till båda Kamrarne in
komma med ett förmedlingsförslag, sedan ämnet blifvit af Utskottet ytter
ligare utredt.

Herr Carl Hvars son: Då jag ånyo uppträder emot Gotländin- 
garne, är det icke af ovilja emot dem eller derföre att jag anser det 
begärda anslaget så betydligt, att frågan derom förtjenar någon längre 
diskussion; men jag kan icke begripa hvartill det tjenar att anslå arfvoden 
åt ett underbefäl, som ännu icke finnes till och om hvilket man icke vet 
huruvida det kommer att anskaffas. Huru kan man väl vid sådant för- 
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hållande förfäkta ändamålsenligheten af det begärda anslaget? Jag hörde 
visserligen en talare nyss antyda, att, sedan Första Kammaren afslagit 
Utskottets hemställan om en underdånig skrifvelse, ett bifall till motionä
rens yrkande om ifrågavaaande anslag skulle vara ett sätt att bringa Irå
gan åter på tal; men om Första Kammaren har afslagit skrifvelsen, kan 
man väl icke tro att den skall bevilja anslaget; ty den, som icke önskar 
en utredning af saken, torde ännu mindre vara benägen att lemna anslag 
dertill, och Irågan kommer således i alla händelser att förfalla.

Jag vill emellertid, utan afseende på Första Kammarens beslut, yrka 
bifall till Utskottets förslag, på det att det måtte synas, att Kammaren 
ansett motionen hafva skäl för sig. Hvad Första Kammaren gör och låter, 
deröfver kunna vi icke bestämma; och ehuru jag för min del verkligen 
önskar en skrifvelse i sådan syftning som Utskottet tillstyrkt, får man väl 
nöja sig med hvad som blir Representationens beslut.

På dessa skäl fortfar jag att yrka bifall till den nu föredragna 
punkten.

Herr Rid der st ad: Man har här yttrat, att det icke skulle tillhöra
Kammaren att taga initiativet i en fråga af förevarande beskaffenhet, och 
att nya löner skulle kunna beviljas endast på grund af eu utaf Kongl. 
Maj:t i ämnet afbiten Proposition. Jag föreställer mig dock, att det till
hör begge Statsmagterna att taga initiativet till allt, hvad som kan finnas 
vara ädelt, godt och för landet nyttigt. Detta ligger just i den konsti- 
tutionela principen, som tillförbinder begge Statsmagterna att hafva öppna 
blickar för allt, hvad landets väl rörer och dess framtida ära kräfver.

För att klarare uppfatta den fråga, som nu är under öfverläggning, 
böra vi kasta en blick på Norra Europas karta. Yi se då, att ett haf 
skiljer oss från den hotande grannen i öster. Detta är så till vida bra, 
som det utgör ett naturligt skyddsvärn, hvarmed Försynen omgärdat våra 
kuster; och en fiende kan icke gerna anfalla oss, utan att ega eu fast 
stödjepunkt för sina operationer, en lämplig plats der trupperna kunna 
samlas till anfall och der lemningarne af en slagen armé åter kunna sam
manträffa, ifall krigslyckan varit ogynnsam. I norra delen af Östersjön 
ega Ryssarne en sådan stödjepunkt, nemligen Åland, hvars strategiska 
värde de väl förstå att uppskatta, hvilket man ej bör draga i tvifvelsmål, 
om man erinrar sig huru det starka Bomarsund för ej längesedan der 
växte upp; af hvad anledning torde jag icke behöfva nämna. Söder om 
Stockholm saknar Ryssland deremot Helt och hållet en sådan stödje
punkt; och det är derföre ej att undra på, att de med så begärliga blic
kar betrakta Gotland, som för deras fientliga operationer erbjuder den 
mest lämpliga stödjepunkt. Måtte derför fosterlandsvännen, som landets 
väl ligger om hjertat, väl betänka, hvilken vigtig plats Gotland är, och 
klart inse, att nästan inga uppoffringar höra vara för stora för att åt 
Sverige skydda denna utpost mot vår arffiende. Må man besinna, att 
Gotland, såsom nu är stäldt, är öfverlemnadt' helt och hållet åt sig sjelf 
och sina egna resurser, sitt folks tapperhet och krigsduglighet. Inom denna 
provins är också nationalbeväpningen utbildad på ett sådant sätt, att in
gen annan utaf Sveriges provinser åtagit sig en sådan värnepligt. Den
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begäran, som af Gotlands representanter blifvit framställd och förordad, är 
äfven så ringa, att den ensamt derföre icke bör kunna afslås, syn
nerligast om man tager i betraktande, att ett sådant utslag säkerligen 
skulle gå öns befolkning till hjerta!, men deremot göra dem en verklig 
glädje, om Representationen går deras billiga önskningar till mötes.

Jag bifaller af nu anförda skäl motionärens förslag om anslående af
2,450 Rall- till arfvoden åt 7 sergeanter och 14 furirer vid Gotlands 
nationalbeväring.

Herr Hörn fel dt: Mig förefaller det, som om Utskottet uppfyllt 
motionärens och alla med honom liktänkandes pretentioner, då det ej 
blott medgifvit att de af motionären anförda förhållanden synas antyda, 
att uti ifrågavarande hänseende ett verkligt behof förefinnes, utan äfven 
föreslagit aflåtandet af en underdånig skrifvelse, för att få frågan behöri
gen utredd. Yinnes vid eu sådan utredning upplysning, att ett behof 
verkligen är för handen, så lärer väl eu Proposition i ämnet från Kong! 
Maj:t vara att emotse; och det blir då tid att votera ett anslag. Men att 
på en enskild motionärs framställning, utan föregången undersökning och 
så till sägande på stående fot, göra det, finner jag föga lämpligt.

Beträffande det förslag, som är att från Försvars-Utskottet förvänta, 
har man påstått, att det icke vore att emotse förr än kanske i en afläg
sen framtid, och att då det slutligen ankommer, ingenting måhända deri 
finnes hemstäldt rörande Gotlands militäriska förhållande. Må så vara. 
Hvad beslut än Försvars-Utskottets kommer att fatta, kan någon menlig 
inverkan derpå icke härflyta af den skrifvelse, Utskottet tillstyrkt, allden
stund densamma blott afser att få utredt, huruvida den af motionären 
ifrågaställda förhöjning i anslaget till Gotlands nationalbeväring är af be- 
hofvet påkallad. Och utgör detta för mig ännu en anledning att påyrka 
bifall till Utskottets hemställan.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Då, enligt hvad kändt är, 
Första Kammaren redan afslagit Utskottets hemställan om aflåtande af en 
underdånig skrifvelse i ämnet, har frågan derom således förfallit. Af ön
skan att gå Gotländingarnes billiga anspråk till mötes, och på det saken 
måtte komma till vederbörandes kännedom och en gång blifva behörigen 
utredd, hemställer jag derföre, med frånträdande af mitt förra yrkande, 
att Kammaren måtte bevilja det af motionären begärda anslaget å 2,450 
riksdaler.

Herr C. A. Larsson: Jag har begärt ordet endast för att hem
ställa, att vi utan vidare ordande måtte åt Gotländingarne anslå de be
gärda 2,450 riksdalerna, ty det är annars fara värdt, att genom det 
myckna pratet och Herr Krigsministerns ständiga interpellerande tiden så 
förhalas, att vi onödigtvis gifva till spillo en större summa än den, hvar
till hela det begärda anslaget uppgår.

Herr Björck: Jag instämmer så till vida med den siste talaren, 
att jag anser det vara önskvärd!, om man vid frågornas behandling ville
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hålla sig något mera till saken, och icke se dem ur en sådan der sväfvande 
och allmän synpunkt, som blott tjenar till att förvilla uppfattningen i 
stället för att reda den.

Deremot medgifver jag icke, att saken är så alldeles enkel och lätt 
att förstå, som åtskillige talare förmenat. Den har redan ett par gånger 
förut varit föremål för Regeringens pröfning, utan att man likväl utaf 
hvad dervid förekommit kan bilda sig ett klart omdöme, huru frågan står. 
Kong!. Magt gjorde i ämnet eu Proposition vid 1859 års riksdag, på 
grund af hvad dåvarande militärbefälhafvaren på Gotland föreslagit till 
förbättring i militärorganisationen derstädes, flan hemställde nemligen, 
att då, hvad beträffade infanteriet, befälet vore alldeles otillräckligt i för
hållande till beväringens antal, så att kompaniernas styrka dä uppginge 
från 830 ända till 250 man, 7 af de största kompanierna måtte hvart och 
ett fördelas i 2 kompanier, samt hvarje af de sålunda tillkomna 7 nya 
kompanierna erhålla samma antal öfver- och underbefäl. I sammanhang 
härmed uppgjordes förslag till ny reglering af officer,sbeställningarne och 
nya löner för underofficerarne, till följd hvaraf föreslogs arfvode å 30 R:dr 
för 50 extra underofficerare och arfvode å 18 R:dr för 100 extra korpora- 
ler. Detta förslag upptogs sedermera af Kongl. Maj:t och bifölls af Rikets 
Ständer, hvarefter omorganiseringen företogs i öfverensstämmelse dermed.

Den sednare miltärbefälhafvaren på Gotland lät sig emellertid icke 
nöjas härmed, utan ingick före 1862 års riksdag till Kongl. Maj:t med eu 
anmälan, hurusom, i anledning af de nybildade sju kompanierna vid Got
lands nationalbeväring, skulle erfordras följande förändringar i afseende 
på underbefälet derstädes, nemligen 7 nya sergeanter med löner å 150 
R:dr i stället för 7 extra underofficerare, hvilkas arfvoden å 30 R:dr då 
besparades och 14 nya fourirer med löner å 100 Rall’ i stället för 14 
extra underofficerare, hvilkas arfvoden å 30 R:dr dä besparades. Då 
ärendet förekom i Siats-Rådet, utlät sig föredraganden på följande sätt: 
“Då Rikets Ständer vid förra riksdagen beviljade det då begärda afiö- 
ningsbeloppet i enlighet med Kongl. Maj:ts, på grund af dåvarande mili- 
tärbefälhafvarens förslag, gjorda framställning, samt sedermera icke bär 
kunnat vinnas någon erfarenhet, som jäfvar hans åsigt, tillstyrker jag i 
underdånighet, att Eders Kongl. Maj:t för det närvarande icke måtte fästa 
något afseende å nu förevarande förslag, hvad det rörer underbefälet. “

Häraf torde framgå, att, ehuru frågan ursprungligen blifvit väckt af 
militärbefälhafvaren på Gotland, Kongl. Maj:t dock efter den granskning, 
som, innan föredragningen skedde, naturligtvis blifvit egnad deråt, icke 
funnit det af militärbeiälhafVaren påpekade behof vara för handen, då 
han med anledning af dennes anmälan icke funnit sig föranlåten göra nå
gon framställning till Rikets Ständer. Nu tilltror sig dock en enskild 
motionär, som är af annan mening, att påstå, det saken är utredd 
och klar och kan utan någon förberedande behandling fattas och bedömas 
så väl af honom sjelf som af Representationen, och att anslaget derför bör 
beviljas. Det synes mig dock vara att gå väl långt. Visserligen är äfven 
jag af den mening, att initiativet tillhör så väl Representationen som Re
geringen, men denna rättighet bör begagnas med varsamhet och urskil
ning och icke utsträckas derhän, att man, för att gå eu enskild motionärs 
önskningar till mötes, anslår löner åt tjensteman, som ännu icke finnas
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och som man vet, att Regeringen ej ämnat tillsätta. Det innebär en 
ej ringa fara, om Representationen börjar slå in på en sådan väg, 
och är alldeles stridande mot den konstitutionel principen, som inne
bär att det tillhör Regeringen att ensam regera. Om deremot Re
presentationen anser ett behof förefinnas, hvarpå Regeringens uppmärk
samhet ännu ej blifvit fästad, så står det Representationen öppet att 
derom göra framställning och begära utredning i frågan samt, derest 
behofvet finnes grundad t, framläggande af förslag om dess afhjelpande; 
men att så der på fri hand* och egenmägtigt vidtaga förändringar i 
organiseringar och anslå medel, utan att sådana blifvit begärda, kan 
åtminstone icke jag för min del gilla. Jag tror derföre, att Utskottet i 
denna punkt gått så långt, som man möjligen kunnat begära. Då motionen 
förevar på afdolningen, var jag äfven emot förslaget om aflåtande! af den 
underdåniga skrifvelsen, på den grund att frågan så nyss varit af veder
börande pröfvad, men vid sedermera upplysta förhållande och då saken 
var af den beskaffenhet, att den förtjente att af Regeringen ånyo tagas i 
öfvervägande, ansåg jag mig icke böra motsätta mig tillstyrkandet af den 
underdåniga skrifvelsen. Jag är ej heller nu emot att aflåta en sådan, 
derest det låter sig göra, men längre kan jag icke gå motionärens önsk
ningar till mötes.

Herr Key: I händelse förslaget om den ifrågasatta skrifvelsens aflå
tande blifvit af Första Kammaren bifallet, så skulle äfven jag hafva för
enat mig med dem, som yttrat sig för detta skrifvelseförslag. Då emeller
tid frågan härom redan inom Första Kammaren fallit, så har saken inträdt 
i ett alldeles nytt skede.

Det har yttrats, att härvarande Gtotländingar stridt till sista man, 
det är derföre ej för tidigt, att man skyndar dem till hjelp. Man bör 
göra det och göra det gerna, ty det är ett vigtigt uppdrag Gotland inne
har, der det står som Sveriges utpost mot den mägtige grannen i öster. 
Detta såviil som Gotlands afskiljda läge har ock gifvit anledning dertill, 
att Gotland erhållit eu särskild administration och militärförvaltning, som 
icke har sin motsvarighet i någon annan landsdel.

Beträffande den invändningen man här gjort, att det icke skulle till
höra, Representationen att taga initiativet i en fråga som denna, så er
känner jag visserligen giltigheten af denna anmärkning till en viss grad, 
men kan icke fullt dela deras åsigt, som framkastat densamma. Jag före
ställer mig nemligen, att de som ega rätt att bevilja eller förneka anslag, 
jemväl äro behöriga både att tillse och att förordna, huru de föreslagna 
medeln användas. Och får jag i sammanhang härmed, till upplysning lör 
dem som föreställa sig, att något befäl icke finnes för att uppbära den 
ifrågasatta afiöningen, meddela, att vid Gotlands nationalbeväring för när
varande äro anställde 96 extra sergeanter, mot ett årligt arfvode af 30 
Rall’ Runt.

För att emellertid saken måtte få någon framgång och de olika mc- 
ningarne om möjligt sammanjemkas, hemställer jag, att Riksdagen måtte 
bevilja ett anslag af 2,450 R:dr, att under år 1868 ställas till Kongl. 
Maj:ts disposition för aflöning af ytterligare 7 sergeanter och 14 furirer.
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Herr Ilessle: Jag godkänner visserligen fullkomligt den princip, 
den ärade representanten från Göteborg uttalat, men tror dock, att här 
vid lag något afseende bör fästas på det undantagsförhållande, som beträf
fande Gotland eger rum och dess begge här närvarande representanter 
äfven omförmält. Då nu Första Kammaren afslagit JJtskottets hemställan 
om den underdåniga skrifvelsens aflåtande, så kan frågan i sitt nuvarande 
skick icke på officiel väg utan blott genom referater af debatten komma 
till Regeringens kunskap. Af denna anledning anser jag det nödvändigt 
att på en annan väg söka få fram frågan i Gotländingarnes intresse, och 
som detta ej kan ske annorledes än genom beviljandet af de ifrågaställda
2,450 riksdalerna, hemställer jag, för att välja en medelväg hvarom de 
olika åsigterna kunna törena sig, att Kammaren måtte bevilja ett reser
vationsanslag å nämnda belopp att ställas till Kongl. Maj:ts disposition 
och användas i det syfte, motionären föreslagit.

Herr Staaff:
Öfverläggningen var slutad. Sedan Herr Talmannen redogjort för de 

under öfverläggningen yttrade olika meningar, och derå framställt propo
sitioner, hvilka hvar efter annan besvarats med dels ja och dels nej, un
der det att jemväl votering begärts, yttrade med afseende å den voterings
proposition som borde uppställas:

Herr Bergström: Jag anhåller få fästa uppmärksamheten derpå, 
att uti de ifrågavarande 19,034 Rall- jemväl inbegripas do 2,450 Rall-, 
som äro afsedda till arfvoden åt 7 sergeanter och 14 furirer. Således 
för den händelse Kammaren nu beviljar omförmälda 2,450 Rall' och vi
dare beslutar sådan skrifvelse, som motionären föreslagit; kommer skrif- 
velsen att endast afse skilnaden emellan ifrågavarande tvenne summor eller 
16,584 Rall- Runt.

Herr Björck: Jag anhåller, att Herr Talmannen till en början 
måtte framställa proposition helt enkelt på bifall till Utskottets förslag 
utan tillägg eller ändring. Något hinder möter icke att derefter särskildt 
framställa proposition rörande Herr Bergmans förslag.

Herr K e y: Det af mig framställda bemedlingsförslaget innehöll, att
2,450 Rall- skulle för år 1868 ställas till Kongl. Maj:ts disposition att an
vändas såsom arfvoden åt 7 sergeanter och 14 furirer vid Gotlands national
beväring; och anhåller jag alt Herr Talmannen behagade föreslå Kamma
ren att antaga detta förslag till kontraproposition.

Med anledning af hvad sålunda anförts, framställde Herr Talmannen 
till Kammarens afgörande, huruvida Herr Keys förslag borde antagas till 
kontraproposition. Men då härå svarades nej, samt den dernäst gjorda 
framställningen om upptagande af Herr Bergmans förslag såsom kontra
proposition blifvit jakande besvarad, företogs nu voteringen enligt följande 
behörigen justerade och anslagna voteringsproposition:
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Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i tjugufjerde punk
ten af Utskottets Utlåtande N:o 36, angående regleringen af utgifterna 
under Riksstatens fjerde hufvudtitel,

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nej, har Kammaren — med godkännande af Utskottets för

slag, lör så vidt samma förslag anginge förhöjning af de till artilleriets 
och infanteriets vid Gotlands nationalbeväring underbefäl utgående arfvoden, 
— hvad särskildt beträffar de sju kompanier, som vid sednast uppgjorda 
indelning af nationalbeväringens infanteri och i derefter reglerade stat 
kommit i saknad af det antal underbefäl, som finnas vid de 23 öfriga kom
panierna, beslutat åt sju sergeanter och fjorton furirer vid förstnämnde 
sju kompanier bevilja ett arfvodesanslag af tillsammans 2,450 R:dr att 
från och med nästkommande år uppföras å Gotlands nationalbevärings stat.

Omröstningen utföll med 100 ja mot. 62 nej; och hade Kammaren så
ledes godkänt Utskottets hemställan.

25 punkten.

Herr John Ericson: Konseqvensen af de beslut Kammaren redan
fattat rörande indelta arméen och Wermlands fältjägare-regemente torde 
fordra, att jemväl denna punkten till Utskottet återremitteras; och får jag 
derföre påyrka återremiss af punkten i samma syftning, som Kammaren 
återremitterat de begge förut behandlade likartade frågorna.

Herr Jan Andersson: Ehuru den omvårdnad åtskillige talare tagit
sig rörande armeens proviantering är väl förtjent af bifall och tacksam
het, önskar jag dock, att densamma icke måtte sträckas alltför långt, till 
men för de skattdragande, ur hvilkas fickor medlen dock skola tagas. Af 
denna anledning och då beväringsynglingarnes anhöriga vanligen icke un
derlåta att förse dem med en dugtig matsäck, då de draga åstad till 
öfningsmötena, inser jag icke hvarföre någon förhöjning i provianterings- 
staten för beväringen skulle vara behöflig, och anhåller derföre om bifall 
till Utskottets hemställan.

Herr Östman: På grund af de beslut, Kammaren i likartade frå
gor redan fattat, finner jag mig föranlåten instämma i Herr John Ericsons
yrkande om återremiss. ,.. „

Vidare blef ej anfördt. Sedan Herr Talmannens proposition på bifall 
till Utskottets hemställan besvarats med blandade ja och nej, gjordes fram
ställning på återremiss, som med öfvervägande ja besvarades och alltså af 
Herr Talmannen förklarades vara Kammarens beslut.

26—29 punkterna.
Biföllos, med förbehåll likväl vid 26 och 29 punkterna om iaktta

gande af de förändringar i afseende å hufvudtitelns anslagsbelopp och 
slutsumma, som påkallades af sådana Kammarens beslut, deri afvikelse 
skett från Utskottets förslag.

30 och 31 punkterna.
Biföllos.
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32 punkten.
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Herr Heden gr en: Jag har visserligen icke något emot Utskot
tets förslag, men hemställer dock, huruvida Kammaren icke skulle finna 
lämpligt att till Kongl. Maj:t aflåta en skrifvelse med anhållan om åtgär
ders vidtagande för anskaffande af de erforderliga fordonen till bindare 
pris. Fouragevagnarne, som till ett större antal framdeles behöfva "an
skaffas, synas mig vara alltför dyra, etter do i Kongl. Majits Proposition 
upptagna pris af 800 Rall- per stycke. Dessa vagnar äro dock på det 
hela ungefär detsamma som vanliga hövagnar, ehuru de naturligtvis måsto 
vara något bastantare. Visserligen tillhör det icke Riksdagen att. ingå i 
dylika smärre detaljer eller söka utreda, om fordonen äro uppskattade till 
alltför höga pris, men så mycket bör Riksdagen dock kunna göra, att 
den ingår till Kongl. Maj:t med en underdånig hemställan om en närmare 
utredning af saken, ty mig synes det, att fältartilleriets uppgiga behof uti 
ifrågavarande och . likartade fall skulle kunna fyllas till" vida billigare 
pris, än här blifvit föreslaget, till exempel genom dylika mindre magtpå- 
liggande fordons anskaffande genom entrepenadauktiouer eller i fiffigt genom 
den enskilda företagsamheten, såsom det tillgår med de ej mindre vigtiga 
fordonen till Statens jernvägar.

Flere ledamöter instämde, men på Herr Talmannens proposition blef 
punkten bifallen.

33 och 34 punkterna.
Biföllos.
35 punkten, mom. a).

Herr Hessle: Jag hade visserligen ursprungligen ärnat föreslå, att 
en million R:dr skulle för innevarande år ställas till Kongl. Maj:ts dispo
sition i och för anskaffning af tidsenliga gevär, men då jag nu förnummit, 
att Första Kammaren till anskaffning af gevär anslagit blott en half 
million för detta året och en million för det nästinstundande, vill äfven 
jag förena mig i samma beslut,

Då jag i min hemort valdes till representant vid innevarande Riks
dag, så uttalades bland mina kommittenter att inga medel borde sparas, då 
det gällde att på erforderligt sätt värna frihet och fäderneslandet. Som 
denna åsigt också,, är min egen, vill jag ock, ehuru jag mycket[älskar spar
samheten, icke göra några inskränkningar i de anslag, som Kongl. Maj:t 
till landets försvar anser nödiga.

Herr Friherre Grip ens t ed t: Enligt mitt omdöme har sällan någon 
fråga förekommit af. större vigt än den nu förevarande. Jag anser detta 
vara förhållandet, ej blott derföre att det gäller en stor anslagssumma 
— ^ ia8 hai" visserligen många gånger deltagit i beslut om ännu högre 
belopp • utan derföre, . att frågan har en stor betydelse för landet, såväl 
i militäriskt, som politiskt och finansielt hänseende. Det är emellertid 
hufvudsakligen ur denna sistnämnda synpunkt, eller med afseende på våra 
finansiela förhållanden, som jag ämnar taga frågan i betraktande och 
som jag tror att några upplysningar kunna vara på sin plats; men jag



utber mig likväl, att äfven i någon mån få vidröra den militäriska och 
politiska delen i ämnet.

Det är tyvärr ett obestridligt faktum, att vi sakna tidsenliga vapen, 
och ej heller lärer det kunna förnekas, att en kraftig och ändamålsenlig 
beväpning är ett lika nödvändigt vilkor för landets försvar, ehvad detta 
försvar må grundas på den ena eller den andra organisationen. I hvarje 
fall och oberoende af organisationsfrågan måste detta vilkor uppfyllas. 
Det torde äfven få anses såsom en afgjord sak, hvilken redan en längre 
tid varit erkänd, att kammarladdningsgevärot har ett bestämdt företräde 
framför det som laddas från mynningen, och möjligen skulle det således 
kunna läggas krigsförvaltningen till last, att icke dylika bättre vapen nog 
tidigt blifvit anskaffade, i stället för de ofullkomligare af äldre modell; 
men då lyckligtvis något användande af dessa gevär icke ifrågakomma, så 
har derigenom ingen skada skett, enär i allt fall äfven kammarladdnings- 
gevären nu måste omändras. Ty jemväl denna konstruktion har blifvit 
utträngd af en annan, långt fullkomligare. Man ville nemligen, till und
vikande af den tidsödande och, under ögonblicket af den yttersta fara, 
så svåra operationen, att på geväret anbringa tändningsmedlet eller den 
den s. k. knallhatten, att detta tändningsmedel redan på förhand skulle 
vara fästadt vid patronen, hvilken deraf erhållit benämningen enhetspatron. 
Detta syftemål, hvars utomordentliga vigt lätt inses af hvar och en, som 
angående dessa ämnen har någon närmare kännedom, har nu fullkomligen 
uppnåtts, och deruti ligger principen för do så kallade tändnålsgevären. 
Men äfven dessa hafva redan skiljt sig i tvenne större grupper, nem
ligen de eldria, och do s. k. repetergevären. Med de förra menar man 
sådana, der skotten hvart och ett för sig insättas och afskjutas, och med 
de sednare åter de gevär, i hvilka större qvantiteter skott på en gång in
läggas, Indika sedan hvart efter annat användas. Det är klart, att 
dessa s. k. repetergevär utgöra det mest fruktansvärda vapnet, och enligt 
min tanke komma de också att i framtiden införas såsom arméernas be
väpning, men jag vill derför icke påstå, att tiden redan nu är inne för 
deras allmänna antagande. De äro dyrare och svårare att rätt använda, 
och då ännu ingen af de stora, mest utbildade och krigserfarna arméerna 
antagit dessa gevär, tror äfven jag i likhet med krigsförvaltningen, att 
man hos oss för närvarande bör bestämma sig för det mest fulländade 
enkla tändnålsgeväret, eller den Remingtonska modellen, helst redan deri
genom skjuthastigheten lärer kunna uppdrifvas till 10 ä 12 skott i minu
ten och deröfver.

Frågan blir då, huru och när anskaffningen af dessa gevär bör ske. 
Dessa frågor bero emellertid till stor del af hvarandra, ty den sednare 
inverkar i betydlig man på den förra. Att gevären helst böra tillverkas 
inom landet, derom lärer väl ingen tvekan kunna uppstå, såvida detta lå- 
ter sig gorå så hastigt som nödigt är. Men tyvärr komma dessa fordrin
gar om inhemsk tillverkning och om skyndsamhet att till en viss grad 
stå i strid med hvarandra. Gevärsfabrikationen inom landet kan icke, 
under närvarande förhållanden, utsträckas öfver en viss gräns, och om man nu 
ville på någon kortare tid här hemma vid Kronans faktorier tillverka hela 
det föreslagna . stora antalet gevär, så måste dessa anstalter ej obetydligt 
utvidgas; och i betraktande af den stora kostnad, som dermed vore för
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enad, och af den omständigheten, att dessa utvidgade anstalter inom en 
kort tid, då den tillfälliga större fabrikationen upphörde, icke skulle kunna 
sysselsättas, vore en sådan åtgärd, i min tanke, ur ekonomisk synpunkt 
illa beräknad. Vill man åter öfverlemna denna gevärstillverkning åt den 
enskilda industrien, så är tydligt, att äfven då fordras för detta ändamål 
stora kostsamma anstalter, och jag fruktar högeligen, att ett sådant före
tag icke skulle kunna undgå att i finansielt hänseende misslyckas. Ty 
det ligger i sakens natur, att då den stora tillverkningen inom landet 
snart måste upphöra, så vore första vilkoret för att en sådan industri 
skulle bära sig, att export till utlandet kunde påräknas, och en dylik täf
lan med de stora, sedan lång tid tillbaka högt uppdrifna utländska ge- 
värsfabrikerna anser jag blifva för en ny uppträdande firma alltför svår, 
enär många omständigheter lägga sig deremot, såsom att utländingen re
dan eger eu inöfvad arbetspersonal, en stadgad kredit, gifna kundei’, stort 
förlagskapital o. s. v.

För min del hyser jag derför betänklighet vid att inleda den enskilda 
företagsamheten — förmodligen, till största delen, byggd på utländska 
kapitaler — i en spekulation, der jag förutser, att man icke skall rosa 
marknaden, och som således måste gifva anledning till samma missnöje, 
som ofta till skada för vår kredit blifvit en följd af vågade eller illa be
räknade företag här i landet. Af dessa skäl anser jag, att, äfven om man, 
såvidt lämpligen kan ske, påskyndar vår egen tillverkning inom landet, 
det dock blir nödvändigt att hemta en del af gevären utifrån, så framt ej 
tiden för deras anskaffande skall sträckas alltför långt.

Denna sednare fråga, eller behofvet af skyndsamhet med gevärsan- 
skaffningen, sammanhänger emellertid med den politiska delen af ämnet, 
till hvilken jag öfvergår. Det första spörsmål, hvaröfver man i detta hän
seende behöfver bilda sig ett omdöme, är naturligtvis, huruvida man anser 
sig ega anledning till farhågor för ett fredsbrott. Jag behöfver knappast 
tillägga, att jag härmed menar, att vi skulle blifva anfallna, ty att vi å 
vår sida icke skola gifva anledning till osämja och krig med någon magt, 
anser jag vara en af våra intressen och vår ställning så tydligt föreskrif- 
ven politik — hvilken också, såsom jag för visso tror, till hela landets 
odelade glädje och belåtenhet, blifvit af Kongl. Maj:t sjelf uttalad — att 
jag derom icke hyser det minsta tvifvelsmål. Med fullt förtroende till 
ledningen af våra politiska angelägenheter tror jag således icke, att vi ega 
skäl till fruktan för något fiendtligt anfall i den mening, att man skulle vilja 
försöka underkufva oss; helst den enda magt, som skulle kunna tänkas 
hafva något sådant i sinne, för närvarande visserligen har helt annat och 
långt vigtigare att sysselsätta sig med, än att inlåta sig på ett så stort 
och äfventyrligt företag, som dessutom - jag är fullkomligt viss derpå 
— aldrig skulle kunna lyckas. Men, mine Herrar! det gifves anfall, som 
kunna hafva annat syftemål än en eröfring. Man skulle ju kunna tänka 
sig, att någon närgränsande magt ville anfalla oss, eller gorå ett strand
hugg för att tillfredsställa sin hämndkänsla öfver någon förment oför
rätt, eller för att tilltvinga sig eu' allians, nödga oss till ett visst politiskt 
system, eller något dylikt; och för eu fara af sådant slag bör man alltid 
vara på sin vakt, och icke låta insöfva sig i en säkerhet, som ej kan vara 
annat än vilkorlig, emedan den till en stor del beror på vår egen för-
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inäga att kraftigt afvisa ett dylikt försök. Må det tillåtas mig att i detta 
afseende begagna en bild. När tjufvar och ogerningsman uppgöra sina 
planer att någonstädes föröfva inbrott, så lära de icke underlåta att noga 
taga i betraktande, huru det hus är beskaffådt der de ämna söka sitt rot'. 
Om de veta, att huset är väl bevakadt och att derinne finnes en stark 
och modig man med ett skarpladdadt gevär i handen, så besinna de sig 
säkerligen två gånger, innan de angripa ett sådant ställe, då deremot den 
svage och värnlöse lockar till anfall och lätt blir deras offer. Donna bild 
i smått torde måhända icke alldeles sakna tillämpning äfven i stort; och 
jag tror derföre, att det är en fosterländsk pligt af första ordningen att 
se till, att det skarpladdade geväret icke fattas, utan finnes färdigt till hands 
om det behöfves — ty den modige mannen saknas icke.

Men ehuru jag förmodar, att nästan alla erkänna nyttan och behofvet 
af att landet oger en fullgod, tidsenlig beväpning, förutser jag likväl, att 
mången drager i betänkande att, i anseende till den närvarande finan- 
siela förlägenheten nu bevilja de härtill erforderliga medlen. Och af 
denna omständighet ledes jag otvunget in på det egentliga området för 
min framställning, eller att med någon större omfattning kasta en blick 
på de förhållanden, som ega sammanhang med den ofta omnämnda och 
åberopade betryckta ställningen.

Framför allt har man ofta omtalat och bjert framhållit jordbrukets 
betryck. Man påstår, att denna näring, ehuru den förnämsta af alla, 
vant vanlottad, samt att dess behof och intressen blifvit förbisedda. .Jord
bruket dignar, säger man, under bördan af ökade skatter och besvär. 
Landet är föröfrigt belastad t med en stor statsskuld. Fn grof misshus
hållning har egt rum med Statens medel, och statsutgifterna hafva deri
genom på kort tid mångdubblats. Statsverket har på detta sätt råkat i 
eu förlägenhet, som man knappast vet huru den skall kunna utredas och 
afhjelpas. Den yttersta sparsamhet i alla rigtningar är derföre ound
gängligen nödig, och äfven detta anslag, som blifvit begärd t för att till 
landets betryggande anskaffa dugliga vapen, måste sålunda nedprutas åt
minstone till en tredjedel af hvad Regeringen ansett nödvändigt.

Jag trodde icke, det man skall förebrå mig att hafva öfverdrifvit 
eller vanställt de satser och påståenden, som vid flera tillfällen här blifvit 
uttalade, utan har jag, så kort, klart och troget jag förmått sökt åter
gifva dem, för att nu något fullständigare pröfva deras befogenhet samt 
sålunda inlösa den förbindelse, jag i detta hänseende i går iklädde mig.

Man har företrädesvis talat mycket om jordbrukets betryckta ställ
ning, och jag medgifver gerna, att för en mängd jordbrukare ett sådant 
betryck verkligen egt rum, äfvensom att det säkerligen ännu qvarstår för 
mången. Att under sådana förhållanden också en mer eller mindre all
män klagan försports, finner jag för min del icke underligt, ty menniskan 
tycker i allmänhet om att beklagas och, framförallt, att fritagas från 
egen skuld till sina olyckor. Men jag vågar påstå, icke allenast att de 
flesta andra näringar varit underkastade ett lika stort betryck, utan äfven 
att jordbruket i andra länder delat samma förlägenhet. Det lärer väl 
också svårligen kunna förnekas, att konjunkturerna för jordbruket på 
sednaste tiden visst icke varit sämre, utan snarare bättre än för många 
andra af våra hufvudnäringar. Den sista skörden har i allmänhet varit god,
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eller åtminstone öfver medelmåttan, och jordbrukaren har fått sina pro
dukter väl betalda — förmåner, hvilka, jemte åtskilliga andra, jordbruket 
haft framför de flesta öfriga af våra näringar.

Man säger vidare, att jordbruket varit vanlottadt, att dess behof och 
intressen blifvit förbisedda. Jag vågar likaledes påstå, att dessa klago
mål icke äro berättigade, utan att jordbruket tvärtom, framför hvarje 
annan näringsgren här i landet, varit tillgodosedt af det allmänna. Så
som stöd för detta påstående torde jag icke behöfva mer än att återkalla 
i Edert minne, mine Herrar, hvilka statsanslag, så väl ordinarie som 
extra, som, enligt nu gällande Riksstat och sednaste riksdagsbeslut, utgå 
till förmån för jordbruket.

Man finner då, att i sådant afseende på den ordinarie Riksstaten för
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år 1867 följande summor förekomma:
Skiften och afvittringar...............................................................R:dr 63,000
Utflyttningshjelp efter skilten, förslagsandag — 110,000 — 

hvartill dock under sista kända året (1864) utgått .... „ 245,637
Odlingshjelp för krononybyggare, förslagsanslag............ „ 4,500
Vägar och kommunikationer................................................ „ 12,000
Undervisningsanstalter för jordbruk och landtmannanäringar 

(landtbruks-instituter, landtbruksskolor, mejeri-skolor o. s. v.) „ 164,600
Landtbruksingeniörer och deras biträden........................... „ 38,450
Befrämjande i allmänhet af jordbruk och landtmannanäringar

(stamholländerier, schäferier m. m.).............................. „ 39,400
Hästafvel^ förbättrande...................................................... „ 50,206
Till belöning för rofdjurs dödande, förslagsanslag......... „ 50,000

(hvartill likväl lärer utgått omkring 75,000).
Till lättnad för skjutstungan........................,.......................... „ 125,000
Till postdiligensernas fortskaffande på sådant sätt, att de 

skjutsskyldige ej dermed betungas...................................  „ 70,000
Eller tillsammans under ett år ordinarie anslag för jordbru

kets bästa, i rundt tal............................................................R:dr 861,000

Vidare har under samma år för likartade ändamål varit såsom extra 
anslag anvisade följande belopp, nemligen:
Till ekonomiska kartverket.......................................................R:dr 60,000

„ geologiska undersökningar och kartor.............................. „ 60,000
„ storskiften och afvittringar................................................ „ 97,000
„ premier vid landtbruksmöten............................................. „ 6,000
„ d:o för gödboskap...................................................... „ 3,000
„ landtbruksinstitutet vid Alnarp.......................................... „ 100,000
„ holländerier för de norra länen m. in.............................. „ 10,000
„ häst- och fårafvelns befrämjande i Jemtland.................... „ 7,500
„ förbättrad fårskötsel på Gotland....................................... „ 6,000
„ vägars nybygguing och omläggning................................. „ 150,000
„ särskilda vägars anläggning................................................ „ 93,333
„ omläggning och byggnad af vägar för beredande af

arbetsförtjenst................................................................. „ 105,000
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Till åstadkommande af kanaler och segelleder samt till
upprensningar af åar och farleder...........................R:dr 187,000

„ myrutdikningar och vattenaftappningar, som afse att
förminska frostländigheten i de norra orterna]. ... „ 120,000

Eller tillsammans i rundt tal................................................R:dr 1,004,000
Af dessa betydliga summor har, såsom rubrikerna utvisa, den ojem

förligt största delen kommit jordbruksnäringen direkt till godo och åter
stoden indirekt. Lägger man nu härtill att för Statens räkning eller ge
nom dess medverkan jern vägar för eu kostnad af omkring 100 millioner 
Rall' blifvit byggda i olika delar af landet, hvilka väl i främsta rummet 
måste gagna jordbruket, så hemställer jag, om man, med sådana fakta för 
ögonen, kan anses hafva fog att påstå, att jordbruket varit vanlottadt 
eller att dess intressen blifvit förbisedda.

Man säger vidare, att jordbruket dignar under ökade skattebördor 
och besvär. Frågan om den Svenska jordens beskattning är otvifvelaktigt 
ett ämne af största vigt, hvilket förtjenar en noggrann undersökning; 
men vid detta tilliälle torde det icke vara lämpligt att ingå i någon så
dan. Detta erfordras ej heller för att afgöra den fråga, som nu skall 
upptagas till granskning, eller huruvida någon Ökning på sednare tider 
egt rum i jordens beskattning, och om således någon ny anledning till 
klagan i detta hänseende förefinnes. Jag bestrider då, att skatter och 
besvär för Statens behof hafva blifvit ökade. Förhållandet är det mot
satta, Skattebeloppen hafva i allmänhet blifvit nedsatta och en mängd 
skattetitlar hafva helt och hållet försvunnit, såsom jag nu skall hafva äran 
närmare utvisa. Bland dessa eftergifna skatter förekomma, dels några åt 
äldre datum, men af betydligare belopp, såsom t. ex.:

Lagmans- och häradshöfdingeräntan, uppgående till omkring Rall’ 126,000
Salpeterafgiften, uppgående till omkring................................ 191,000
och Mötespassevolansen, till ännu vida högre belopp; 
dels andra af ringare betydenhet, som dock i förbigående må om

nämnas, för det mesta utgående särskild t för vissa orter, såsom: 
Helgonskylden och halmstädjan i Skåne;
Fata kungsgårdshjelp i Stora Kopparbergs län;
Bågskatten i Herjeådalen;
Mötcsaf'giften (för soldater);
Utsochiefrälsenemmans i Halland rotevakansafgift;
Salpeterhjelpens utgörande i de Småländska länen enligt markegång 

i stället för efter dubbelt kronovärdi;
Muntionde;
Kalkugnsafgift på Gotland; och nu sednast 
Frisocknarnes i Nerike tjenstbarheter; m. fl.
Men af de på aldra sista tiden, eller sedan 1855, afskaöäde och ned

satta skatter, hvaraf största delen direkt eller indirekt tryckte jordbruket,
ber jag att få antöra följande af större betydenhet:
Upphörandet af räntetagcires uppsägningsrätt till leverering 

in natura af räntorna, samt Kronans öfvertagande af
forsellönen, uppgående i rundt tal till..............................Rall’ 65,000

Eftergift af fouragepassevölansen, utgående af rusthållen med „ 51,000
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Eftergift af rotarnes bidrag till soldatmunderingen...............R:dr 98,000
Öfverlåtandet af halfva slcyddsafgiften till folkskolan, hvilken 

det tillhör kommunerna att underhålla, och hvilket öfver
låtande således måste betraktas såsom en skattelindring
eller såsom ett anslag af Staten, omkring........................... „ 250,000

Eftergift af hela hammarskatten omkring............................... „ 150,000
Eftergift af tiondetackjern utom bergslag omkring..................  „ 40,000
Nedsättning af kopparräntan med omkring............................. „ 70,000
Eftergift af qvarn- och sågräntan ........................................... „ 130,000

Nedsättning af allmänna bevillningen: för fastighet på landet först 
från 2 Rall- till 1 Rall- och sedan från 1 Rall- till 30 öre per mille; i 
stad först från 2 Rall' till 1 Ralr och sedermera från 1 R:dr till 50 öre 
per mille; och för yrke först från 5 till 2'/, procent och sedan från 2 
till 1 procent af inkomsten.

Jag vet mycket väl, att man icke vill anse denna sednaste nedsätt
ning af procenten såsom en skattelindring, emedan man påstår att taxe- 
ringarne blifvit i motsvarande grad förhöjda; men utom det att en origtig 
taxering väl var ett missbruk, hvilket när som helst kunde och borde rät
tas, äfven med bibehållande af den förra procenten, så lärer det vara gif- 
vet — hvilket jag också känner af erfarenheten — att endast undantags
vis en mot procentnedsättningen fullt svarande förhöjning egt rum i taxe
ringsvärdena, hvilka dessutom nog komma att nedjemkas.

Vidare hafva äfven blifvit borttagna alla export-tullar, hvilka utgjorde 
en beskattning på produktionen, uppgående till mellan 2 och 300,000 
Ralr; äfvensom de särskilda afgifter, hvilka under namn af tolag och af
gift till handels- och sjöf'arts-fonden betungade rörelsen, den förra med 
omkring R:dr 1,040,000 och den sednare med omkring R:dr 1,300,000. 
Och slutligen vill jag nämna, att jag helt och hållet förbigår den högst 
betydliga minskning i tull-afgifter, som egt rum, synnerligen för ound
gängliga förbrukningsartiklar, råvaror och verktyg samt andra medel för 
produktionen, emedan jag anser denna eftergift af tullbeskattning, icke 
blott direkt i form af tull-uppbörd, utan ännu mer indirekt, genom den 
prisnedsättning, som derigenom framtvungits för våra egna fabriks- och 
handtverkstillverkningar, kunna motvägas af den förhöjning, som under 
samma tid tillkommit i konsumtionsutgiften för bränvin utgående i egen
skap af skatt vid tillverkningen.

Hvad nu angår jordens så kallade onera eller besvär, så måste jag 
förklara, att äfven dessa i flera vigtiga hänseenden, så vidt de afse Statens 
allmänna behof, blifvit ej obetydligt förminskade och underlättade. Jag 
vill i detta fall nämna postbefordringen samt den gamla håll- och reserv
skjutsen. Genom inrättandet af jernvägar samt diligensförbindelser, hvilka, 
med tillhjelp af statsbidrag, underhållas i alla hufvudsakliga rigtningar, 
der postskjutsen var mest tryckande, hafva flera hundrade posthemman 
blifvit alldeles befriade från denna tunga, och för den postskjuts, som ännu 
qvarstår, har legan blifvit högst betydligt förhöjd. Beträffande åter den 
vanliga gästgifvareskjutsen, så är dermed samma förhållande, eller att den
samma genom jernvägar och diligenser blifvit på de större vägarne i vä
sendtlig mån förminskad. Och när nu härtill lägges, dels att skjutslegan 
på landet blifvit förhöjd från 50 öre till 1 R:dr 20 öre, dels att Sta
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ten årligen tillskjuter 125,000 R:dr för att tillvägabringa skjutsningens 
ställande på entreprenad, så lärer det väl svårligen kunna förnekas att 
äfven detta onus, måhända det svåraste åt alla för den Svenska jorden, 
bliivit på sednaste tiden betydligt underlättadt, och att sålunda, jemväl i 
fråga om besvären för Statens räkning, klagomålen om tillökning äro 
obefogade.

Må vara! säger man kanske; men våra påståenden åsyfta också 
egentligen blott de kommunala afgifterna och besvären. Utan att när
mare inlåta mig i detta ämne, vill jag blott hafva äran dervid anmärka, 
att man här kommer in på ett helt annat område. Kommunalskatter, 
Indika af kommunerna sjelfva beslutas, måste väl också antagas utgå för 
nyttiga ändamål och för kommunernas eget bästa. Den landsbygd, som 
vill bättre ordna sin skolundervisning, sin lielsovård, sin fattigförsörjning, 
sina koinmunikationsanstalter o. s. v; det stadssamhälle, som derjemte 
önskar åtnjuta ett fullkomligare polis-, sundhets- och brandväsende, som 
vill hafva sina gator jemna, rena och väl upplysta, som vill ega ymnig 
tillgång på godt vatten, med ett ord, som vill tillegna sig de fördelar, som 
ett högre kulturstadium erbjuder, kan naturligtvis icke erhålla allt detta, 
utan att dess krafter dervid tagas i anspråk. Och detta är ingenting 
annat än den gamla, kända satsen, att civilisationen och dess företräden 
af så viil andlig lyftning, som materielt välbefinnande, icke kunna ernås 
utan ansträngningar, hvilka öfverstiga hvad medlemmarne af mera barba
riska samfund äro villiga att underkasta sig. Hvar och eu vet, att ingen 
lefver i sorglösare lättja än vilden, negern och lazaronen, hvilka också 
kalla, den bildade européen för en arbetsträl, men ingen lärer derföre vilja 
påstå, att denne sednare bör utbyta sitt lif mot lazaronens, negerns eller 
vildens. Och så vida man icke sätter makligheten främst bland lifvets 
göda, bör man således, efter mitt förmenande, ej klaga (ifver de uppoff
ringar, som civilisationen medför, då man vill vara i åtnjutande af dess 
välsignelser.

Mine_ Herrar! då jag nu haft äran anföra åtskilliga omständighet er, 
som i min tanke utvisa, att jordbruksnäringen icke är så betryckt och 
vanlottad, som man stundom hört framhållas, så ber jag att på det be
stämdaste få förklara, att denna framställning icke innebär den ringaste 
grad af obenägenhet mot denna ädla näring. Jag tillhör sjelf landtman- 
nens högt aktade samhällsklass; jag är för närvarande ingenting annat 
än folkrepresentant och jordbrukare, och allt hvad jag egen består i landt
egendom. Det vore väl då någonting besynnerligt och onaturligt, om jag 
skulle hysa någon ovänlig känsla mot detta yrke och dess idkare, och jag 
fritager mig fullkomligt härifrån; men jag kan å andra sidan icke biträda 
de åsigter, som jag finner vara ogrundade eller instämma i fordringar, 
som jag anser vara. obilliga, utan jag vill, att hvad som är sannt och rätt 
må Öppet framläggas, och att det goda vi åtnjutit må erkännas.

Man talar mycket om Statens hejdlösa skuldsättning. I detta afse
ende anhåller jag emellertid, att man alltid må klart och bestämdt för 
sig fasthålla den sanningen, att hela den fonderade statsskulden blifvit 
upptagen endast för byggandet af jernvägar. Icke ett öre af denna skuld 
har blifvit använd till något annat ändamål, men deremot uppgå de sum
mor som till detta stora nationela företag blifvit anvisade, såsom snart skall
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visas, till långt högre belopp än det, som blifvit upplånadt. Den genom fon
derade statslån anskaffade summan utgör nemligen i rundt tal 80,815,000 Rall-, 
men då deraf blifvit till enskilda jernvägsbolag såsom lån åter utlemnade
15.825.000 Half, så bär följaktligen för Statens jern vägsbyggnader af de 
upplånade medlen icke kunnat användas mera än 04,990,000 R:dr. Nu 
bär emellertid till statsbanorna anslagits tillhopa 86,528,000 R:dr och så
som anslag till enskilda banor 272,000 R:dr eller sammanlagdt 86,800,000 
R:dr, och deraf synes således att utöfver den upplånade summan blifvit 
för jern vägsbyggnaderna anvisade af statsmedel ett belopp uppgående till
21.810.000 R:dr. Under sådana omständigheter lärer det väl åtminstone 
icke kunna sägas, att upplåningen varit större än som erfordrades för 
behofvet, eller att det verkställda arbetet icke fullt svarar emot upplånin
gen. Men jag ber att äfvenledes få kasta en hastig blick tillbaka på de 
förhållanden och de grundsatser, som vid beslutets fattande om våra jern- 
vägsbyggnader gjorde sig gällande, så mycket heldre, som jag sjelf deruti 
har haft någon del.

Man utgick dervid från två hufvudgrunder, nemligen: Ro att om 
Sverige ville bibehålla sitt rum bland de öfriga kulturfolken och med dem 
kunna uthärda någon täflan, vare sig i materielt eller andligt hänseende, 
så måste man äfven tillegna sig nutidens mägtigaste medel till framsteg i 
alla rigtningar eller jernvägar; och 2:o att jernvägar här i landet — 

'åtminstone på lång tid ännu — icke kunde uppstå, utan med biträde af 
Staten. Vid sådant förhållande ansåg man också, att Staten, heldre än 
att anlita utländska bolags medverkan, hvilken skulle hafva varit förenad 
med tryckande ränte-garantier och mångahanda uppoffringar och obehag, 
sjelf borde besörja stambanornas byggande, men öfverlåta utförandet af 
bibanor till den enskilda företagsamheten inom orterna; och jag är ännu 
innerligen öfvertygad, att detta system för jernvägsarbetenas bedrifvande, 
hvithet äfven i andra länder ansetts vara särdeles välbetänkt, är det aldra 
lämpligaste, som hos oss kunnat antagas. Den ledande tanken härvid var 
för öfrigt:

Att anläggandet af jernvägar utgjorde den kraftigaste, ändamålsenli
gaste, rättvisaste och mest omfattande utvägen att understödja nästan alla 
våra näringar, enär derigenom befrämjades hufvudvilkoren för alla närin
gars förkofran, nemligen minskade produktionskostnader och ökad af
sättning ;

Att detta företag, äfven ur synpunkten af civilisationens allmänna 
fordringar, var en nödvändighet;

Att landets försvarskråft, synnerligen i anseende till vårt områdes 
storlek, derigenom stärktes mera än på något annat, utförbart sätt kunde 
åstadkommas;

Att statsbanorna redan från början skulle kunna bära sin drift- och 
underhållskostnad;

Att kapitalkostnaden för banornas anläggning icke borde läggas en
samt på den närvarande generationen, utan borde fördelas äfven på eu 
kommande, som deraf jemväl skulle draga nytta;

Att den uppoffring, man för banornas byggande åtoge sig, derföre 
borde bestå endast i ett årligt bidrag (annuitet) till betäckande af ränta 
och amortissement å det upplånade kapitalet;

Att
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Att denna uppoffring, som man för det stora fosterländska ändamålet 
nu ville underkasta sig, skulle småningom förminskas genom den afkast
ning af banorna, hvilken, i man af rörelsens tillväxt, kunde påräknas, och 
som da till större eller mindre del skulle betäcka annuiteterna; och

Att på detta sätt framdeles icke allenast all uppoffring skulle upp
hora, utan .1 stället, efter amorteringstidens slut (om ej förr), jernvägarne 
förvandla sig till en permanent, alltjemt tillväxande inkomstkälla för Staten?

Nåväl! an. dessa grunder origtiga? Hafva de antagna förutsättnin- 
garne och beräkningarne ej slagit in? Jo, mine Herrar! de hafva icke 
allenast till fullo bekräftat sig, utan de redan vunna resultaterna hafva 
vant gynnsamma, långt utöfver förväntan. Åtminstone vågade jag icke 
hoppas, att . dessa resultater så hastigt skulle erhållas. Nettobehållningen 
af Statens jernbanor uppgår redan till omkring 2,000,000 Ruff årligen. 
Under sista året har visserligen, enligt hvad jag hört, inkomsten icke stigit 
till nyssnämnda summa, men detta lärer vara föranledt af särskilda om
ständigheter. Och om denna inkomst blott oförryckt får ingå till Staten 
samt grundsatsen härom strängt vidhålles, så utgör nämnda jernvägs- 
afkastning således redan en betydlig tillgång för Statsverket.

Ifrån denna plan gjorde man emellertid vid sista riksdagen ett be
tänkligt afsteg, ty man sammanblandade då, för första gången, de beslutna 
jern vägsanslagen, __ uppgående till 6,060,000 R:dr, med Statens löpande ut
gifter. Följden häraf blef, att, enär Riksgälds-kontorets disponibla tillgån
gar ej utgjorde mera än omkring 1,500,000, så visade sig, vid den slut
liga regleringen af Kontorets ställning, eu brist af omkring 4,500,000, 
hvilken sedermera alltjemt fått gälla såsom eu statsbrist, ehuru den i sjelfva 
verket endast föreställde en del af jcvnrägsunslaciet. Jag vet ganska väl, 
att äfven om anslagen till jernvägarne blifvit afskilja från Statens öfriga 
utgifter, sa hade Riksgälds-kontoret, hvilket ålades att på lämpligaste sätt 
anskaffa medlen till järnvägsbyggnaderna, befunnit sig i samma ställning 
som nu, men saken hade då, både inför oss sjelfva och .infor utlandet, till 
stor nytta för vår kredit, framstått i sin rätta dager, så att hvar och en 
vetat, att här endast var fråga om temporära åtgärder för bestridande af 
ett mindre betydligt jernvägsanslag, och att Statsverket visade ett öfver
skott af 1,500,000 i stället för en skenbar brist på 4,500,000. Hade 
man vid de föregående riksdagarne, då anslagen till Statens jernvägs- 
bygg!mder uppgingo till vida högre belopp, nemligen 1863 till 27,896,000, 
1<mm! till 25,000,000 och 1857 till 19,600,000 Rall’, förfarit på samma sätt 
orli anvisat dessa utgifter på Riksgälds-kontorets allmänna kassa, i stället 
för att betacka dem genom fonderade lån, så hade naturligtvis äfven då 
eu ofantlig s. k. statsbrist skolat visa sig, ehuru hvar och en vet, att 
Statsverket vid dessa tillfällen egde ovanligt stora öfverskott att disponera. 
Den otillfredsställande regleringen vid sistlidne riksdag får man således 
tillskrifva den mindre lyckliga åtgärd, som Stats-Utskottet då vidtog, att 
sammanblanda jernvägsanslagen med Statens öfriga utgifter, och jag är 
glad, att när samma person, som då var ordförande i Stats-Utskottet — 
och till hvilken man således i främsta rummet torde få hålla sig i detta 
hänseende — äfven nu bekläder samma vigtiga plats, bör man så mycket 
säkrare kunna påräkna, att det fel, som då begicks, blir godtgjordt.

Riksd. Prot. 1867. 2 Åfd. 2 Hand. 34.
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Af det skal, som nu blifvit anfördt, eller att jern vägsanslagen vid 
sednaste riksdag blefvo sammanslagna med öfriga statsutgifter, och då för 
(ifrigt en verklig brist af 1,281,000 R:dr för tiden före sista statsregleringen 
förefanns, härledande sig derifrån, att vid 1863 års riksdag alldeles opå
räknadt tillkommo, dels 1,000,000 extra anslag på första hufvudtiteln, dels 
i sista stunden 8,000,000 till krigsrustningar; samt då slutligen ej heller 
den summa, som genom det sista fonderade statslånet skulle anskaffas, lärer 
hafva till fullo ingått, blir den brist, som för närvarande visar sig i Riks- 
gälds-kontoret, lätt förklarlig. Men den åtgärd, som erfordras för att reda 
detta förhållande, är ganska enkel. Dertill fordras ingenting annat, än att 
jernvägsanslagen åter fullkomligt afskiljas från Statens öfriga utgifter, och 
att ett emot dessa anslag svarande belopp (i rundt tal) upplånas, för att 
dermed ersätta de medel, som Riksgälds-kontoret för sådant ändamål för
skjutit. Sker detta, så är all förlägenhet afhjelpt och Riksgälds-kontoret 
åter satt i tillfälle, att till alla delar fullgöra sina åligganden.

Det återstår nu att taga i betraktande det sista af de omnämnda all
mänt gängse påståendena, eller att en grof misshushållning egt rum med 
Statens medel. Åsigt orna om hvad som verkligen är misshushållning eller 
icke äro emellertid högst olika, allt efter som man uppfattar vigten och 
behofvet af de ändamål, för hvilka anslagen blifvit beviljade, och jag skall 
icke heller ingå i något bedömande af de olika meningarne i detta hän
seende. Men jag skall deremot hafva äran visa, att en stor villfarelse 
förefinnes hos nästan alla, i fråga om uppfattningen af den tillökning i 
statsutgifterna, som på sednare tider verkligen egt rum. Man resonnerar 
i detta fall i allmänhet sålunda: Vid den eller den tiden uppgingo stats
utgifterna till så och så stort belopp; de utgöra nu enligt Riksstaten en 
vida högre summa; alltså hafva de under tiden blifvit tillökade med skil- 
naden mellan dessa summor. Ingenting synes vara enklare och naturligare 
än detta, och jag har ofta hört äfven de mest erfarna personer — såsom 
t. ex. häromdagen min ärade granne till höger — utan tvekan använda 
denna method. Men icke destomindre döljer sig under detta resonnement 
ett stort misstag. Den värde representanten från Stockholm uppgaf vid 
det omnämnda tillfället alldeles rigtigt, att den ordinarie statsregleringen, 
hvilken för närvarande på samtliga hufvudtitlarne upptager en utgift af 
mer än 83,000,000, för år 1834 icke uppgick till mer än något öfver
14,000,000, och han tog på grund häraf för gifvet, att de ordinarie utgif
terna sedan denna tid ökats med 19,000,000 om året. Detta var likväl 
felaktigt, såsom snart skall visas. Men innan jag ingår i en närmare ut
redning af dessa förhållanden, ber jag att få nämna, att ännu för åren 
1855—57 alla hufvudtitlarnes utgiftssummor ej uppgingo till mer än
19,315,000 R:dr, och den tillökning i slutsumman af omkring 5,000,000, 
som sålunda visar sig för de tjugo åren mellan 1834 och 1855, torde 
icke vara större än som lätt kan förklaras genom den naturliga tillväxten 
af samhället och dess behof under denna tid. Men det är också egent
ligen sedan 1857, som man anser att den anmärkningsvärda tillökningen 
i utgifter daterar sig, och det är angående denna stora tillökning, som jag 
nu anhåller att få lemna några upplysningar, hvilka jag hoppas skola 
ådagalägga, att föreställningarne i detta hänseende varit i väsendtlig mån 
origtiga och öfverclrifna.
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Det är ett obestridligt faktum, såsom nyss nämndes, att de ordinarie 
anslagen på alla hufvudtitlarne enligt Riksstaten för 1855—1857 endast 
uppgingo i rundt tal till 19,315,000 R:dr, och att den närvarande Riks
staten deremot upptager dessa summor till 38,369,000 R:dr, samt att så
ledes här visar sig en skilnad af omkring 14,000,000. Men om man deraf 
drager den, såsom det vill synas, mycket enkla slutsatsen, att de ordinarie 
statsutgifterna — jag kommer sedermera till de extra — ökats med
14,000,000, så innefattar detta eu stor förvillelse. Förklaringen till detta, 
eftei utseendet besynnerliga, förhållande ligger deruti, att dels eu annan 
värderingsgrund blifvit antagen för rånte- och tiondespanmålen, dels flera 
betydliga utgiftsposter blifvit i Staten upptagna, som förut derifrån voro 
uteslutna, fastän medlen äfven då utgingo, dels förhöjningarne i såväl in
komster som utgifter för vissa särskilda ändamål varit rent nominela, och 
slutligen, att förslagsanslagen blifvit upptagna till det belopp, hvarmed de 
äfven förut i verkligheten utgingo.

För att nu något närmare upplysa dessa omständigheter, torde jag 
till en början få i minnet återkalla, att i Riksstaten förekommer ett gan
ska betydligt belopp tionde- och räntespanmål, hvilken utgår eller ersättes 
efter vissa fastställda grunder, men som i Riksstaten utföres till ett be
stämdt värde. Detta antagna värde, hvilket icke utöfvar det ringaste in
flytande hvarken på skatternas eller anslagens effektiva belopp, var förut 
bestämdt till 6 R:dr 32 sk. Puke eller 10 R:dr R:mt per tunna, men upptages nu 
till 2 R:dr kubikfoten eller 12 R:dr 60 öre tunnan. För hela den i Riks
staten förekommande qvantiteten rånte- och tiondespanmål utgör denna 
förhöjning af 2 R:dr 60 öre per tunna ett sammanräknadt belopp af om
kring 762,000 Rall', utan att i verkligheten ett öres tillökning i beskatt
ningen egt rum.

På samma sätt förhåller det sig också med åtskilliga andra ganska 
stora utgiftsposter, h vilka numera är o synliga i Riksstaten, men som förut 
voro derifrån uteslutna, ehuru afgifterna äfven den tiden icke allenast exi
sterade, utan då utgingo till högre belopp än för närvarande. Jag ber 
att i detta afseende få nämna afgiften till handels- och sjöfartsfonden samt 
städernas tolag. Hvar och eu känner, att den förstnämnda af dessa af- 
gifter före 1858 utgick med 10 procent af tullbeloppet för inkommande 
varor, och att den således utgjorde omkring 1,300,000 R:dr, men den var 
icke synlig i Statens räkenskaper. Numera är denna afgift inbegripen i 
tulluppbörden, eller rättare sagdt försvunnen, och ett anslag till ersättning 
för handels- och sjöfartsfonden är uppfördt på sjette liufvudtiteln med
750,000 R:dr. Likartadt är äfven förhållandet med tolagen, hvilken skatte- 
titel, som ej heller syntes i statsräkenskapen, jemväl blifvit aflöst och nu
mera ersättes städerna medelst ett förslagsanslag på sjunde hufvudtiteln till 
belopp af 1,040,000 R:dr. Vidare har på sjette hufvudtiteln blifvit synligt 
ett nytt förslagsanslag af 440,000 Rall’ för kontrollen å bränvinsförfatt- 
ningarnes tillämpning, hvilket emellertid icke innefattar någon effektiv till
ökning i utgift, ty medlen utgingo äfven förut, fastän de på förhand af- 
drogos från bränvinsskatten, hvilken i Riksstaten endast upptogs till netto- 
i stället för brutto-inkomst såsom nu sker.

Ej heller lärer någon kunna påstå, att i verkligheten någon ökad ut
gift förorsakats för Postverket. Tvärtom har, som bekant, postportot blif-
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vit nedsatt. Emellertid figurerade Postverket i den äldre statsregleringen 
endast med en summa af 727,000 R:dr, då den nu deremot uppgår till
2,000,000 R:dr. Här visar sig således eu nominel skilnad af ej mindre än
1,272,000 R:dr. Och slutligen »hafva älven åtskilliga förslagsanslag, utan 
att någon effektiv tillökning i utgifter egt rum, blifvit ansenligt förhöjda, 
på det att den synliga summan skulle motsvara hvad som i verkligheten 
utgick, hvilket förut sällan var förhållandet. Tvärtom var det den tiden 
ett vedertaget bruk, att å ena sidan förslagsan slagen nästan alltid upp- 
togos långt under sitt verkliga belopp, och att å andra sidan äfven in
komsterna beräknades så lågt, att på dessa skulle uppkomma stora öfver
skott, för att dermed betacka bristerna på förslagsanslagen. Jag bekänner, 
att detta system af eu origtig uppskattning och uppställning, rörande så
väl inkomster som utgifter, hvarigenom ett falskt sken spreds öfver våra 
finansiela förhållanden, icke var för mig tillfredsställande, och att jag, så- 
vidt på mig berott, stillt att deruti åstadkomma rättelse. Följden häraf 
har emellertid varit, på sätt nu blifvit antydt, att en betydlig tillökning i 
Riksstaten uppstått, som är helt och hållet nominel; och om man sam
manräknar de summor, som sålunda tillkommit endast på grund af ett 
fullständigare och, jag må väl säga, ärligare räkenskapssätt, så skall man 
finna, attdetta belopp uppgår till omkring 6,000, 000.

Den effektiva tillökningen i Statens ordinarie utgifter under de sed- 
naste tio åren utgör således icke 14,000,000, såsom man föreställt sig, 
utan endast omkring 8,000,000 Ralr. Men jag medgifver, att detta i 
allt fall är en ganska betydlig tillväxt, och att man, redan på grund deraf, 
kan ifrågasätta, huruvida icke misshushållning verkligen egt rum. Detta 
beror likväl på, huru medlen blifvit använda, och jag tror, att äfven i 
detta hänseende föreställningarne i allmänhet äro origtiga. Man tyckes 
nemligen vid nästan alla tillfällen antaga såsom gifvet, att anslagstillök- 
ningarne, i den största proportionen, kommit försvarsverket eller våra 
militära hufvudtitlar till godo, men i verkligheten förhåller det sig icke så. 
Om man efterser, i hvilken progression de olika hufvudtitlarne, under den 
ifrågavarande tiden, blifvit förhöjda, så skall man finna, att den ojemför
ligt största tillökningen skett på åttonde hufvudtiteln, hvars slutsumma 
blifvit förhöjd med 135 procent. Och då anslagen på denna hufvudtitel 
hafva till föremål religionens, undervisningens i alla grader, den högre 
bildningens, konstens och helsovårdens befrämjande, samt milda stiftelsers 
och barmhertighet sinrättningars upprätthållande, så synas mig anslagen för 
dylika ändamål icke vara illa använda eller i allmänhet böra anses som 
misshushållning. Näst efter den åttonde hufvudtiteln, är det den sjette, 
som blifvit mest tillökad — således den hufvudtitel, som afser jordbruket, 
handeln, näringarne och slöjderna eller landets materiela förkofran i alla 
rigtningar. Tillökningen utgör här 76 procent, och äfven detta synes mig 
icke på förhand kunna rubriceras som misshushållning.

Dernäst komma i ordningen tredje och fjerde hufvudtitlarne, hvardera 
med eu tillökning af 42 procent, den nionde med 39 procent, den andra 
och femte med hvardera 38 procent, den forsta med 21 procent, och den 
sjunde, eller Finans-departementet, med 15 procent — allt med iakt
tagande deråt, att de rent nominela förhöjningar ne blifvit afräknade.
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Att en tillökning i Statens inkomster utöfver de behof, som verkligen 
förefinnas, när denna tillökning visar sig stadig och för framtiden påräk- 
nelig, bör föranleda till nedsättning i skatterna, der en sådan visar sig af 
behofvet, billigheten och nyttan mest påkallad, utgör hos mig en fast öfver
tygelse, och jag har också sökt — såsom i det föregående blifvit visadt — 
att under den tid, jag i sådant hänseende kunnat utöfva något inflytande, 
tillämpa denna i min tanke både politiskt och statsekonomiskt rigtiga 
grundsats. Men må det tillåtas mig att här omnämna en tilldragelse, som 
för mig utgör ett värdefullt, historiskt minne. Mot slutet af 1856, då jag, 
för omkring ett hälft år sedan, fått mottaga förtroendet att vara chef för 
Finans-departementet, och då helt nyligen Kong!. Maj:ts Proposition om 
Statsverkets tillstånd och behof blifvit framlagd för Riksdagen, blefjagen 
dag anmodad att besöka Herr Presidenten von Hartmansdorff, hvilken var 
sjuk cell redan låg på sin dödsbädd. “Vi hafva ofta11, sade hän, “haft 
olika politiska åsigter och i motsatta leder kämpat för deras framgång. 
Men jag hyser vänskap för Er person och aktning för Er öfvertygelse, och 
mitt lands väl ligger mig om hjertat, äfven nu på mitt yttersta. Jag har 
med nöje genomgått den Kongl. Proposition ni undertecknat, och ser med 
glädje den ovanligt gynnsamma ställning, i hvilken våra finanser befinna 
sig. Men tillåt mig att fä gifva ett råd. Efterskänk aldrig de skatter, 
som finnas. Om inkomsterna äfven skulle öfverstiga beholven för tillfället, 
så minska dem icke, utan använd dem på bästa sätt; ty en tid kommer 
kanske, då dessa inkomster erfordras, och då skall man icke vara villig 
att ersätta dem, ehuru man nu fröjdas och berömmer Er för deras efter
gifvande. “ “Jag kan icke biträda Er åsigt,“ svarade jag, “ty jag anser 
det vara rätt och klokt, att icke af landet utkräfva högre skatter än som 
erfordras, och att man bör lindra dess bördor, då sådant låter sig göra. 
Jag tror dessutom, att om folket ser sig öppet, ärligt och välvilligt be- 
handladt af sin Regering, så skall det också icke svika dess förtroende, 
utan, om så behöfves, manligt åtaga sig de tillskott, som åter en gång 
kunna blifva af nöden.“ Vi åtskiljdes, och jag återsåg aldrig mer den 
aktade mannen, ty han dog några veckor derefter.

Mine Herrar! Jag lefver ännu i den öfvertygelse, att Herr von Hart
mansdorff hade orätt och att jag hade rätt.

Men, lika visst som jag tror, att man af en stadig och säker inkomst- 
tillökning bör hemta anledning att, när Statsverkets tillstånd det tillåter, 
medgifva en skattelindring, lika bestämdt tror jag också, att när ett till
fälligt öfverskott uppstår, sfi bör detta ej efterskänkas, utan klokt använ
das. Sådant har också varit det system, som här blifvit följdt och som 
gifvit anledning till den s. k. extra statsregleringen. Betraktar man nu de 
summor, som i form af extra anslag blifvit anvisade, och de ändamål, för 
Indika det skett, så anser jag det omöjligen kunna förnekas, att icke oänd
ligen mycket, till landets både gagn och heder, blifvit derigenom uträttadt. 
Så kan jag nämna, att, enligt en af Riksgälds-kontorot föranstaltad tablå 
öfver de summor, som af allmänna medel blifvit under tiden från 1840 till 
1865 använda till produktiva företag, hafva utgått:
Statsbidrag till kanal- och slussverksbyggnader samt ström

rensningar och andra arbeten för nya eller förbättrade
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segelleder, af Indika bidrag största delen utgått såsom
anslag utan återbetalningsskyldighet.................................K:dr 4,978,000.

Lån eller anslag för hamnars anläggning eller förbättrande
samt dockbyggnader in. in.........................................   „ 4,520,000.

Understöd för allmänna vägars anläggning och vägomlägg-
ningar, vägförbättringar samt brobyggnader....................... „ 5,122,000.

Vidare kan jag upplysa, att, enligt riksdagsbesluten, bland de hufvud- 
sakligaste extra anslag, som blifvit anvisade sedan 1848, förekomma:
Till byggande af fängelser........................................... ILdr 2,370,000.
„ dito af hospitaler in. m. . .  ............................... „ 2,033,000.
„ dito lärohus och kyrkor........................................ „ 1,937,000.
„ byggnader för vetenskap och konst................................. „ 2,639,000.
„ folkskoleväsendet.................................................................. „ 1,794,000.
„ lärda verk och konstverk................................................. „ 289,000.
„ olika kartverk...........................  ..................................... „ 1,255,000.
„ landtbruksinstituter...................................................... . „ 504,000.
„ skiften och afvittringar (förutom det ordinarie anslaget) „ 750,000.
„ vattenutdikningar............................................................... „ 529,000.

fyrar...................................................................................... „ 601,000.
„ anskaffning af gevär......................................................... „ 3,037,000.
„ anskaffning af artilleri- och pontonier-materiel .... „ 544,000.
„ beklädnad och utredning åt beväringen........................... „ 3,265,000.
„ befästningar......................................................................... „ 4,889,000.
„ flottans etablissementer och förråder............... .. . . . „ 3,687,000.
„ krigsfartyg............................................................................ „ 5,188,000.

samt till särskilda krigsrustningar . .'.................................... „ 9,750,000,
äfvensom slutligen, af handels- och sjöfartsfonden, till

Telegrafverkets inrättande................................................... „ 3,965,000,
och, enligt hvad förut blifvit visadt, af direkta anslag till 

jernvägarne nära..................................................................... „ 22,000,000.
Jag hemställer, om icke bland den mängd af storas summor, som nu 

blifvit anförda, största delen äro sådana, att man med glädje och stolthet 
derigenom påminnes tillhöra ett folk, som framgår på den menskliga od
lingens väg och som vet att uppfylla dess fordringar. Och äfven de upp
offringar, som blifvit gjorda till iståndsättande af vårt ofullständiga för
svarsverk, måtte väl icke anses vara illa använda. Man begår en stor 
orättvisa mot vår krigsförvaltning, om man tror, att de medel, som ställts 
till dess disposition — äfven i form af krigsrustningar —■ blifvit gagnlöst 
förspillda. Till aldra största delen finnes valutan för dem qvar i våra 
förut nästan tomma förråder; och det måste väl, synes mig, vara lugnande 
att veta — helst nu, då det erfordras att anskaffa dugliga vapen — att 
vi lyckligtvis ega en, i vissa delar, utmärkt utredning af artilleri, broatiralj, 
fordon, tross- och sjukvårdspersedlar, som, för icke länge sedan, nästan 
helt och hållet saknades.

Den framställning, som jag nu haft äran göra och deruti åtskilliga 
upplysningar blifvit meddelade, som jag tror kunna vara till någon nytta, 
har kanske icke varit för alla välkommen, och skall måhända kallas en ny 
blomstermålning. Jag vill icke missunna någon detta nöje, men jag får 
blott förklara, att, i min tanke, det icke är någon konst eller fordrar nå-
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got snille att uppfinna ett speord. Svårare torde det deremot blifva att 
vederlägga de fakta, jag uppgift, eller att deruti finna något fel, och i 
detta afseende uppmanar jag mina motståndare inom och utom Kammaren 
att göra sitt bästa.

Mine Herrar! jag har redan allt för länge tagit Edert tålamod i an
språk och jag känner lifligt min förbindelse för den välvilliga, uppmärk
samhet, som blifvit mig egnad, under mitt långa föredrag. Mina krafter 
äro äfven i det närmaste uttömda. Jag slutar derföre nu med den för
klaring, att, efter min tanke, Svenska folket hvarken har förlorat vilja 
eller förmåga att, när så erfordras, för ett stort ändamål — och något 
större och dyrbarare finnes väl icke... än fäderneslandets trygghet och 
ära! — göra en uppoffring. Och om vi, dess ombud, som blifvit beklädda 
med dess förtroende, finna ett sådant offer vara af behofvet och tidsom- 
ständigheterna påkalladt, så är jag fullt förvissad, att deremot icke skall 
förspörjas något missnöje, utan att man gladt och frimodigt skall bringa 
detta offer, och att vi skola hafva hela det Svenska folket, i djupa leder, 
bakom oss.

Jag hemställer derföre, att denna Kammare må, hand i hand med 
sin Regering och hand i hand med sin Medkammare förena sig i dess be
slut, samt således till det ifrågavarande ändamålet bevilja en summa af
1,500,000 R:dr, hvaraf redan under detta år 500,000 ställes till Kongl. 
Maj:ts disposition.

Herr von Troil: Uti den siste talarens påminnelse om vigten af
den fråga, som nu föreligger Kammaren till afgörande, instämmer jag till 
alla delar, ty denna fråga är utan allt tvifvel den vigtigaste under nu 
pågående Riksdag och den, som djupast ingriper i alla förhållanden och 
hvarpå vårt lands välfärd och lugn ganska väsendtligt beror. Med säker
het kan man också påstå, att det icke är någon anslagsfråga under denna 
Riksdag, som med så stort intresse följes af den stora allmänheten. Den 
talare, som först uppträdde i detta ämne, yttrade, det hans kommittenter 
förklarat sig vara beredde att gifva allt hvad för landets försvar erfor
dras. Äfven jag har, så vidt jag det kunnat, sökt göra mig bekant med 
folkets tankar i detta fall, och tror jag mig kunna försäkra att alla sam
hällsklasser, höga och låga, om de ock önska att all sparsamhet med Sta
tens medel i öfrigt iakttages, dock önska att man måtte bevilja hvad som 
för Rikets försvar kan anses erforderligt. År nu den summa Stats
utskottet tillstyrkt för gevärs anskaffande tillräcklig? Denna fråga utber 
jag mig att något närmare få utveckla. Visserligen inser jag mer än väl 
den kinkiga ställning, hvari Utskottet sig befunnit, då det emotsett att 
Statens inkomster och utgifter icke gingo ihop, äfvensom behofvet för Ut
skottet att i alla rigtningar göra de besparingar, som varit möjliga, men 
jag kan dock icke förklara, huru Utskottet kunnat komma till det resul
tat att för ändamålet tillstyrka allenast 1,000,000 R:dr att utgå först un
der år 1868. Kongl. Maj:t hade likväl begärt ett anslag af 3,000,000 
Rall-, deraf högst eu tredjedel skulle vara att tillgå redan innevarande år. 
Jag kan, som sagdt är, icke förklara denna vägran på annat satt, än att 
jag föreställer mig det Utskottets ledamöter hysa den förhoppning, att vi 
äfven för framtiden skola få bibehålla den lyckliga ställning vi nu i 50
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år innehaft. För min del vågar jag icke invagga mig i dylika illusioner; 
hvar och en som närmare betraktat den politiska horisonten, skall säkert 
medgifva att jag härtill icke saknar anledningar. Ingen hör sväfva i 
okunnighet _ om de moln, som sammandraga sig i Orienten, och en ny 
fråga, nemligen den Luxemburgska, har uppstått, som i sin mån bidrager 
att oka den spänning, som. länge varit rådande emellan Frankrike och 
Preussen. Österrike, som för närvarande känner sig nedtryckt af slaget 
vid Sadowa, brinner af begär att, sedan det förut ordnat sina inre ange
lägenheter, godtgöra de lidna nederlagen. Allt antyder att moln draga 
sig tillsammans på Europas himmel, och om det än skulle lyckas Frank
rike snillrike herrskare att i år, då den stora verldsexpositionen förestår, 
bibeMlk lugnet, så betvifla!’ jag likväl att detta sakernas tillstånd kom
mer att sträcka sig särdeles lång tid derutöfver. Men, kan man säga, 
om ock Europa uppröres, hvad rör . det Sverige, hvars Konung förklarat 
det han ämnar afhålla sig från all inblandning i andra staters angelägen- 
heter. Sverige med sitt lyckliga läge bör i allt fall kunna vara i lugn! 
Jag tror likväl, att clen, som med uppmärksamhet följt händelsernas gång 
i verldshistorien, bör hafva funnit att, då en del af en verldsdel råkar i 
bland, det blir svårt för de andra, särdeles de smärre staterna att bibe
hålla freden, utan tvingas de vanligen med eller mot sin vilja deltaga i 
striden, och om det skall kunna lyckas dem att bibehålla neutralitet, så 
meste de nödvändigt vara väl rustade. Men äro vi väl det? Jag tillhör 
val icke deras antal, som påstå att vi äro helt och hållet vapenlöse, tv i 
våla förråder finnes ett icke obetydligt antal gevär, men dessa äro af olika 
kaliber och en föråldrad konstruktion. De sista krigen hafva nemligen 
ådagalagt . tändnålsgevärets företräden, och är det af sådan anledning 
Kongl. Maj:t nu begärt anslag för dylika gevärs anskaffande, men, om be- 
hofvet häraf skall fyllas, så blir det nödvändigt att i medels beviljande 
gå längre an Utskottet. Då Kongl. Magt begärt 50,000 nya gevär, sä 
har deremot Utskottet föreslagit, att 25,000 gatala gevär skulle förändras 
e*ter den uya modellen samt tillstyrkt anslag till anskaffande af allenast 
j nya’ l\tai1 att likväl vidtaga någon åtgärd för detta antals oför-
drojliga anskaffande, ehuru det är alldeles nödvändigt att redan innan 
detta ars slut ett något så när tillräckligt antal vapen finnes. Icke heller 
mser jag huru det behöflig^, antalet gevär skall kunna tillverkas uteslu
tande inom landet. I likhet med Utskottet och så många talare här 
inom Kammaren önskar jag, att allt hvad i vår förmåga står bör göras 
för att uppbringa den inhemska vapentillverkningen, men jag tror likväl 
att detta icke kan ske i ett ögonblick. Det första, som således bör göras, 
ar att införskrifva ett antal af 10,000 gevär från Amerika, derför, efter 
bei åkning af ett pris af 3 pund 10 shilling sterling der på platsen, priset 
för hvarje gevär här hemma levereradt skulle blifva 70 R:dr. Beräknar 
jag således, att 10,000 gevär införskrifvas och så fort som möjligt anskaf- 

oc^’ e^er lemnad uppgift, kan på de Amerikanska verkstäderna 
detta antal tillverkas på en månad — så erfordras härtill genast 700,000 
Kali-, Vår närmaste omsorg bör derefter blifva att sätta våra egna verk
stader i stånd att uppdrifva tillverkningen i stor skala, men för sådant 
ändamål erfordras införskrifvandet af nya maskiner, hvarför, enligt mig 
lemnad tillförlitlig uppgift, kostnaden här på platsen levererade skulle 
uppgå till 200,000 R:dr, men Må en aktad bruksegare försäkrat att dessa
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maskiner kunna fås för 150,000 R:dr, så vill jag i mina beräkningar gå 
en medelväg och upptaga dem till 175,000 R:dr. Om nu Kronan fordrar, 
att enskilda faktorier skola åtaga sig dylik tillverkning, så måste Kronan 
äfven vara faktorierna behjelplig med dessa maskiners anskaffande. Då 
de nya refflade kanonerna förfärdigades, så lemnade Kronan förlagslån, 
som sedan afdrogs vid leveransen, och så bör äfven ske här. Beräkna 
vi således först 700,000 R:dr för inköp af 10,000 nya gevär; 175,000 
R:dr för anskaffande af maskiner till Kronans verkstäder och en lika 
summa till förlagslån åt enskilde, så uppstår en summa af 1,050,000 R:dr. 
Hvad har nu Kongl. Maj:t att lör ändamålet använda? Jo! en summa 
af allenast 500,000 R:dr utgörande besparing å förra anslaget för gevärs- 
tillverkning! Om vi nu ingå på idéen att genast införskrifva 10,000 nya 
gevär från Amerika, så fås patentet på vida billigare vilkor än annars, 
ty då det under andra -förhållanden kostar 5,000 pund sterling eller
90,000 R:dr Svenskt riksmynt, så nedsättes det säkert till hälften eller 
2,500 pund om 10,000 gevär tillika införskrifvas, hvilket i icke ringa mån 
inverkar på sjelfva priset å gevären. Efter hvad för mig uppgifvits, kunna 
dessa maskiner erhållas tre månader efter det de blifvit beställde, så att 
redan denna höst verkstäderna skulle kunna vara i gång, men derföre 
erfordras att nödiga medel ställas till Regeringens disposition, så att 
Regeringen kan uppgöra kontrakt med de enskilde faktoriegarne, ty ingen 
enskild industriidkare lärer vilja ådraga sig kostnader för maskiner och 
anskaffande af personal, utan att på förhand genom kontrakt vara tillför
säkrad om leverans af ett betydligare antal gevär. Ur samma källa, som 
jag hemtat de öfriga uppgifter i ämnet jag lemnat, nemligen en aktad 
ledamot af Vapenkommittéen, har jag tillika erfarit den hugnande under
rättelsen, att, sedan verkstäderna en gång väl kommit i ordning, skulle 
på dem årligen kunna tillverkas 30,000 gevär. Då nu således, efter hvad 
jag sökt visa, 1,050,000 R:dr är det minsta, som i detta ögonblick och 
innan Riksdagens slut erfordras, och då vi tillika veta huru mycket som 
nästa år behöfver för ändamålet användas, så framstår nödvändigheten 
deraf att till icke obetydligt belopp höja det anslag, som Utskottet i denna 
punkt tillstyrkt. För min del har jag trott, att för ändamålet borde an
visas minst 800,000 Rall’ innevarande samt 1,000,000 R:dr nästkommande 
år, men då åtskillige föregående talare föreslagit, att sammanlagdt borde 
beviljas allenast 1,500,000 Rall’, deraf 500,000 R:dr skulle vara för Regeringen 
disponibla detta år, så och för att icke splittra meningarne, vill jag för
ena mig i denna åsigt, ehuru den icke öfverensstämmer med hvad jag an
ser försigtighet och klokhet bjuda. Yi se och erfara af tidningar^ huru 
rustningar pågå öfverallt. Jag vill nu icke tala om de stora staterna, 
med hvilka vi icke kunna mäta oss, utan om dem, som till storlek och 
folkmängd äro oss närmare. Sålunda se vi att i Holland regeringen 
för försvarsverkets ordnande begärt 5,700,000 R:dr, och har aftonens post 
medfört underrättelsen, att representationen både bifallit det begärda an
slaget och godkänt den framlagda planen för arméens omorganisation. I 
Bayern är för samma ändamål anslagen en summa af 2,225,000 R:clr; i 
Schweiz öfver 10,000,000 R:dr Svenskt riksmynt; i Belgien 35 millioner 
francs eller 26 millioner Rall-, samt slutligen i Danmark, som ännu blöder 
af såren sedan sista kriget, allenast för anskaffande af gevär 2,700,000 
R:dr och dessutom till pansarflottan 6,000,000 R:dr. Och huru förhöll
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sig representationen i Danmark vid detta tillfälle? Sedan regeringen 
framlagt sitt förslag i ämnet, vände sig representationen till krigsministern 
med förfrågan om det begärda anslaget vore för ändamålet tillräckligt* 
och, sedan ministern härtill lemnat ett jakande svar, bifölls anslaget utan 
ett öres nedprutning. Jag är förvissad, att Svenska nationen skall visa 
samma patriotism och icke neka att bevilja hvad som är oundgängligen 
nödigt för fosterlandets säkerhet och oberoende, och är det i denna för
hoppning som jag nu vågar yrka, det Herr Talmannen behagade framställa 
proposition derpå, att iör ifrågavarande ändamål måtte anslås 1,500,000 
R:dr, deraf 500,000 R:dr bör vara för Regeringen att tillgå innevarande 
år samt återstående 1,000,000 utgå under år 1868.

Herr Ribb in g: Kammaren har sig alltför väl bekant den skilnad, 
som förefinnes mellan Kongl. Maj:ts Proposition i ämnet och det förslag 
Utskottet nu framlagt; den Kongl. Propositionen begär ett anslag af 
3,000,000 R:dr förutom 500,000 besparade medel till anskaffande af 
tidsenliga infanterigevär, öch att af denna summa en tredjedel, eller en 
million R:dr redan under innevarande år må få utgå, under det att Ut
skottet tillstyrker ett extra anslag af 1,000,000 R:dr, att under år 1868 från 
Riksgälds-koptoret utbetalas tillika med den besparade halfva millionen 
af redan beviljade anslag för gevärstillverkning. Den egentliga grunden 
för denna förändring ligger åter, enligt Utskottets Betänkande, deri, att 
för den af Utskottet föreslagna summa 50,000 tidsenliga gevär, som var det 
antal Kongl. Maj:t såsom minimum begärt, skulle kunna erhållas på det 
sätt, att 25,000 refflade gevär finnas i förråden och att dessa å 10 R:dr 
stycket skulle kunna omgöras till bakladdningsgevär. Frågar man sig nu 
hvad en sådan förändring som den nämnda innebär, så finner man all
deles gifvet att, enligt den plan Utskottet uppgjort, vi skulle blifva mer 
vapenlösa än vi någonsin tillförene varit, i det vi komma att äfven beröf- 
vas de 25,000 gevär, som nu finnas af nyare modell, och således åtmin
stone temligen brukbara, ty med söndertagande och förändrande af dessa 
skulle man nu göra början, och under tiden voro vi alldeles af med dem, 
på samma gång som de återstående 25,000 gevären voro under tillverk
ning, och detta allt oaktadt Utskottet sjelft erkänner, att 50,000 stycken 
gevär torde vara det minsta, som för arméens första utrustning bör vara 
tillgängligt. Kan väl Utskottet då taga på sin garanti att, under den tid 
denna förändring af gamla och anskaffning af nya gevär pågår, vi få sitta 
i ro och fred såsom hittills?

Om man nu skulle uppkasta den frågan, hvilka skäl må hafva kun
nat förmå Utskottet att föreslå och som skulle förmå Kammaren att be
sluta ej allenast förminskning i den försvarsmateriel, som för riket erfor
dras, utan äfven ett sådant förmenande i anskaffningen deraf som föreva
rande punkt innehåller, så torde svaret derpå icke blifva särdeles tillfreds
ställande. När den Kongl. Propositionen remitterades till Utskottet, så 
hörde man visserligen såsom ett skäl, att man borde vänta med större 
förändringar, eller med antagande af något nytt i vapenväg, till dess den 
nya arméorganisationen vore genomförd. Jag har dock svårt att tro på 
allvaret af ett dylikt argument, ty behöfver den indelta soldaten ett tids
enligt bakladdningsgevär, så måtte väl ett dylikt vara lika nödvändigt för
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våra konskriberade, och bra svårt vore det för vår beväring att med ut
dömda framladdningsgevär stå emot en fiende, utrustad med alla de nya 
uppfinningar af vapen, den sednare tidens krigskonst ansett nödvändiga. 
Ett annat skäl har man hört ligga deruti, att när man väl beviljat ett 
anslag för ett ändamål, likartad! med det som nu afses, så heter det, att 
blott man fått detta behof fyldt och kommit sig i ordning, så behöfvas 
icke några vidare anslag härtill, men man kommer sig aldrig i ordning, 
och nya anslag behöfvas fortfarande. Ja, så är det verkligen! Men detta 
beror derpå, att det icke finnes någon modell för gevär, på en gång för 
alla gjord och konstruerad, att den duger för all framtid; inom kort tid 
uppfinner man nya förbättrade modeller, till följd hvaraf krigsmaterielen 
måste förnyas, och det vissa är att stora summor måste användas för att 
kunna följa med sin tid i detta afseende, och så kommer det att allt‘fort
farande blifva, men det är något som vi omöjligen kunna hjelpa, ty tiden 
står icke stilla och vi måste i detta fall följa med, antingen vi vilja eller 
icke. Ett tredje skäl har man funnit ligga uti det missnöje med eller det 
misstroende mot vår krigsförvaltning, som yttrat sig, icke såsom en och 
annans enskilda mening, utan såsom en temligen allmänt uttalad åsigt. 
Jag vill icke ingå i bedömandet af befogenheten af ett dylikt misstroende; 
ingen kan djupare än jag beklaga att det finnes; och ännu mer om der
till skulle finnas grundade skäl. Men äfven med antagande häraf vill jag 
påminna, hurusom de folk, hos hvilka inbördes tvister förekommit, men 
der man uppskjutit med afgörandet deraf, för att i farans stund kunna 
stå såsom en man mot den yttre fienden, och sparat räfsten, till dess den 
yttre faran var förbi, att, säger jag, dessa folk varit de, hvilka haft en 
framtid och hos hvilka allt gått väl och lyckosamt; då deremot de folk 
som ansett såsom hufvudsak att först näpsa sina inre antagonister, och 
först sedan sådant vore gjordt, sett till, om något kunde göras mot 
de yttre fienderna, varit de, som stått på gränsen af fall och olycka, hvarpå 
vårt eget lands historia framter ganska hjerta exempel. Det vore i san
ning sorgligt, om vi äfven denna gång, af dylika skäl, skulle finna oss 
förhindrade att anslå medel till fosterlandets försvar, och skjuta upp hvad 
som fordrar yttersta skyndsamhet. Men, frågar man måhända, huru skola 
vi väl kunna vara förvissade derom att de medel, som nu anslås, äfven 
blifva rätt och för det afsedda ändamålet använda? Jag kan härpå icke 
svara annat, än att vi, ett år härefter, återigen hafva Riksdagen samlad, 
då Konstitutions-Utskottet icke lärer underlåta att härom förvissa sig, 
medelst undersökning och granskning af alla de handlingar, som kunna 
beröra detta ärende. Det, vigtigaste skälet mot anslagets beviljande synes 
dock vara åberopandet af landets tryckta finansiela ställning, samt svå
righeten att nu anskaffa erforderliga medel, i förening med förhoppningen 
att vi fortfarande måtte kunna intaga den lugna och fredliga ställning 
gent emot utlandet, som vi hittills lyckats bibehålla. Blott i förbigående 
vill jag påminna om, huru, då den Kongl. Propositionen remitterades till 
Utskottet, man erinrade om Sveriges ställning före och vid det Orientaliska 
krigets utbrott, och framhöll de många jemförelsepunkterna mellan då och 
nu. Jag vill, med afseende på den långt framskridna tiden, nu icke ingå 
i någon detaljerad betraktelse af den politiska ställningen, utan inskränker 
mig blott till det yttrande härutinnan, att i betraktande af vår hållning
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under det Orientaliska kriget, efter den neutralitetsförklaring de förenade 
rikena i början deraf afgåfvo, samt det förbund de icke desto mindre un
der krigets fortgång slöto med en af de krigförande parterne; och i be
traktande af det språk, som vi under hela tiden efteråt, så i tal som skrift, 
fört mot vår östra granne, det ingalunda skulle förvåna mig, om han an
ser oss för ganska opålitliga grannar, mot hvilka försigtigheten bjuder att 
i tid taga vissa mått och steg, för att sätta sig i säkerhet vid ett kritiskt 
tillfälle. Men, säger man, att föra ett dylikt språk är ju endast ett sätt 
att skrämma upp nationen? Nå väl! jag vill, såsom sagdt, blott i förbigå
ende härvid fästa mig. Jag ponera!- att den politiska himmelen är så 
klar, att icke en molntapp kan upptäckas derpå, men jag frågar ändå: 
tillhör det derför en nation, mån om sin frihet, att vara vapenlös? Jag 
tror, att, äfven under de mest fredliga utsigter, hvarje dröjsmål att anskaffa 
tidsenliga vapen är en oförsvarlig försumlighet och ett straffväidt öfver
dåd. Man har icke rätt att jemföra Staten med den enskilde i de fäll, 
då det gäller dess säkerhet och trygghet, ty Staten har ingen domstol att 
vädja till, icke heller finnes det någon straffande magt som stäfjar orätt
visan, utan det skydd Staten har att påräkna, det ligger i den styrka, 
hvarmed den sjelf förstår att värna och försvara sina rättigheter och sina 
intressen mot yttre våld och angrepp. Men, säger man vidare, härtill 
behöfvas penningar, och hvar finna medel till dylika uppoffringar? Mitt 
svar är: heldre vill jag göra inskränkningar på hvilket annat anslag som 
helst, än att här uppskjuta anskaffandet af gevär, derföre att medel fat
tas. Inre förbättringar kunna anstå, till dess penniugeställningen förbättras, 
men deremot lära väl icke de yttre politiska omständigheterna afvakta den 
tid, som för oss kan vara den gynnsammaste att anskaffa medel för vår 
beväpning. Och för det andra: om de besparingar vi på andra anslag 
kunna göra icke äro tillräckliga för ändamålet, så måste vi åtaga oss 
ökade skatter och utgifter, och jag skall för min del med tålamod bära 
alla de bördor, som må finnas vara af behofvet påkallade, men den bör
dan kan jag icke bära att med min röst hafva spelat hazardspel om fo
sterlandets förmåga att försvara sig: den bördan är för svår för mig och 
derför skjuter jag den ifrån mig, under yrkande, i likhet med föregående 
talare, att en och en half million Rall-, utom de redan besparade medlen, 
måtte af Kammaren anslås för detta fosterländska ändamål. Om man 
antager, att det antal gevär Utskottet föreslår införskrifves från utlandet, 
samt att resten eller största delen kan tillverkas inom landet till det pris, 
Utskottet nämner, skall man för denna en och en half million tillika 
med redan besparade 500,000 Rall-, kunna komma till ett antal af om
kring 40,000 stycken gevär, eller nära det minimum Kongl. Maj:t ansett 
nödvändigt, under det man emellertid hade i behåll de 25,000 stycken 
gevär, som äro någorlunda tidsenliga. Jag anhåller således om proposition 
derpå, att för ändamålet måtte anslås 1,500,000 tillika med de besparade
500,000 riksdalerna och att af förstnämnda summa 500,000 i år måtte 
ställas till Kongl. Maj:ts disposition.

Herr Jöns Pährsson: Då många ledamöter af Kammaren anmält
sig till erhållande af ordet, och diskussionen således ännu länge måste 
fortgå, lärer det väl ej vara skäl att så högt ropa på Proposition, då jag
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nu erhållit ordet. Som Kammaren har sig bekant, bär jag vackt motion 
i det syfte, att gevärstillverkningen måtte varda inställd, intilldess ny tids
enlig modell hunne blifva antagen, samt att de gevär, som sedermera efter 
denna modell komma att anskaffas, må förfärdigas vid Svenska faktorier, 
och jag har till och med gått så långt, att jag framställt en formlig an
märkning mot Regeringen i förstnämnda hänseende, och ehuru jag nog 
tror, att den icke leder till något resultat, kan jag dock icke underlåta 
att förklara, det jag är lifligt öfvertygad derom, att Regeringen med en 
oförlåtlig liknöjdhet att tillse landets verkliga fördel och behof gått till 
väga i denna fråga. Stats-Utskottet har visserligen iakttagit, en berömvärd 
sparsamhet, men i fall gevären kunna tillverkas inom landet, skulle jag icke 
hafva något emot att, lika med den föregående talaren, yrka anslagets 
förhöjande till 1,500,000 R:dr. Jag kan icke heller inse att några 
större svårigheter skulle härför kunna möta, ty i min hemort bedrifves 
gevärstillverkning i temligen vidsträckt skala med ganska enkla inrätt
ningar, och jag tror nog att dessa gevär kunna mäta sig med de Ameri
kanska, ehuru konstruktionen möjligen icke är densamma. Maskinerierna, 
som begagnas för denna tillverkning, äro icke synnerligen dyrbara, och 
hufvudsaken är att derstädes finnas en mängd skicklige smeder, som, jemte 
sin kunskap i sjelfva yrket, äfven förmå att utvälja det bästa och ända
målsenligaste materialet. Derföre yrkar jag fortfarande såsom ett hufvud- 
vilkor för anslagets beviljande att gevären skola tillverkas inom landet. I mån 
skratta så högt och så ljudelig! I viljen, mine Herrar! då jag nu uttalat min 
öfvertygelse; men jag ber Eder vara försäkrade derom, att denna öfvertygelse 
är så fosterlänsk som hvarje annan här blifvit uttalad, och att jag i kärlek 
och hängifvenhet för mitt land vill täfla med Eder alla, om ock jag icke 
förmår så vackert som många andra här kläda mina tankar i ord. Att här 
våga uppträda mot Herr Friherre Gripenstedt, som så vältaligt utbredt sig 
öfver landets ställning, skall väl mången finna särdeles förmätet, men jag 
kan icke stillatigande åhöra skildringar, som jag icke finner ega någon 
grund. Vi hafva icke varit här samlade mer än två och en half månad, 
och jag tror icke att tillståndet i landet under den tiden synnerligt för
bättrats, då vi höra, att konkurser nu, såsom förut, höra till ordningen 
för dagen i alla landsändar. Herr Friherrens framställning har icke hos 
mig kunnat verka någon förändring i de åsigter jag i detta ämne hyser, 
då erfarenheten bevisat just motsatsen af hvad han yttrat i fråga om att 
skattebördorna icke ökats o. s. v. Förhållandet är visst mycket svårt nu 
för närvarande, men jag anar, att den tid icke är långt borta, då det 
blir ännu värre, ty med det nu rådande systemet måste finanserna ovil
korligen alltmera försämras, ifall vi icke lära oss att rätta våra utgifter 
efter våra inkomster. Jag vill nu icke längre uppehålla tiden, utan upp
repar blott att vilkoret för bifall till anslaget bör vara, att gevären till
verkas inom landet, ty många tusen arbetare skola med tacksamhet 
mottaga en dylik förtjenst; och dertill bör tillverkningen taga sin början 
så fort som möjligt, ty i Eskilstuna måste arbetsgivare redan afskeda 
sina arbetare, likasom på flera andra ställen, hvarföre det vore särdeles 
fördelaktigt, om Regeringen ville infordra anbud från dem som kunna vai'a 
hugade att i denna fabrikation deltaga. Jag upprepar ännu en gång, att 
i sådan händelse må summan gerna förhöjas till det belopp af en och en
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half million som här blifvit föreslaget. Yi böra kunna hemta exempel från 
våra jernvägsbyggnader; när dessa först påbörjades, kunde ingenting åt 
hvad som för dem erfordrades tillverkas inom landet, då deremot under 
det sist förflutna året ungefär hälften af den materiel, som erfordrats, 
blifvit inom landet åstadkommen. Vi äro ännu i godt förstånd med alla 
utrikes magter, men om vi tänka oss den händelsen, att vi blefvo om- 
värfda af kriget och våra hamnar spärrade, huru skulle vi då kunna an
skaffa gevär, ifall icke sådana kunde inom landet tillverkas. Derföre tror 
jag det är skäl att strängt hålla på detta af mig angifna vilkoret för be
viljandet af nu ifrågavarande anslag.

Herr Svensén: Det torde icke kunna förnekas, att Stats-Utskottets 
beräkningar, beträffande kostnaden för anskaffande af ifrågavarande ge
vär, i hufvudsaken öfverensstämma med dem, som Regeringen framlagt. 
Hvad som egentligen blifvit anfördt emot Utskottets förslag har afsett 
nödvändigheten att erhålla dessa vapen så fort som möjligt; och man har 
ansett, att för detta ändamål borde användas redan under innevarande 
år en del af de medel Regeringen äskat. Jag vill icke helt och hållet be
strida lämpligheten af en dylik anordning, men då en större summa, än 
Stats-Utskottet tillstyrkt, icke lärer behöfvas för att inom den bestämda 
tiden åvägabringa samma antal gevär, som Regeringen fordrat, tror jag, 
att ändamålet kan vinnas derigenom, att ena häften af detta belopp stäl
les till Kongl. Maj:ts disposition nu och andra hälften år 1868. En dylik 
fördelning af den af Utskottet föreslagna millionen synes mig vara så 
mycket mera lämplig, som af det äldre anslaget ännu är i behåll om
kring 500,000 Rall1, och Regeringen derigenom skulle komma att för nästa 
år hafva till sitt förfogande 1,000,000 Rall-. Och jag föreställer mig att, 
sedan, efter hvad jag hört berättas, Gevärs-kommittéen numera bestämt sig 
för en viss modell, Regeringen med detta belopp skall kunna vidtaga 
skyndsamma åtgärder till anskaffande af nödiga maskiner för tillverkning 
af gevär inom landet och för reqvisition af det antal gevär, som Stats- 
Utskottet ansett böra hemtas från utlandet.

Dessa fakta vore icke för Utskottet kända, då frågan der behand
lades. Yäl hörde man, att kommittéen var sysselsatt med pröfningen af 
de olika mönstergevären och skulle hafva synbarligen' fästat sig vid en 
viss modell, men något officielt meddelande derom hade icke kommit Ut
skottet till banda.

Den uppgift, som Professor Ångström lemnat på grund af den erfa
renhet, han inhemtat i Amerika, beträffande sättet för anskaffande af nö
diga maskiner, styrker mig i den öfvertygelsen, att kostnaden för anskaff
ningen af de nya gevären icke bör kunna blifva större, än Utskottet an
tagit, antingen dessa gevär till en del köpas i utlandet eller fabriceras 
inom landet. Enligt nämnda uppgift skulle nemligen, — om man icke 
beräknar kostnaderna för maskinerna och patentet, — gevären kunna 
tillverkas inom landet för omkring BO Rg}r stycket, och vid sådant för
hållande tror jag, att fördelen af beräkningen stadnar på Stats-Utskot
tets sida.

En talare har befarat, att vi, genom att adoptera Utskottets förslag, 
skulle komma att blifva utan gevär vid tillfälligt behof mera, än vi redan
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äro, på det sätt nemligen, att de nuvarande gevären, medan de förändra
des, blefve otillgängliga. I detta hänseende torde dock meningarne vara 
delade. För min del kan jag icke tro, att det kan vara nödvändigt att 
på en gång söndertaga alla, utan kan och bör väl saken ordnas så, att, 
om fara hotar, de flesta må vara att tillgå, antingen förändrade eller icke.

Jag tillstyrker fördenskull bifall till Stats-Utskottets här gjorda fram
ställning. Men jag hemställer derjemte, om icke, i afseende å tiden för 
medlens utanordnande, den förändringen kunde af Kammaren beslutas, 
att 500,000 R:dr anvisas lör innevarande år och återstoden för år 1868.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Då man genomgår Kongl. Maj:ts 
Proposition om Statsverkets tillstånd och behof till denna riksdag, finner 
man bland de nya anslag, som Kongl. Maj:t ansett sig böra begära, an
slaget till tidsenliga gevär intaga det ojemförligen första rummet, såväl 
med afseende å den vigt, som Kongl. Maj:t fästat vid detsamma, som 
summans storlek. Denna summa är det största anslag till ett visst gifvet 
militärändamål, som någonsin blifvit ifrågasatt, och anledningen måste 
således också vara särskild! egendomlig. Närmaste anledningen dertill 
ligger uti den ovissa politiska ställning, som med det sista året inträda och 
till en viss grad är den äfven att söka deruti, att, oaktadt alla de upp
offringar till försvarsverket, som landet underkastat sig under sednare år, 
förbättringarne inom detta område sprungit förbi allt hvad man derpå an
vända så att vid den tidpunkt, som nu är inne, landet likväl är i saknad 
af ett bland de vigtigaste vilkoren för sitt försvar eller fullt tidsenliga gevär, 
och att uppoffringarne på en gång således måste blifva större, än under stadig
varande förhållanden varit nödigt.

Måttet af uppoffringen ansåg Kongl. Maj:t böra bestämmas så, att 
något mera än ett gevär per man för den s. k. mindre krigsfoten anskaf
fades; och då, såsom jag redan antydt, de händelser som nyligen inträffat 
måste framkalla en farhåga, att de förhoppningar att åt fosterlandet kunna 
bevara fredens lugn, som Kongl. Maj:t är berättigad att hysa, likväl skulle 
kunna gäckas, var Regeringen pligtig icke blott att för Representationen 
framlägga behofvet i hela dess vidd, utan äfven att göra framställning om 
en så stor summa på eu gång, att behofvet inom kortare tid kunde fyl
las; — Irvilket åter icke låter sig göra, utan att gevären inköpas från 
utlandet.

Emellertid har sedermera sig visat, att Stats-Utskottet och Första 
Kammaren — vid öfvervägande å ena sidan af försvarsverkets behof af 
gevär och på den andra af de ekonomiska svårigheter, som ansetts upp
komma dels åt ett stort anslag på en gång och dels äfven af gevärens 
inköpande utifrån — ansett en betydlig nedsättning i anslaget kunna ega 
rum, och det af Kongl. Maj:t afsedcla ändamål vinnas hufvudsakligen genom 
tillverkning af gevär inom landet och ändring af de gevär, som redan 
finnas.

Om den uppfattning af förhållandena, som ligger till grund för denna 
åsigt, vill jag icke bär tvista och således icke heller påyrka ett bifall till 
hela det belopp, Kongl. Maj:t föreslagit; men då det är af synnerlig vigt, 
att 40 å 50,000 gevär kunna anskaffas, utan att de bättre gevär, som nu 
finnas, behöfva ändras, förrän de nya gevären äro att tillgå, så måste jag
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motsätta mig, att anslaget beräknas på det sätt, att det första behofvet 
skall fyllas genom ändrande af befintliga gevär. Kongl. Maj:t har visser
ligen icke förbisett, att äfven detta bör ske, men det bör ej ske, förrän 
något annat krigsdugligt finnes att tillgå. Anskaffandet af det qvantum 
gevär, som jag ofvan antydt, skulle med en beställning utom landet unge
fär sådan, som Stats-Utskottet tänkt sig, kunna i öfrigt ernås genom till
verkning inom landet under detta och nästa år, men dertill fordras, utom 
befintliga tillgångar, minst den summa af l'/2 million, som åtskillige ta
lare bär förordat, och deraf '/a million i år, hvarföre jag ej kan annat än 
på det varmaste förorda, att åtminstone detta belopp måtte beviljas.

Herr Key: Med anledning af frågans stora vigt och då tiden nu 
långt framskridit, samt icke mindre än 16 talare ytterligare anmält sig att 
fn ordet, tilläter jag mig hos Herr Talmannen anhålla, att Herr Talmannen 
behagade till Kammaren framställa proposition derom, huruvida Kammaren 
icke nu vill för i afton åtskiljas och återtaga öfverläggningeu i morgon.

Skulle Kammaren icke förthy besluta, att diskussionen skall fortsättas, 
ber jag att få behålla ordet. Om åter öfverläggningeu ajourneras till 
morgondagen, reserverar jag min yttranderätt i den ordning, jag bland 
talarne för närvarande innehar.

Den fråga, som nu debatteras, gäller 500,000 Kiksdaler. Jag be
farar, att, om alla talare nu komme att yttra sig, af tröttheten våra leder 
skulle så småningom glesna, att vid den slutliga omröstningen blott ett 
litet fåtal af ledamöter funnes tillstädes; och under denna förutsättning 
upprepar jag min anhållan.

På Herr Keys sålunda gjorda förslag om uppskof med öfverläggningens 
fortsättande blef proposition af Herr Talmannen framställd. Då härtill 
svarades med ja och nej, samt votering derjemte ifrågasattes, begärde och 
erhöllo följande ledamöter ordet, nemligen:

Herr Witt: Jag tillåter mig vördsamt hemställa till Kammaren, hu
ruvida, när man ser tiden upptagas den ena dagen efter den andra med 
diskussioner, hvilkas längd ofta härleder sig derifrån, att eu talare anser 
sig förbunden att upprepa, hvad flere förut yttrat, det verkligen kan vara 
skål att ytterligare taga bort tiden med att votera, om man skall fort
sätta diskussionen eller icke. Och till Herr Talmannen hemställer jag 
vördsamt, om icke Herr Talmannen skulle kunna anse sig befogad att 
helt enkelt fortsätta sammanträdet.

Med Herr Witt instämde flere af Kammarens ledamöter.

Herr Key: Ehuru den föregående talaren af min nu gjorda framställ
ning synes hafva hemkt anledning att beklaga sig deröfver, att förhaud- 
lingarne i denna Kammare alltför ofta öfver höfvan förlänges, tager jag 
dock icke åt mig denna anmärkning, då jag icke ofta brukar besvära 
Kammaren. I allt fall anser jag den fråga, som här föreligger, så vigtig, 
att jag verkligen tycker, att man icke bör, som det heter, ‘‘sila mygg och 
svälja kameler. “

Jag vidhåller således mitt yrkande och vill för öfrigt erinra, att klub
ban redan fallit i fråga om voteringen.

Herr



Ilerr C. A. Larsson: Jag anser, för min del, att man icke bör be
gagna tiden så, att man uppskjuter eu öfverläggning från den ena dagen 
till den andra. Till ett sådant slöseri är tiden oss alltför dyrbar; och 
jag yrkar fördenskull, att öfverläggningen fortsättes.

Flere ledamöter instämde.

Herr Me din: Jag tror, att denna diskussion är temligen öfverflödig. 
Hitintills åtminstone har, mig veterligen, den praxis alltid blifvit följd, att 
det berott på Herr Talmannen att fortsätta eller uppskjuta en böljad 
öfverläggning.

Jag anser, att så bör ske äfven nu; och får alltså, för min del, åt 
Herr Talmannen öfverlemna att efter sitt godtfinnande besluta med anled
ning af Herr Keys förslag.

Herr Key: Jag har endast velat erinra om sednare momentet af 51 § 
Riksdags-ordningen. Det lyder som följer: “Talman eger ej magt att,
utan Kammarens samtycke, något dess sammanträde afsluta.11

Herr Rid der st ad: Jag är förekommen af Herr Key. Äfven jag 
hade nemligen ämnat att fästa Kammarens uppmärksamhet å samma grund- 
lagsparagrafj som han citerat.

Efter dessa anföranden och sedan den framställda begäran om votering 
blifvit frånträdd, förklarade Herr Talmannen öfverläggningen, enligt Kam
marens derom allmänt uttalade mening, nu böra fortsättas, och lemnade i 
sådant afseende ordet åt

Herr Key: Jag har ansett, att diskussionen borde uppskjutas, for
ätt icke öfverlemna utgången af den vigtiga frågan åt kanske slumpen al
lena vid denna långt framskridna tid på natten, och ur sådan synpunkt 
bär jag påyrkat uppskof med frågans afgörande till nästa plenum. Men 
jag bekänner, att jag derjemte hade en annan afsigt, ett grannlagenhets- 
skäl, om jag så får uttrycka mig. En af de talare, som här i afton upp- 
trädt, är icke längre tillstädes, och jag hade önskat, att hvad jag nu vill 
yttra, kunnat sägas icke om en frånvarande, utan till en närvarande mot
ståndare.

Denne utmärkte talare har i ett alltför utförligt, och icke egentligen 
till saken, utan till hans eget namns försvar — såsom han sjelf i en ha
stig vändning erkände — hörande tal sökt att förneka vår betryckta ställ
ning^ Jemte sin stora parlamentariska förmåga har han beredt sig en 
särskild f ördel, den att sjelf välja tid för sin bevisning och kunna väl för
bereda sig, men mötståndarne icke. Dessa har han trotsat och utmanat 
att såväl inom som utom Kammaren göra sitt bästa, för att vederlägga 
honom. Vid ett annat tillfälle, och då det verkligen hör till saken att 
afhandla jordbrukets och öfriga näringars tillstånd, torde jag i all an
språkslöshet måhända komma att upptaga den kastade utmaningshandske!!. 
Här må det endast antydas, att det icke är fråga ensamt om hvad som 
blifvit gjordt — det är onekligen ganska mycket, utan äfven om hvad
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som icke blifvit gjordt och det är ännu mera. Det är icke nog att finna 
det rätta, man måste äfven veta finna rätta sättet lör det rätta, och i 
detta hänseende vågar jag tro att den utmärkte och fyndige vältalaren 
icke varit en lika påhittig statsman. Det finnes en skola som står högt 
öfver statsekonomernas, det är lifvets och erfarenhetens skola — och jag 
vädjar till en hvar af Eder, mine Herrar, om icke denna talar! — Fåfängt 
skall man längre lyckas att framkalla hägringar af välgång och välmagt 
och få dem ansedda såsom taflor ur verkligheten. Det är för många, 
alltför många tyvärr! som digna under det närvarandes bördor, intet blom
sterregn förmår att hölja öfver dem. Jag är öfvertygad att häfdatecknarne 
i eu framtid skola stadna mer än tveksamme framför denne talares em- 
betsförvaltning — en historisk personlighet, och en karakter af stort 
intresse kommer han alltid att förblifva — jag sade tveksamme, och 
kunde tillägga: att de svårligen skola förblifva opartiska — så ljus i åt
skilligt och så mörk i annat kommer denna embetsförvaltning att visa sig.

Jag öfvergår nu till ämnet för diskussionen, och ber att få påpeka 
hvad i min tanke ej blifvit nog betonadt; nemligen frågan om verkstäder 
för gevärstillverkning inom landet. Jag anser det vara af högsta vigt att 
det icke upprepas, hvad som skedde med jernvägsmaterielen och verkstä
der för dem. Först när opinionens påtryckning blef nog stark och tid
ningspressens klander tillräckligt högljudd, först då började inhemska be
ställningar göras, med den påföljd, att, ehuru konjunkturerna under tiden 
försämrats och förlagskapitalerna fördyrats, hälften af sagda materiel nu
mera tillverkas inom landet.

Rörande gevärsfabrikationen ber jag att för Kammaren få omnämna 
några fakta meddelade af fullt tillförlitlig person. Vid Calts fabrik i 
Connecticut och på liera andra ställen i Förenta Staterna erhållas maski
ner för gevär sfabrikation. Dessa, bestående af slipverk, hejare, valsverk 
(att valsa ut piporna) och drifkraftsmaskiner m. m., kosta för en årlig till
verkning af 30,000 gevär 700,000 Rall-. Ryssland lärer i fjol från Ame
rika inköpt en dylik sats. Oss skulle den komma att kosta vida mindre, 
då en stor del kan tillverkas i Sverige vid våra egna maskinverkstäder. 
Utom den statsekonomiska vinst som skulle hemtas af att den inhemska 
gevärsfabrikationen uppmuntras, förefinnes ett annat ännu mer talande 
skäl, det att för sina vapen vara oberoende af biokader och fredsbrott. 
Det har funnits eu tid, då Sverige utskeppade och försålde vapen till andra 
länder, i stället för att såsom nu från dem inköpa äfven de enklaste. 
Lika väl som vi kunna försälja ångfartyg och lokomobiler till utlandet, 
borde vi kunna sälja lokomotiver och rails; lika väl som vi kunna afyttra 
kanoner och projektiler, borde vi kunna tillverka sablar och gevär, samt i 
främsta rummet förfärdiga dem åt det egna försvaret. Schweitz torde i 
detta, som i många andra afseenden, kunna tjena till föresyn. Fn gevärs- 
konnnission tillsattes redan våren 1866, hvilken bestämde sig för Win
chester repetergevär. Derpå sammankallades alla gevärsfabrikanter i Schweitz, 
och regeringen ötverenskom med dem om bästa sättet för fabrikationen, 
hvarjemte de fingo ersättning för upphäfvandet af deras gamla kontrakt.
I medio af nästa år skulle alla gamla gevär vara förändrade och 50,000 
stycken nya levererade. Såsom något intressant, ehuru tyvärr icke tillämp
ligt på oss, ber jag att få tillägga, att när det beslöts ett lån af 12,000,000
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francs i och för arméens omorganisation och till gevär, att upptagas i 
tvenne serier, så tecknades, när den första serien af 6,000,000 utskrefs, 
icke mindre än 19,000,000 inom det lilla Schweitz. Att så icke kan ske 
hos oss, derför hafva våra statsmän och statsekonomer dragit försorg; men 
hvad vi kunna, det är att tillverka våra vapen inom landet. Om man icke 
upphör att köpa det som är onödigt skall man sluta med att nödgas 
sälja det som är nödvändigt, det är en gammal regel; och hvad ännu mera 
är: om man icke ens i fråga om värnandet af frihet och sjelfständighet 
förmår att göra sig oberoende, hur skall det en gång sluta, och hvar an
nars än ur landets inre skola vi hemta våra försvarskrafter och våra va
pen, liksom vi ur vårt hjertas innersta hemta vår fosterlandskärlek och 
vår frihetskänsla ?

Jag röstar för beviljande af 1,000,000 till anskaffande af vapen, 
deraf hälften hör utgå i år och hälften nästa år, på sätt här förut blifvit 
föreslaget, men med det tillägg att beslutet härom åtföljes af en under
dånig skrifvelse till Kong!. Maj:t, uttryckande den åsigt att gevärsfabrika- 
tionen företrädesvis bör inom landet verkställas och inhemska fabrikanter 
för sådant ändamål inbjudas till täflan om densamma.

Herr Jan Andersson: Uet är en sanning, att af alla de anslag, 
som under denna riksdag blifvit äskad, måhända intet är af nödvändighe
ten mera påkalladt än det, som afser anskaffandet af tidsenliga vapen. 
Också är jag fullt förvissad, att nationen beredvilligt skall tillsläppa dertill 
nödiga medel. Jag tror ock, att Stats-Utskottet gjort sitt tillfyllest, då 
det sökt bereda Kegeringen tillfälle att erhålla det antal gevär, som 
Kongl. Maj:t i sin Proposition om Statsverkets tillstånd och behof ansett 
sig höra begära eller 50,000 stycken. Jag bifaller fördenskull Utskottets 
Betänkande, men anhåller särskildt att få uttala den åsigt, att veder
börande böra tillse, att, så vidt möjligt är, gevären komma att tillverkas 
inom landet.

Herr Grefve Pos se:

Herr Lönnberg: Förevarande fråga är kanhända den vigtigaste, 
som Stats-Utskottet haft under handläggning denna riksdag. Det är så
lunda naturligt att den enskilde representanten med mycken betänksamhet 
afgifver sitt votum, om han icke helt och hållet vill ställa sig på känslans 
ståndpunkt och derefter bestämma sin mening.

Det är en sanning, att nationen med sällspord ifver omfattat denna 
fråga, med liflig uppmärksamhet följt densamma och visat en redebogenhet 
till uppoffring, som törtjenar den största uppmärksamhet. Men det synes 
mig, att man icke till det yttersta bör Ockra på denna känsla, utan tillse 
om icke ett betryggande resultat kan ernås äfven med drägliga uppoffrin
gar från nationens sida.

Efter noggrannt öfvervägande af det förslag, som Stats-Utskottet nu 
framlagt, kan jag icke finna, att det förtjenar det klander, som det här 
fått uppbära. En talare t. ex. yttrade, att vi genom antagande af detta 
förslag skulle befinna oss mer vapenlösa, än vi för närvarande äro. Jag 
kan ej fatta detta resonnement. Det framgår alldeles otvetydigt, såväl
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af Kong! Maj:ts Proposition som äfven af Stats-Utskottets Utlåtande, att 
vi till en början måste anskaffa en viss mängd gevär utifrån, och först 
sedan dessa inkommit, skulle den utväg tillgripas, som Stats-Utskottet före
slagit, eller att förändra de gamla.

Om man emellertid beslutar en sådan förändring i punkten a) att 
den af Stats-Utskottet tillstyrkta millionen ställes till Kongl. Maj:ts dispo
sition att utgå i händelse af behof redan under innevarande år, anser jag 
att man med lugnt och fredadt samvete kan dervid stadna för denna 
riksdag. Jag vill nu söka att bjuda skäl för en sådan mening.

Som vi veta, återstå af äldre gevärsanslag omkring 500,000 R:dr 
odisponerade; lägga vi dertill clen nu föreslagna millionen, uppkommer 
en tillgång af 1,500,000 R:dr. Enligt hvad från tillförlitligt håll för
ljudas, har den nedsatta Gevärskommittéen fästat sig vid Remingtons 
modell, och man antager att patentet för densamma kan inlösas genom en
beställning af 10,000 gevär å 70 R:dr per stycke, hvartill åtgår så

lunda ................................................................................R:dr 700,000: —
För ändring af 25,000 äldre gevär behöfvas enligt Stats-

Utskottets förslag å 10 Rall' per stycke....................... „ 250,000: —
För anskaffning af nödiga maskinerier i och för till

verkningen af nya gevär vid Kronans gevärsfaktorier,
antagas åtgå.................................................................... „ 150,000: —

Tillverkning af 10,000 stycken nya gevär inom landet 
tror man på göda skäl kan åstadkommas för 40 Rall' 
per stycke, sålunda behöfiiga........................................... „ 400,000: —

eller in summa R:dr 1,500,000: —•
På detta sätt skulle erhållas inom detta års slut ett qvantum 

af icke mindre än 45,000 gevär af den nya konstruktionen. Mera är sä
kerligen omöjligt att på samma tid åstadkomma, så framt icke behofvet 
skall fyllas utifrån. Men lika visst som nationen icke vill undandraga sig 
uppoffringar för ett ändamål sådant som detta, lika visst önskar den äfven 
att tillverkningen sker inom landet, med undantag af hvad till en början 
nödvändigtvis måste anskaffas från främmande ort.

Genom det förslag jag nu haft äran framställa har jag i ett fall gått 
längre än föregående talare, som tillstyrkt att endast 500,000 R:dr skulle 
utgå under detta år, då jag velat att eu hel million för samma tid skulle 
i händelse af behof kunna disponeras af Kongl. Maj:t. Hvad angår det 
kommande årets kraf håller jag före, att det utan olägenhet kan blifva 
äfven den kommande Riksdagens omsorg. Hufvudsaken är att tillräckliga 
medel blifva omedelbart tillgängliga. Som vi veta, sammanträder nästa 
Riksdag redan den 15 Januari nästa år, och inom ett par veckor derefter 
kunna ytterligare medel i laglig ordning blifvit beviljade, om så stol' skynd
samhet skulle vara af nöden. Jag vill härjemte erinra, hurusom af 
de tvenne kreditiv, Indika enligt Regeringsformen § 68 äro ställda till 
Ivongl. Maj:ts disposition, det ena är afsedt för “Rikets försvar eller andra 
högst vigtiga och angelägna ändamål". Kongl. Maj:t synes mig derföre, 
åtminstone intill nästa riksdag, icke blifva i saknad af tillräckliga medel 
för att fylla det så angelägna behofvet af tidsenliga vapen, äfven om den 
summa, som nu är i fråga, icke skulle bestämmas högre än en million.
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Och vidtoge man för öfrigt den förändring i de föreslagna vilkoren eller 
att hela detta belopp af 1,000,000 R:dr redan under innevarande år kunde 
blifva tillgängligt, kan jag ej fatta annat, än att Riksdagen för denna gång 
väl tillgodosett landets behof.

Jag anhåller om proposition på mitt förslag.

Herr Hedlund: Jag her att hufvudsakligen få instämma i det
yttrande, som Herr Key afgifvit. Jag har visserligen äfven uppgjort en 
kalkyl, men jag vill icke upptaga tiden med dess meddelande, då otålig
heten är stol'. Jag vill blott nämna, att den framställer tvenne alterna
tiver. Det ena är att använda 500,000 R:dr att uppköpa 7,000 gevär 
från Amerika eller ock för samma summa åstadkomma en inhemsk 
tillverkning med fullständiga maskiner. För min del är jag böjd att välja 
den sednare utvägen, emedan man då hade verkstäder till sitt förfogande 
för ytterligare fabrikation. Vid sådant förhållande har jag antagit, att 
redan nu hälften af den million, som Stats-Utskottet föreslagit, borde stäl
las till Regeringens disposition, hvilket belopp jemte det anslag, som förut 
finnes att tillgå och som i Kongl. Maj:ts nådiga Proposition blifvit beräk- 
nadt till 500,000 Rall-, men som, efter hvad jag på enskild väg efter goda 
källor förnummit, kan upptagas till minst 600,000 Rall’, bör blifva till
räckligt. Jag kan dock icke dela den åsigt, som Herr Key uttalat deri, 
att inhemska fabriker skulle inbjudas till täflan. För närvarande finnas 
mig veterligen icke några större sådana än Statens verkstad i Eskilstuna 
samt Iiusqvarna gevärsfaktori, och det är således näppeligen antagligt att 
denna tillverkning kan tillvägabringas på enskild väg. Fn dylik åtgärd 
vore blott förlorad tid. Deremot anser jag att till Amerika genast böra 
utsändas tvenne sakkunnige män, hvilka skulle erhålla uppdrag att der 
inköpa sådana maskiner, som icke för ögonblicket kunde anskaffas i vårt 
eget land. Detta i hufvudsaken.

I öfrigt kan jag icke undgå att yttra några ord på principens om
råde, då man kan principielt resonnera om Statens tillgångar’, ty när en 
utgift sådan som denna ifrågakommer, egen Representationen ock att tillse 
om medel finnas till dess bestridande. I sådant hänseende har en ut
märkt talare redan anställt några tänkvärda betraktelser, och i enlighet 
med hvad jag nu anfört kan jag icke medgifva, att dessa varit främmande 
för ämnet. Jag vill blott tillägga att lika med honom äfven jag tror, att 
Statens tillgångar medgifva uppoffringar, äfven om de vore större än man 
nu fordrar, då de ske för ett sådant ändamål som landets försvar; men 
jag anser ock att tidpunkten nu är så till vida ogynnsam, som ett högre 
anslag måste medföra en högre beskattning. Jag är dessutom öfvertygad, 
att, genom de lyckligare ekonomiska förhållanden som i år inträdt till följd 
af förmånligare spannmålsskörd och de höga pris den betingat i förening 
med den export af boskap till England, hvilken, efter hvad jag hört, ut
fallit så, att den icke kan undgå att hafva god inverkan på Statens in
komster, man under bättre förhållanden och bättre tillgångar voterar an
slag för detta ändamål vid en kommande riksdag än vid denna.

I öfrigt vill jag angående det resonnement som förts under denna 
debatt anmärka, att en värd talare behagat ånyo upptaga en bock, som
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redan blifvit slagtad tio gånger och tio gånger åter, men som har en för
vånande kraft att stå upp igen. Jag menar bocken om jernvägsmaterielen.

I förbigående får jag erinra, att, då man säger att en större skola 
står öfver den statsekonomiska skolan eller lifvets och erfarenhetens skola 
och dermed synes vilja antyda, att nationalekonomien hvilar på en annan 
deremot stridande grundval, detta är fullkomligt origtigt, ty statsekonomien 
är erfarenheten och lifvet, och den lära i hvilken dessa faktorer icke ingå 
är ingen statsekonomisk lära.

Herr Dofsén: Jag vill endast förklara, att jag bifaller Stats-Utskot- 
tets hemställan i denna punkt, under vilkor likväl att gevären skola inom 
landet tillverkas.

Herr A hl gr en: Då jag ej kan godkänna det slut, hvartill Utskottet 
i denna så vigtiga fråga kommit, har jag derföre velat uttala mina skäl, 
men skall fatta mig helt kort.

En föregående talare har yttrat, att det icke för ögonblicket vore så 
angeläget att anskaffa det af Kong!. Maj:t begärda antal gevär, utan att 
dermed kunde anstå ett eller annat år, eftersom ingen fara vore för dör
ren. Han behagade dervid i anledning af den ifver, hvarmed denna fråga 
omfattats, tillämpa den bekanta Ehrensvärdska satsen, att Svenskarne äro 
en trög nation full af hetsigheter. Då vi, jemförelsevis med de flesta 
andra nationer, emellertid äro vapenlösa, lärer det, hvad angår förevarande 
fråga, icke vara på sin plats att åberopa sig på någon hetsighet men väl 
på tröghet, hvilken skulle kunna hafva till följd, att, då vi någon gång i 
framtiden beslutade oss för anskaffandet af tillräckligt antal tidsenliga 
gevär, mot oss komme att ljuda de betydelsefulla orden “för sent11. Bit
tert. finge vi då ångra, att vi af sparsamhetsskäl underlåtit att skaffa oss 
gevär medan tid varit. Jag tror mig illa motsvara mina kommittenters 
förtroende, om jag, af fruktan för en och annan riksdalers bevillning å 
debetsecllarne,. försummar att bidraga till arméens fullständiga beväpning. 
Helst skulle jag velat, att Riksdagen antagit Kongl. Maj:ts nådiga Propo
sition i ämnet, men då föga utsigt dertill är för handen, förenar jag mig 
om det här framställda förslaget att anslå 1,500,000 R:dr, deraf 500,000 
R:dr att utgå redan under innevarande år.

Herr vice Talmannen Mannens kan tz: I afseende på belop
pet af det anslag, som bör beviljas till anskaffning af tidsenliga gevär, 
förenar jag mig med dem som här påyrkat, att 1,500,000 R:dr för 
detta, vigtiga ändamål skola anslås, och kan icke underlåta att härvid 
särskilt framhålla angelägenheten deraf, att en del af anslaget, åtmin
stone 500,000 . Rall- må redan under detta år få af Kongl. Maj:t 
disponeras.; ty jag tror att det höfves hvarje representant att väl besinna 
faran att icke vara. rustade när det behöfs, och att han derefter bör rätta 
sitt handlingssätt i fråga om beviljande af ett anslag af den betydenhet 
som det ifrågavarande.

Med den nya förändringen i vårt statsskick har det Svenska folket 
erhållit utvidgade och nya rättigheter, men på samma gång äfven ökade 
pligter. Till dessa hör den framför andra vigtiga, att den nya folkvalda

Den 27 Mars, e. m.



Den 27 Mars, e. m. 551
Representationen icke försummar att vidtaga hvarje åtgärd, som kraftigt 
kali bidraga till försvaret af vårt läderneslands sjelfständighet. Den re
presentant, som tvekar om, att han i detta afseende nu har en dyr pligt 
att uppfylla, må kasta sina blickar omkring på den politiska ställningen i 
Europa, och han skall finna, att öfverallt i vår verldsdel råder oro och 
fruktan för mägtiga grannars öfvervåld, som manar framför allt alla sva
gare folk till rustningar och försvar af egna områden.

En sanning är vidare, att, enligt den erfarenhet, som under de sista 
krigen vunnits, de vapen vår armé nu eger, förlorat sin kraft i förhållande 
till de nya och förbättrade vapen, andra länder skynda att anskaffa eller 
redan anskaffat. Denna dubbla upptäckt, som vi under förra året gjort, 
bjuder oss på det allvarligaste att ej dröja med åtgärderna för arméens 
förseende med tidsenliga gevär. Yäl hoppas jag,. likasom så många andra 
som här uttryckt den tanken, att någon fara icke står för dörren, men 
ingen bland oss lärer kunna förutse hvad som förr eller sednare kan inträffa 
eller förvissa oss om, att vi, utan fara för någon fiende, kunna dröja ännu 
ett år med gevärs anskaffande. Så sannt det derföre än må vara, att det 
vore lyckligast om gevären hunnit blifva tillverkade inom landet — hvit
het också jag helst skulle önskat — tror jag dock, att en skyldig omtanke 
om fäderneslandets säkerhet och sjelfständighet i första rummet manar oss 
att ej försumma tillfället att redan innevarande år ifrån utlandet anskaffa 
det mest trängande behofvet af nya tidsenliga gevär. Fastän tiden icke 
medgifver att så snart få dem färdiggjorda här hemma, höra vi dock icke 
låta detta år gå oss ur händerna, utan att vi anskaffa åtminstone eu del af det 
ifrågasatta antalet gevär. De politiska förhållandena kunna lätt förändra 
sig och vi so oss hotade af eu fara förrän vi ana; hvarföre det är af 
största vigt att vi i en sådan händelse ej befinna oss vapenlösa. Hvad som 
således, enligt min tanke, bör i saken åtgöras, är att. genast till Kong! 
Maj:ts disposition ställa ett belopp så stort, att redan innevarande år ett 
nödigt antal gevär må kunna anskaffas utifrån. Men för det vigtiga. ända
målet att för framtiden inom eget land kunna tillverka alla de gevär, som 
vi behöfva — är då på samma gång nödvändigt, att anslag till härvarande 
gevärsfaktorier beviljas, så att de sättas i tillfälle att med erforderlig kraft 
och skyndsamhet bedrifva gevär stillverkningen; och tror jag det vara nöd
vändigt att för ifrågavarande dubbla ändamål — både att.kunna fylla det 
första angelägnaste behofvet, och att samtidigt kunna börja en stark in
hemsk tillverkning — det af Stats-Utskottet föreslagna beloppet ökas till 
en och en half million.

Under diskussionen har af en talare åberopats det gamla ordspråket, 
att “Svenskarne äro en trög nation full af hetsigheter“. Om detta ord
språk än må ega sin sanning, så är det i förevarande fall ej tillämpligt, 
ty det är ej någon tillfällig uppbrusning af mera lättrörda sinnen, utan 
en, genom klar insigt om faran af att vara vapenlös framkallad varm .fo
sterländsk känsla inom hela folket, som föranledt de starka, rop.en från 
alla delar af landet, att vapen måste anskaffas. Och jag vill i stället för 
det anförda ordspråket här tillämpa hvad den nordiske ynglingen, som, 
enligt sagan, kom till en konungs hof och af honom tillspordes, om han 
ville blifva konungens hirdmän, derpå svarade. Han afvisade nemligen 
konungens tillbud med de orden: “Nej, jag vill vara en man för mig sjelf,
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såsom min far före mig Tant". Så förhåller det sig äfven med oss, 
Svenskar, ännu i dag. Vi vilja såsom frie, sjelfständige män sitta på vår 
egen torfva i fred och lugn, utan att önska blanda oss i andras strider, 
men fast beslutne att icke böja oss hvarken under in- eller utländskt 
förtryck. Men denna vår allvarliga vilja kunna vi icke uttala, om 
vi icke liksom den nordiske ynglingen, då han gaf sitt stolta svar, känna, 
att vi hafva ett godt och skarpt svärd vid vår sida. Och är nu funnet 
, t vår klinga är afbruten, måste vi för att blifva trygge och sjelfständige, 

skatta oss ett nytt och dugligt vapen, dermed vi kunna tillitsfullt möta 
var nende, när han må komma och hvem'lian må vara.

På nu anförda skäl anser jag nödvändigt att för tidsenliga gevär be
vilja 1,500,000 R:dr, att från Riksgälds-kontoret utgå, 500,000 Rall- inneva
rande. år och återstoden, nästa år.

Herr Graf st rom: Här har blifvit så starkt betonadt, att vår klinga 
ar afbruten. Om så är, bör det åtminstone ej läggas Representationen 
till last. Hen som med uppmärksamhet följt frågan från början, vet gan
ska val, att opinionen för nya gevärs anskaffande för några år sedan var 
ganska stark, men inom de militära kretsarne och vid militära föreläs
ningar hörde man ständigt påstås, att bakladdningsgevär hvarken voro 
lämpliga, ej heller troligen körnare att någonsin antagas, emedan det voro 
med^ bajonetten, som den egentliga striden afgjordes. Beskyllningen att 
armeen nu befinner sig vapenlös drabbar snarare militärerne än Rikets 
ständer. Jag är lika varm vän af fäderneslandet som någon annan, och 
voterar gerna anslag till tidsenliga gevärs anskaffande; men jag vill dervid 
kista såsom vilkor, att de blifva inom landet tillverkade. Särskild! vill 
jag fästa uppmärksamheten på en omständighet, som här ej blifvit fram
hållen, nemligen det moraliska intrycket, tillförsigten och sjelfförtroende!, 
som skulle blifva eu följd af gevärens tillverkning inom landet, hvartill 
kommer att härigenom uppmuntran åt den inhemska industrien lemnades, 
en uppmuntran som så val hehöfves, då nu industrien i många rigtningar 
ligger nere. Man har påstått, att gevärstillverkningen inom landet ej kan 
åstadkommas utan att förut anlägga stora faktorier och anskaffa dyrbara 
maskiner. Detta påstående kan till en del vara rigtigt, men saken bör 
sos äfven från eu annan sida. Jag har sett maskiner, som ej äro så dyr- 
dara och hvarmed gevärsdelar kunna förfärdigas. Ufverlemnades det åt 
den enskilda företagsamheten att göra gevärsdelar, så tror jag, att vårt 
behof af gevär lätt skulle kunna fyllas inom landet. Väl kan mera besvär 
orsakas vederbörande genom gevärsfabrikation, bedrifven på detta sätt, 
men detta besvär uppväges mer än väl af den störa fördelen att få gevä
ren tillverkade inom landet. Till Representationens kunskap har, åtmin
stone officielt, icke ännu kommit att gevärsmodell blifvit antagen, likväl 
uppgifver man att Remingtongeväret skulle vara dertill föreslaget. Re- 
mington lärer hafva erbjudit att lemna Sverige 50,000 gevär till ett pris af 
70 R:dr stycket, således en summa af 3,500,000 R:dr. Tillverkades gevä
ren åter inom landet, blefve kostnaden 45 R:dr för hvarje gevär, hvilke n 
kostnad för 50,000 gevär uppgår till 2,250,000 R:dr. Lägger man dertill 
den patentuostnad, som skulle utbetalas, om gevär ej togos från uppfin- 
narne eller omkring 90,000 Rall-, så utgör hela summan 2,340,000 Ruff.
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Skilnaden mellan denna summa och den, som Remington begärt för sina 
gevär, blir 1,160,000 R:dr, en summa stor nog att taga i betraktande och 
som landet skulle vinna, om gevären tillverkades inom riket. Jag vill ej 
längre uppehålla Kammaren, utan framställer på nu anförda skäl yrkande 
om proposition å Utskottets förslag så förändrad t, att efter orden “an
skaffning af tidsenliga gevär11 inflickades endast orden “helst inom landet 
åstadkomna11. Vidare skulle jag önska den förändring i förslaget, att 
1,000,000 Rall' må ställas till Kongl. Maj:ts disposition att utgå, hälften 
innevarande år och hälften år 1868. Detta anslag tror jag vara fullt till
räckligt, då man ihågkommer att Regeringen ännu har öfver 500,000 R:dr 
liggande, och då man vet, att Riksdagen redan den 15 Januari nästa år 
sammanträder och väl kan hinna bevilja ytterligare anslag till gevär, om 
så skulle erfordras, och ytterligare att Kongl. Maj:t i trängande fall har 
det stora och lilla kreditivet att tillgå.

Herr Anders August Anderson: För min del tror jag, att det 
af Utskottet föreslagna beloppet 1,000,000 R:dr tillika med den förutvarande 
disponibla behållningen å äldre anslag är fullt tillräcklig för att under ett 
år eller intilldess nästa Riksdag sammanträder anskaffa nödigt antal gevär. 
Jag skulle blott önska den förändring i hvad Utskottet föreslagit, att 
Riksdagen förordade, det summan skulle i mån af behof af Riksgälds- 
kontoret utbetalas.

Herr Lindström: Jag kunde visserligen äfven finna mig lifligt
böjd att säga något i den fråga, som nu står på dagordningen eller 
kanske rättare nattordningen, men jag anser mig icke hafva rätt att i 
denna sena timme dermed ytterligare besvära denna Kammare, hvarföre 
jag inskränker mig till att, med det amendement Herr Key föreslagit, 
tillstyrka bifall till Utskottets Utlåtande.

Herr Staaff:

Herr Meij erberg: Jag afstår från ordet och vill endast tillkänna
gifva, att jag röstar för ett extra anslag af 1,500,000 Rall-.

Herr Ola Månsson: Jag instämmer i det slut, hvartill Utskottet
kommit, men som jag finner att Kammarens ledamöter äro otålige och 
önska sammanträdets afsilande, vill jag icke trötta dem med anförande 
af skälen till denna min åsigt.

Herr M e d i n: Jag tänker icke heller trötta Kammaren med något 
vidlyftigt anförande utan blott tillkännagifva, att jag röstar för Stats
utskottets förslag med det amendement Herr Lönnberg deri gjort.

Herr de Maré: Då det icke är den tid på dygnet, att man gifver 
skäl för hvad man gör, ber jag blott att få tillkännagifva, det jag in
stämmer med Herr Key i det amendement till Utskottets Utlåtande han 
framställt, hvarjemte jag önskar, att 500,000 Rall- må ställas till Kongl.
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Maj:ts disposition redan innevarande år. Detta tror jag vara ett bemed- 
lingstbrslag, hvarom flertalet tyckes böra förena sig.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen redogjorde för de un
der öfverläggningen yttrade olika meningarne och framställde, efter det 
Herr Grafström förklarat sig afstå från sitt förslag, propositioner ej min
dre å Utskottets hemställan än jemväl å öfriga nu gjorda yrkanden. 
A alla dessa propositioner svarades med ja och nej, och då derjemte vo
tering begärdes, blef, efter någon öfverläggning om voteringspropoSitionens 
uppställande, och sedan man blifvit ense derom, att omröstning först borde 
ega rum mellan det af Utskottet föreslagna anslagsbeloppet och det för
slag, som afsåg anslagets ökande till 1,500,000 R:dr, samt derefter sär
skilda beslutas dels öfver frågan om anslagets fördelning mellan åren 1867 
och 1868, dels jemväl öfver det af Herr Key framställda skrifvelseförslag, 
omröstning företagen enligt följande, af Kammaren godkända voterings
proposition:

Den, som vill att det extra anslag, som omformäles under momentet 
a i 35' punkten af Stats-Utskottets Utlåtande Nio 36 skall utgå med 
eu million Rall’,

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nej, är ifrågavarande anslag af Kammaren bifallet till belopp 

af en million femhundra tusen R:dr.
Denna omröstning utföll med 95 ja mot 65 nej, hvadan Kammaren 

beslutat, att det ifrågavarande anslaget skulle utgå med en million R:dr.
På Herr Talmannens dernäst gjorda framställning, fattades af Kam

maren vidare det beslut, att af det sålunda beviljade anslaget ena hälften 
skulle utgå under innevarande år och andra hälften under år 1868.

Slutligen framställde Herr Talmannen proposition på bifall till det af 
Herr Key anmälda förslag till underdånig skrifvelse. Denna proposition 
besvarades med ja och nej, och äskades derjemte votering.

Härvid yttrade

Herr Hedlund: Jag vill blott erinra, att Herr Keys förslag är 
alltför litet omfattande, enär detsamma åsyftar inbjudning till täflan emel
lan inhemska fabrikanter; hvarföre jag tror att Herr Talmannen borde 
till Kammaren hemställa, huruvida ej den utsträckning borde gifvas åt 
Herr Keys förslag att äfven utländska gevärsfabrikanter må till täflan 
inbjudas.

Herr Witt: Då diskussionen är redan afslutad, kunna ej några nya
förslag, såsom Herr Hedlund nu begärt, komma under votering, eller pro
position derå af Herr Talmannen framställas.

Herr de Maré: Jag anser lika med Herr Witt, att Herr Keys
förslag skall oförändradt, utan det tillägg Herr Hedlund framställt, läggas 
till grund vid uppställningen af voteringspropositionen i denna fråga.
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Herr Friherre Alströmer: Jag fruktar, att Herr Hedlund miss
förstått Herr Talmannens framställning. Under diskussionen hafva blott 
två yrkanden gjorts, hvilka åsyftat bifall eller afslag å Herr Keys förslag 
om en underdånig skrifvelse.

Sedan, i anledning af Herr Hedlunds anförande, Herr Talmannen 
erinrat, att något yrkande af sådan beskaffenhet, som det af Herr Hed
lund nu gjorda, icke blifvit under den föregående diskussionen framstäldt, 
och följaktligen, sedan öfverläggningen i ämnet redan förklarats slutad, 
numera icke kunde till pröfning upptagas, blef, rörande Herr Keys för
slag uppsatt en så lydande voteringsproposition:

Den, som anser, att Kammarens öfver mom. a, i 35 punkten af Stats
utskottets Utlåtande N:o 36 nyss fattade beslut bör, på sätt Herr Key 
föreslagit, åtföljas af en underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t, uttryc
kande den åsigt, att gevärsfabrikationen företrädesvis bör inom landet 
verkställas, och inhemska fabrikanter för sådant ändamål inbjudas till 
täflan om densamma,

röste ja;
Den, det ej vill,

röste nej;
Vinner nej, bär frågan om någon sådan skrifvelses aflåtande förfallit.
Omröstningen utvisade, vid sedlarnes uppräknande, 106 ja mot 38 

nej; och hade Kammaren alltså beslutat aflåtande! af en sådan underdåhig 
skrifvelse, som Herr Key föreslagit.

§ 7.
Till bordläggning första gången anmäldes:
Konstitutions-Utskottets Memorial Näs 8 och 9;
Lag-Utskottets Utlåtanden Näs 53—58;
Andra Kammarens Tillfälliga Utskotts (N:o 5) Utlåtanden Näs 5 och 

6 (i samlingen Näs 30 och 31).
Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 'A 1 f. m.

In fidem 
IL Husberg.


